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Wydarzyło się w skrócie

W I Liceum Ogólnokształcącym im. „Książąt Pomorskich” 
odbyło się spotkanie informacyjne dotyczące przygo-
towania tzw. studium sieciowego i korytarzowego dla drogi 
Via Maris. Projektanci przedstawili mieszkańcom Rumi 
cztery warianty przebiegu drogi, która w przyszłości ma 
stanowić alternatywę dla kierowców chcących przemieścić 
się z Gdyni w kierunku Władysławowa. Uwzględniając uwagi 
i opinie mieszkańców, wykonawca dokona niezbędnych 
analiz i wskaże optymalny wariant przebiegu trasy. 
Prace nad studium sieciowym i korytarzowym rozpo-
częły się jesienią 2022 roku i mają się zakończyć 
w czerwcu tego roku. Kolejnym etapem przedsięwzięcia 
będą konsultacje społeczne.

8 MARCA OMAWIALI PRZEBIEG TRASY VIA MARIS

W Nowym Folwarku, niedaleko Poznania, czworo 
śmiałków podjęło próbę ustanowienia rekordu Polski 
w najdłuższym łącznym przebywaniu w lodowatej 
wodzie w ciągu doby. Jednym z nich był Krzysztof 
Drozd, mieszkaniec Rumi. 
W ciągu 24 godzin uczestnicy wyzwania 36-krotnie na 
zmianę wchodzili na 10 minut do bali wypełnionej 
wodą o temperaturze nieprzekraczającej 2°C. Każdy 
z uczestników spędził więc na nietypowym morso-
waniu łącznie 6 godzin. 
Jak podkreśla rumianin, radość i satysfakcja z rekordu są 
ogromne, ale najbardziej docenia to, że mógł pokonać 
swoje bariery, będąc w zespole. 

11-12 MARCA RUMIANIN USTANOWIŁ REKORD POLSKI

Już po raz siódmy najmłodsi miesz-
kańcy Rumi pożegnali kalenda-
rzową zimę, sadząc rośliny. Tym 
razem sprawy wzięły w swoje ręce 
dzieci z Niepublicznego Przed-
szkola „Maluszkowo”. Ufundowany 
przez gminę dąb został posadzony 
w miniparku zlokalizowanym przy 
skrzyżowaniu ulic Wybickiego i Der-
dowskiego. Maluchom asystował 
wiceburmistrz Piotr Wittbrodt, opo-
wiadając między innymi o roli drzew 
w przyrodzie.

21 MARCA WSPÓLNIE POSADZILI DĄB NA POWITANIE WIOSNY

W Miejskim Domu Kultury w Rumi przedstawiciele 
tutejszego oddziału Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego 
i władz miasta zorganizowali wspólnie konferencję 
prasową, której celem było promowanie konsultacji 
społecznych dotyczących ustalenia pomocniczej nazwy 
miasta w języku kaszubskim. Jeśli większość głosujących 
mieszkańców poprze ten pomysł, na tablicach z nazwą 
miejscowości pojawi się również napis Rëmiô. 
Społecznymi inicjatorami tego przedsięwzięcia są przed-
stawiciele rumskiego oddziału Zrzeszenia Kaszubsko-
Pomorskiego. Konsultacje trwały do 3 kwietnia włącznie. 
Więcej informacji na ten temat można znaleźć na stronie 
internetowej:
rumia.wdialogu.pl/konsultacje.

23 MARCA MIESZKAŃCY ZDECYDUJĄ, CZY CHCĄ KASZUBSKIEJ NAZWY MIASTA

Wizualizacja tablicy

SPRAWY SPOŁECZNE 

EDUKACJA

Źródło zdjęć: facebook.com/kris.drozd.5 

Drugi od prawej Krzysztof Drozd, mieszkaniec Rumi Drugi od lewej Krzysztof Drozd, mieszkaniec Rumi

Wiceburmistrz Piotr Wittbrodt z dziećmi i wychowawczyniami reprezentującymi Maluszkowo

Krzysztof Woźniak, przewodniczący
Rady Miejskiej Rumi

Józef Lanc, prezes rumskiego oddziału
Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego

2 SPIS TREŚCI 3

http://www.facebook.com/kris.drozd.5
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Trzysta osób wzięło udział w odbywającym się 5 marca XI Biegu Pamięci Żołnierzy 
Wyklętych „Tropem Wilczym”. Organizatorem lokalnej odsłony tego ogólnopolskiego 
wydarzenia był Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji w Rumi.

Narodowy Dzień Pamięci Żołnierzy Wyklętych obchodzony jest 1 marca, natomiast bieg zwyczajowo odbywa się w pierwszą 
niedzielę po tym święcie. Celem Biegu Pamięci Żołnierzy Wyklętych „Tropem Wilczym” jest propagowanie biegania jako 
optymalnej formy aktywności fizycznej oraz oddanie hołdu Żołnierzom Wyklętym. Istotny jest wymiar historyczny biegu. Dystans 
liczy 1963 metry, a liczba ta symbolizuje rok śmierci ostatniego polskiego Żołnierza Wyklętego. 

W skali kraju bieg odbywał się po raz jedenasty, natomiast rumianie biegają „Tropem Wilczym” od 2015 r. Tym razem start wyznaczono 
przy rondzie im. rotmistrza Witolda Pileckiego, a meta znajdowała się przed halą MOSiR-u. Bieg rozpoczął się od przemówienia 
wiceburmistrza Ariela Sinickiego. Jak zwykle wśród uczestników nie zabrakło rodzin z dziećmi, maluchów w wózkach oraz osób 
z niepełnosprawnościami. Wszyscy otrzymali okolicznościowe koszulki i pamiątkowe medale. Organizatorzy wręczyli również 
nagrody specjalne dla najmłodszej uczestniczki (Zofia Fajtek), najmłodszego uczestnika (Witold Lewandowski) oraz najstarszego 
uczestnika (Edmund Pałasz). Chętni mogli także poczęstować się grochówką i gorącem napojem.

Narodowy Dzień Pamięci „Żołnierzy Wyklętych” to polskie święto państwowe obchodzone 
1 marca od 2011 roku, poświęcone upamiętnieniu żołnierzy antykomunistycznego 
i niepodległościowego podziemia. Jest to wyraz hołdu za świadectwo męstwa, niezłomnej 
postawy, przywiązania do tradycji niepodległościowych oraz krew przelaną w obronie 
Ojczyzny. Uchwalenie Narodowego Dnia Pamięci Żołnierzy Wyklętych jest formą uczczenia 
ich walki i ofiary, ale także bólu i cierpienia, jakich doznawali przez wszystkie lata PRL-u i ciszy po 
1989 roku.
O ustanowienie tego święta zabiegały przede wszystkim środowiska kombatanckie, 
organizacje patriotyczne, stowarzyszenia naukowe, a także przyjaciele oraz rodziny tych, 
którzy polegli w boju, zostali zamordowani w komunistycznych więzieniach lub po prostu 
odeszli już na wieczną wartę.
Data 1 marca nie jest przypadkowa. Tego dnia 1951 roku w mokotowskim więzieniu komuniści 
strzałem w tył głowy zamordowali przywódców IV Zarządu Zrzeszenia Wolność i Niezawisłość 
– Łukasza Cieplińskiego i jego towarzyszy walki. Byli to ostatni przedstawiciele ogólnopolskiej 
konspiracji kontynuującej od 1945 roku dzieło Armii Krajowej.

Leszcze dały koncert
z okazji podwójnego święta

Przygotowane przez MOSiR i MDK wydarzenie odbywało się 11 marca. 
Występujący na scenie artyści zostali zaproszeni przez pianistę i autora 
piosenek Macieja Łyszkiewicza, świętującego w Rumi swoje 35-lecie 
pracy artystycznej. Na scenie pojawiły się gwiazdy, z którymi jubilat 
miał okazję współpracować, w tym zespół Leszcze, którego jest 
współtwórcą. 
Koncert otworzył występ niespodzianka w wykonaniu zespołu 
wokalnego MUZAika pod dyrekcją Marzeny Graczyk. Działająca przy 
MDK-u od 2011 roku grupa zaprezentowała utwory muzyki 
rozrywkowej z dedykacją dla Macieja Łyszkiewicza. Następnie scenę 
przejęły współpracujące z jubilatem wokalistki: dyrektor MDK-u 
Agnieszka Skawińska, Anna Męczyńska z zespołu No Limits oraz Iza 
Kowalewska, finalistka programu telewizyjnego Must Be the Music. 
Wsparciem dla artystek był akompaniujący na pianinie Maciej 
Łyszkiewicz oraz akordeonista Grzegorz Kusio. Ostatniej z wokalistek 
towarzyszył także Ryszard Bazarnik – perkusista, który w swojej 
karierze ustanowił dwa rekordy Guinnessa.
Zwieńczeniem wydarzenia był koncert zespołu Leszcze. Frontman 
Maciej Miecznikowski zarażał publiczność swoją energią i humorem. 
Współtwórcą tej powstałej w 2000 roku formacji i autorem jej 
przebojów jest Maciej Łyszkiewicz, dlatego spotkanie na scenie 
MOSiR-u było okazją do przywołania wielu barwnych wspomnień. 
Koncert poprowadziła Justyna Bronk, wieloletnia dziennikarka 
i prezenterka Radia Kaszëbë, obecnie związana z Miejskim Domem 
Kultury.

– Jubileusz Macieja Łyszkiewicza, z którym 

mam przyjemność od kilku lat współpracować, 

zgromadził artystów na wysokim poziomie. 

Mam nadzieję, że licznie zebrana publiczność 

z radością świętowała z nami Dzień Kobiet 

i Dzień Mężczyzn – mówi Agnieszka Ska-

wińska, dyrektor MDK-u. – Cieszę się również, 

że mogę realizować swoje autorskie pomysły, 

a jednym z nich jest właśnie uroczysty koncert 

z okazji Dnia Kobiet i Mężczyzn, który po raz 

trzeci odbył się we współpracy z MOSiR-em, za 

co dziękuję z całego serca pani dyrektor 

Jolancie Król i jej pracownikom. Dziękuję 

również zespołowi MDK-u i technikom, którzy 

zadbali o światło i dźwięk – dodaje. 

Rumianki i rumianie po raz trzeci obchodzili łączone święto: Dzień Kobiet i Mężczyzn. Z tej okazji, 
z inicjatywy Miejskiego Domu Kultury w Rumi, w hali Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji odbył się 
biletowany koncert. Gwiazdą wieczoru był zespół Leszcze z Maciejem Miecznikowskim.  

„„Żołnierzy Wyklętych”„„Żołnierzy Wyklętych”„„Żołnierzy Wyklętych”
Świętowali Narodowy Dzień Pamięci Świętowali Narodowy Dzień Pamięci Świętowali Narodowy Dzień Pamięci 

Uczestnicy na starcie biegu

Wiceburmistrz Ariel Sinicki
biegnący z flagą

Uczestnicy z medalami na mecie biegu

Burmistrz Michał Pasieczny i dyrektor MOSiR-u Jolanta Król
z najmłodszą uczestniczką Zofią Fajtek i jej mamą

Uczestnicy biegu

Maciej Miecznikowski z zespołem Leszcze

Maciej Łyszkiewicz, pianista i autor piosenek
świętujący 35-lecie pracy artystycznej, 
współtwórca Leszczy

Maciej Łyszkiewicz i Maciej Miecznikowski z zespołem Leszcze

Iza Kowalewska, finalistka programu telewizyjnego Must Be the Music Anna Męczyńska z zespołu No Limits 
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Trzysta osób wzięło udział w odbywającym się 5 marca XI Biegu Pamięci Żołnierzy 
Wyklętych „Tropem Wilczym”. Organizatorem lokalnej odsłony tego ogólnopolskiego 
wydarzenia był Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji w Rumi.

Narodowy Dzień Pamięci Żołnierzy Wyklętych obchodzony jest 1 marca, natomiast bieg zwyczajowo odbywa się w pierwszą 
niedzielę po tym święcie. Celem Biegu Pamięci Żołnierzy Wyklętych „Tropem Wilczym” jest propagowanie biegania jako 
optymalnej formy aktywności fizycznej oraz oddanie hołdu Żołnierzom Wyklętym. Istotny jest wymiar historyczny biegu. Dystans 
liczy 1963 metry, a liczba ta symbolizuje rok śmierci ostatniego polskiego Żołnierza Wyklętego. 

W skali kraju bieg odbywał się po raz jedenasty, natomiast rumianie biegają „Tropem Wilczym” od 2015 r. Tym razem start wyznaczono 
przy rondzie im. rotmistrza Witolda Pileckiego, a meta znajdowała się przed halą MOSiR-u. Bieg rozpoczął się od przemówienia 
wiceburmistrza Ariela Sinickiego. Jak zwykle wśród uczestników nie zabrakło rodzin z dziećmi, maluchów w wózkach oraz osób 
z niepełnosprawnościami. Wszyscy otrzymali okolicznościowe koszulki i pamiątkowe medale. Organizatorzy wręczyli również 
nagrody specjalne dla najmłodszej uczestniczki (Zofia Fajtek), najmłodszego uczestnika (Witold Lewandowski) oraz najstarszego 
uczestnika (Edmund Pałasz). Chętni mogli także poczęstować się grochówką i gorącem napojem.

Narodowy Dzień Pamięci „Żołnierzy Wyklętych” to polskie święto państwowe obchodzone 
1 marca od 2011 roku, poświęcone upamiętnieniu żołnierzy antykomunistycznego 
i niepodległościowego podziemia. Jest to wyraz hołdu za świadectwo męstwa, niezłomnej 
postawy, przywiązania do tradycji niepodległościowych oraz krew przelaną w obronie 
Ojczyzny. Uchwalenie Narodowego Dnia Pamięci Żołnierzy Wyklętych jest formą uczczenia 
ich walki i ofiary, ale także bólu i cierpienia, jakich doznawali przez wszystkie lata PRL-u i ciszy po 
1989 roku.
O ustanowienie tego święta zabiegały przede wszystkim środowiska kombatanckie, 
organizacje patriotyczne, stowarzyszenia naukowe, a także przyjaciele oraz rodziny tych, 
którzy polegli w boju, zostali zamordowani w komunistycznych więzieniach lub po prostu 
odeszli już na wieczną wartę.
Data 1 marca nie jest przypadkowa. Tego dnia 1951 roku w mokotowskim więzieniu komuniści 
strzałem w tył głowy zamordowali przywódców IV Zarządu Zrzeszenia Wolność i Niezawisłość 
– Łukasza Cieplińskiego i jego towarzyszy walki. Byli to ostatni przedstawiciele ogólnopolskiej 
konspiracji kontynuującej od 1945 roku dzieło Armii Krajowej.

Leszcze dały koncert
z okazji podwójnego święta

Przygotowane przez MOSiR i MDK wydarzenie odbywało się 11 marca. 
Występujący na scenie artyści zostali zaproszeni przez pianistę i autora 
piosenek Macieja Łyszkiewicza, świętującego w Rumi swoje 35-lecie 
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przejęły współpracujące z jubilatem wokalistki: dyrektor MDK-u 
Agnieszka Skawińska, Anna Męczyńska z zespołu No Limits oraz Iza 
Kowalewska, finalistka programu telewizyjnego Must Be the Music. 
Wsparciem dla artystek był akompaniujący na pianinie Maciej 
Łyszkiewicz oraz akordeonista Grzegorz Kusio. Ostatniej z wokalistek 
towarzyszył także Ryszard Bazarnik – perkusista, który w swojej 
karierze ustanowił dwa rekordy Guinnessa.
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MOSiR-u było okazją do przywołania wielu barwnych wspomnień. 
Koncert poprowadziła Justyna Bronk, wieloletnia dziennikarka 
i prezenterka Radia Kaszëbë, obecnie związana z Miejskim Domem 
Kultury.

– Jubileusz Macieja Łyszkiewicza, z którym 

mam przyjemność od kilku lat współpracować, 

zgromadził artystów na wysokim poziomie. 

Mam nadzieję, że licznie zebrana publiczność 

z radością świętowała z nami Dzień Kobiet 

i Dzień Mężczyzn – mówi Agnieszka Ska-

wińska, dyrektor MDK-u. – Cieszę się również, 

że mogę realizować swoje autorskie pomysły, 

a jednym z nich jest właśnie uroczysty koncert 

z okazji Dnia Kobiet i Mężczyzn, który po raz 

trzeci odbył się we współpracy z MOSiR-em, za 

co dziękuję z całego serca pani dyrektor 

Jolancie Król i jej pracownikom. Dziękuję 

również zespołowi MDK-u i technikom, którzy 

zadbali o światło i dźwięk – dodaje. 

Rumianki i rumianie po raz trzeci obchodzili łączone święto: Dzień Kobiet i Mężczyzn. Z tej okazji, 
z inicjatywy Miejskiego Domu Kultury w Rumi, w hali Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji odbył się 
biletowany koncert. Gwiazdą wieczoru był zespół Leszcze z Maciejem Miecznikowskim.  
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Z uczniami I LO, II LO i Hipolita spotkali się: europosłanka 
Magdalena Adamowicz, doktor Olga Śniadach, burmistrz 
Michał Pasieczny oraz wiceburmistrz Piotr Wittbrodt. 
Debata rozpoczęła się od krótkiego wykładu na temat roli 
Parlamentu Europejskiego, który wygłosiła jego przedsta-
wicielka. Następnie o Unii Europejskiej w roli gwaranta 
ochrony praw jednostki opowiadała doktor Olga 
Śniadach, adiunkt na Wydziale Prawa i Administracji 
Uniwersytetu Gdańskiego, podkreślając nie tylko zna-
czenie wspólnoty, ale i rolę, jaką może odegrać każdy 
obywatel.
– Nie możemy narzucać kolejnym pokoleniom 
dotychczasowej wizji świata. Musimy być otwarci na ich 
pragnienia, marzenia i potrzeby, ponieważ to właśnie ci 
ludzie będą, być może już za kilka lat, rządzić światem. 
Istotne jest więc to, co my im przekażemy – powiedziała 
europosłanka Magdalena Adamowicz. – Najwa-
żniejszym kierunkiem dla Unii Europejskiej, właśnie 
w kontekście młodzieży, jest kształcenie, edukacja. Młodzi 
ludzie muszą mieć możliwość wymiany, wyjazdów na 
stypendia. Jako państwo i wspólnota powinniśmy 
realizować różne programy wspierające infrastrukturę 
rozwoju społecznego, wszelkiego rodzaju aktywności. 
Niezbędny jest też rozwój nakierowany na kompetencje 
miękkie. Musimy uczyć tego, jak być elastycznym, jak 
zmieniać wyuczony zawód, jak pracować w grupie. Tak 

jak wspomniała w swoim wykładzie doktor Olga 
Śniadach: około 50% dzieci uczących się obecnie 
w podstawówkach będzie pracować w nieznanych 
jeszcze dzisiaj zawodach. To jest niesamowita zmiana, do 
której musimy się przygotować – podkreślała.
W jaki sposób Rumia korzysta z członkostwa Polski w Unii 
Europejskiej? Na to pytanie odpowiedział burmistrz 
Michał Pasieczny, wskazując najważniejsze projekty 
i działania realizowane przez samorząd dzięki zdobytym 
unijnym dofinansowaniom. Z kolei wiceburmistrz Piotr 
Wittbrodt podzielił się z młodzieżą prywatnymi 
doświadczeniami związanymi z przystąpieniem Polski do 
Unii Europejskiej. Zwieńczeniem krótkich wykładów był 
panel dyskusyjny, podczas którego mówcy debatowali 
z młodzieżą m.in. o wpływie wojny rosyjsko-ukraińskiej na 
Europę oraz polityce migracyjnej.
– Przyszłam na debatę z bardzo pozytywnym 
nastawieniem i z takim samym nastawieniem ją 
opuszczam. Na pewno dobrze zapamiętam wykład 
pani doktor Olgi Śniadach, ponieważ był bardzo 
motywujący i otworzył mi oczy na przebieg aktualnych 
wydarzeń politycznych i społecznych. Teraz wiem 
więcej i będę przekazywać tę wiedzę dalej – podsu-
mowała spotkanie Agnieszka Lubomirska, uczennica 
Powiatowego Zespołu Szkół nr 2 im. Hipolita 
Roszczynialskiego w Rumi.

Debatowali z młodzieżą
o przyszłości Unii Europejskiej
Jakimi wartościami kieruje się Unia Europejska? Jak wojna w Ukrainie wpłynęła na wspólnotę? Czy 
europarlamentarzyści mogą korzystać z TikToka? Między innymi takie pytania padły podczas debaty, która została 
przeprowadzona 9 marca w Klubie Integracji Społecznej „Zagórze”. Z rumską młodzieżą dyskutowali przedstawiciele 
władz miasta oraz zaproszeni goście. Spotkanie zainicjowało Stowarzyszenie „Pomorskie w Unii Europejskiej”.

W piątek 10 marca przestrzeń Stacji Kultura wypełnił tłum mieszkańców, którzy z Rumią związani 
są od dawna, oraz tych, którzy w wyniku wojny na Ukrainie znaleźli tu swój drugi dom. 
Artystyczne spotkanie pt. „Słowiańskie serca” stało się okazją do podziękowań, życzeń i deklaracji 
dalszej współpracy polsko-ukraińskiej.

W trakcie wieczoru odbyło się uroczyste otwarcie 
wystawy pt. „Bałtyckie historie” autorstwa Ludmiły 
Lawrowej i Wiktora Levchenko. Malarstwo ukraiń-
skich artystów przywołuje miejsca, atmosferę 
i klimaty polskiego Bałtyku, Kaszub oraz terenów 
Zatoki Puckiej i trójmiejskich okolic. W obrazach 
odzwierciedlone zostały impresje, nastroje i obser-
wacje związane z pobytem artystów w Polsce. 
Pojawiają się na nich rumskie pejzaże oraz portrety 
mieszkańców Rumi, którzy w związku z konfliktem 
zbrojnym na Ukrainie zaprosili artystów do swoich 
domów. Dodatkowo na wystawie prezentowane są 
prace uczniów Ludmiły Lawrowej, którzy wzięli 
udział w prowadzonym przez nią w Stacji Kultura 
kursie malarskim.

Spotkanie wzbogacił koncert pt. „Melodia Serc” 
w wykonaniu chóru dziecięcego oraz duetu mło-
dzieżowego pod dyrekcją Ludmiły Venhrynovskiej. 
Rozległy się pieśni pochodzące z polskiej i ukraińskiej 
muzyki ludowej przy akompaniamencie pianina oraz 
fletu. Na zakończenie pianistka Ola Mońko zapre-
zentowała repertuar chopinowski, wzruszając 
publiczność.

Wydarzenie poprowadził Dariusz Rybacki, dyrektor 
Miejskiej Biblioteki Publicznej w Rumi. Głos zabrali 
także inicjatorzy spotkania, w tym Małgorzata 
Klawiter-Piwowarska, prezeska Stowarzyszenia 
Ludzi Aktywnych będącego współorganizatorem 
wydarzenia.

– Niemal równo rok temu zaprosiliśmy miesz-
kańców Rumi, w tym uchodźców z Ukrainy, do 
udziału w koncercie zespołu Słowiańska Dusza. 
Wówczas wszyscy liczyliśmy, że wojna szybko się 
zakończy, a nasi goście z Ukrainy będą mogli 
wrócić bezpiecznie do swoich domów. Minął rok, 
a konflikt zbrojny wciąż trwa, giną ludzie, 
niszczone są miasta. Bardzo ważne jest, abyśmy 
nie tracili zapału i wciąż byli gotowi wspierać 
naszych sąsiadów. Właśnie o to chodziło w tym 
wydarzeniu, o wsparcie i empatię wobec ludzi, 
którzy często stracili dosłownie wszystko – pod-
sumowuje Dariusz Rybacki, dyrektor Miejskiej 
Biblioteki Publicznej w Rumi. 

Rumska biblioteka podsumowała
rok współpracy ze społecznością ukraińską

Przemawiająca europosłanka Magdalena Adamowicz Przemawiający burmistrz Michał Pasieczny

Licealista zadający pytanie

Miniwykład doktor Olgi Śniadach, adiunkta
na Wydziale Prawa i Administracji UG

Zadająca pytanie licealistka

Uczestnicy debaty

Ukraińskie dzieci i młodzież przygotowująca występ

Wiceburmistrz Piotr Wittbrodt z ukraińskimi artystami

Występujące artystki z Ukrainy

Malarka Ludmiła Lawrowa
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wydarzeniu, o wsparcie i empatię wobec ludzi, 
którzy często stracili dosłownie wszystko – pod-
sumowuje Dariusz Rybacki, dyrektor Miejskiej 
Biblioteki Publicznej w Rumi. 

Rumska biblioteka podsumowała
rok współpracy ze społecznością ukraińską

Przemawiająca europosłanka Magdalena Adamowicz Przemawiający burmistrz Michał Pasieczny

Licealista zadający pytanie

Miniwykład doktor Olgi Śniadach, adiunkta
na Wydziale Prawa i Administracji UG

Zadająca pytanie licealistka

Uczestnicy debaty

Ukraińskie dzieci i młodzież przygotowująca występ

Wiceburmistrz Piotr Wittbrodt z ukraińskimi artystami

Występujące artystki z Ukrainy

Malarka Ludmiła Lawrowa
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Rumscy seniorzy do połowy czerwca będą uczestniczyć w dedykowanych im zajęciach, które odbywają się na 
basenie hotelu Faltom. Przedsięwzięcie jest współfinansowane przez firmę Euro Styl. Równocześnie, w ramach 
Budżetu Obywatelskiego, we współpracy z siłownią Citygym realizowany jest program „Aktywni po 
sześćdziesiątce”. To tylko dwa przykłady miejskich działań, których celem jest wsparcie aktywności osób 
starszych oraz poprawa ich kondycji zdrowotnej. Seniorzy mogą jednak skorzystać z wielu udogodnień.

Mając na uwadze publikowane przez GUS prognozy demograficzne – 
z których wynika, że do 2050 roku osoby w wieku poprodukcyjnym będą 
stanowić około 25% polskiego społeczeństwa – władze Rumi starają się 
realizować różne formy wsparcia seniorów. 

Mieszkańcy, którzy ukończyli 60 lat, mogą wypełnić wniosek o wydanie 
Rumskiej Karty Seniora. Uprawnia ona posiadaczy do korzystania ze 
zniżek na różnego rodzaju towary i usługi, a także do uczestnictwa 
w koncertach z organizowanych z okazji Rumskiego Dnia Seniora. Do tej 
pory występowali dla seniorów: Halina Frąckowiak, Krystyna Giżowska, 
Krzysztof Krawczyk, Żuki, Andrzej Cierniewski oraz Ryszard Rynkowski. 
W urzędzie miasta można także pobrać tzw. pudełko życia, czyli pojemnik 
mogący uratować życie w chwili nagłego pogorszenia stanu zdrowia lub 
przyjazdu karetki. Równocześnie Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej 
oferuje usługi opiekuńcze, poradnictwo czy zapomogi. Samorząd dotuje 
też różne stowarzyszenia, między innymi: prężnie działający Rumski 
Uniwersytet Trzeciego Wieku, ognisko TKKF „Senior” oraz Polski Związek 
Emerytów, Rencistów i Inwalidów.

Kultura Bliżej Ludziwww.domkulturyrumia.pl

Tańce dworskie w Dworku pod Lipami
Zachwycające stroje i etykieta z dawnych czasów to znak rozpoznawczy tańców 
dworskich. Taneczną podróż w czasie można odbyć, przychodząc na zajęcia do 
Miejskiego Domu Kultury w Rumi. Czym są kontredanse? Jaka jest ich historia? 
Czy dzisiaj cieszą się one popularnością? O tym opowiedziała Anna Pawlak – 
historyczka i prowadząca naukę tańca historycznego w MDK-u.

Pierwsze wzmianki dotyczące kontredansów pojawiają się już na przełomie XVI i XVII wieku. Źródłosłów 
angielski (ang. country dances) podkreśla folkowość i wiejskie pochodzenie (aczkolwiek nie ludowe) tego 
tańca. Współczesna definicja kontredansów opisuje je jako figurowy taniec towarzyski, którego popularność 
przypada na XVIII i początek XIX wieku. W nazwie contredanse przedrostek contre oznacza „naprzeciw” 
i podkreśla cechę charakterystyczną tego stylu tańca, w którym tancerze stoją naprzeciwko siebie. Taniec ten 
złożony jest z pewnych sekwencji, które mogą być powtarzane ciągle na nowo, dzięki czemu może być 
wykonywany przez dowolną liczbę osób. Dla historii kontredansów najistotniejszą datą jest 1651 rok, kiedy to 
John Playford wydał swoje dzieło pt. „The English Dancing Master” zawierające 105 choreografii. W 1685 roku 
kontredanse trafiają oficjalnie do Francji i tak naprawdę stamtąd w pierwszej połowie XVIII wieku 
rozprzestrzeniają się na całą Europę, a także do Ameryki. Moda przemija dopiero około 1830 roku.

Miejski Dom Kultury: Z wykształcenia jest pani 
historykiem. Czy praca przyczyniła się do zgłębiania 
historii tańca, a w konsekwencji dzielenia się tą 
pasją z innymi? 
Anna Pawlak: Moja pasja zaczęła się na początku 
studiów, kiedy rozpoczęłam też przygodę z tańcem 
dawnym w Trójmiejskim Zespole Tańca Dawnego 
„Chastelana”. Należę do osób, które oprócz tańczenia 

Kaszub. Czy w najbliższej okolicy jest wielu chętnych do epokowej zabawy? 
Jak często i gdzie odbywają się bale?
Atmosfera dworku, w którym znajduje się MDK, bardzo nas urzekła. Idealnie 
wpisuje się w charakter tańca. Na nasze spotkania przychodzi bardzo wiele osób 
z Rumi i okolic, ale także z dalszych rejonów Trójmiasta. Ja sama jestem 
mieszkanką Gdańska, jednak to MDK w Rumi przyjął mnie i wszystkich 
pasjonatów pod swój dach, za co jesteśmy ogromnie wdzięczni. Lokalnie na 
Pomorzu bale organizowane są od niedawna w Zamku Krokowa. W Polsce jest 
kilka miast i pałaców, w których takie imprezy realizowane są cyklicznie. 
To fantastyczne doświadczenie, kiedy można poczuć ducha epoki dzięki 
historyczności miejsca, poprzez strój, muzykę na żywo, taniec, a często również 
posiłek nawiązujący do danego okresu. Oczywiście bale to także fantastyczni 
ludzie z kraju i świata. Zanim jednak wyruszycie tanecznym krokiem na odległe 
bale, zapraszamy na nasze cykliczne spotkania z tańcem dawnym w MDK-u.

Spotkania z tańcem dworskim 
odbywają się w MDK-u raz w 
miesiącu, w soboty między godziną 
15.00 a 18.00. Są skierowane do 
każdego, mile widziane są całe 
rodziny. Najbliższe zajęcia odbędą 
się 15 kwietnia.

Inicjatorem spotkań z tańcem 
historycznym jest Kobiecy Geniusz 
zrzeszający kobiety różnych profesji, 
które realizują przedsięwzięcia 
w duchu tradycyjnych wartości.

lubią poszukać informacji o tym, dlaczego mam wykonywać coś tak, a nie inaczej. 
Oceniam, zapoznawszy się ze źródłami stojącymi za daną choreografią, czy 
zgadzam się z zaproponowaną interpretacją, czasem decyduję się pójść własną 
drogą. Studia bardzo mi pomogły, przede wszystkim dlatego, że wiem, jak i gdzie 
mogę takie informacje znaleźć. Obecnie zawodowo zajmuję się zupełnie inną 
dziedziną, ale w czasie wolnym z ogromną przyjemnością oddaję się pasji tańca 
dawnego i staram się zarazić nią wszystkich chętnych.
Czy tańce dworskie są dla każdego?
Tak, choć poziom trudności jest zróżnicowany, między innymi w zależności od 
epoki, ale i konkretnego tańca. Spośród ponad 1000 tańców zawsze można 
wybrać coś dostosowanego do odbiorców, a z każdymi zajęciami jest coraz łatwiej, 
ponieważ tańce te opierają się na bardzo powtarzalnych schematach. Dlatego 
właśnie zyskały popularność, wynikała ona ze znudzenia ówczesnego 
społeczeństwa zbyt skomplikowanymi i trudnymi do nauczenia się formalnymi 
tańcami. Kontredanse zaczęto tańczyć dla rozrywki, a ich choreografie były proste 
i łatwe do szybkiego przypomnienia. Dodatkowo podczas tańca staram się głośno 
wywoływać następujące po sobie figury. W naszych zajęciach biorą również udział 
dzieci i bardzo dobrze sobie radzą. Podczas nauki tańców staram się przybliżać 
również ich historię i ciekawostki z nimi związane.
Taniec to jedno, a strój epokowy to drugie. Kto szyje wam te zachwycające 
suknie i męskie stroje?
Od 1651 do 1830 roku moda zmieniała się wielokrotnie i radykalnie, wystarczy 
porównać suknie w stylu Marii Antoniny i ubiory bohaterek Jane Austen. Rodzaj 
ubioru niewątpliwie wpływał na sposób ruchu. Dziś można skorzystać z usług 
wykwalifikowanego krawca, ale jest to równie kosztowne, co w dawnych wiekach. 
Dlatego część osób w wolnej chwili siada z igłą i nitką i po prostu szyje. Szycie 
poprzedzają długie godziny szukania w internecie inspiracji, informacji i wykrojów. 
Do udziału w naszych zajęciach żaden strój nie jest wymagany. Zapraszamy zarówno 
w strojach epokowych, ale także w długich i krótkich sukienkach, dżinsach czy 
dresach. Jedyne, o co warto zadbać, to wygodne i zginające się obuwie.
Miejski Dom Kultury w Rumi wydaje się być idealnym miejscem do 
prowadzenia spotkań tańca dawnego. Budynek potocznie nazywany jest 
Dworkiem pod Lipami i znajduje się na szlaku dworów i pałaców północnych 

Przez ruch do zdrowia
– tak miasto stara się zadbać o seniorów

W mieście działa Rumska Rada Seniora, która swoją aktywnością wyróżnia 
się na tle kraju. Celem tego samorządowego organu jest zapewnianie 
najstarszym rumianom wpływu na dotyczące ich sprawy. Rada ma także 
stwarzać warunki do pobudzania aktywności obywatelskiej seniorom, 
umożliwiać im integrację oraz reprezentować ich interesy. W działalność 
rady wpisuje się m.in. organizacja spotkań z radcą prawnym, 
przedstawicielem ZUS-u czy policjantami przestrzegającymi przed 
oszustwami skierowanymi w tę grupę społeczną. 

Za działania na rzecz seniorów burmistrz Michał Pasieczny oraz 
wiceburmistrz Ariel Sinicki otrzymali w grudniu 2021 roku odznaki 
Polskiego Związku Emerytów, Rencistów i Inwalidów.

Więcej informacji na temat skierowanych do seniorów działań udziela 
Wydział Spraw Społecznych Urzędu Miasta w Rumi pod numerami 
telefonów: 58 679 65 39 lub 58 679 65 41.

Zdjęcie ze zbiorów prywatnych Anny Pawlak, fot. Marcin Śmidowicz

Zdjęcie ze zbiorów prywatnych Anny Pawlak, fot. Marcin Śmidowicz

Zdjęcie ze zbiorów prywatnych Anny Pawlak, fot. Marcin Śmidowicz

Finaliści 6. edycji Rumskiego Wokalu

Ponownie szukają
wokalnych talentów

Przesłuchania odbędą się 27 kwietnia (czwartek) w Miejskim Domu Kultury 
w Rumi w godzinach 16:00-20:00. Drogą castingu wybrani zostaną finaliści, 
którzy wezmą udział w warsztatach wokalnych z emisji głosu i interpretacji 
tekstu. Tegoroczna gala finałowa odbędzie się 11 czerwca na scenie letniej 
MDK-u, podczas Festiwalu O'Polskiego. 

Przed nami siódma edycja projektu Rumski Wokal realizowanego przez Miejski Dom Kultury. 
W castingu mogą wziąć udział mieszkańcy miasta i okolic, którzy ukończyli co najmniej 14 lat i chcą 
rozwijać swoje zdolności wokalne. Wystarczy przygotować dwie piosenki i zaprezentować je 
podczas przesłuchań.

Zwycięzcy projektu otrzymają nagrody rzeczowe, a także będą mogli 
zaprezentować się szerszej publiczności podczas miejskich wydarzeń.

Regulamin i formularz zgłoszeniowy dostępne są na stronie internetowej 
www.domkulturyrumia.pl.
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Rumscy seniorzy do połowy czerwca będą uczestniczyć w dedykowanych im zajęciach, które odbywają się na 
basenie hotelu Faltom. Przedsięwzięcie jest współfinansowane przez firmę Euro Styl. Równocześnie, w ramach 
Budżetu Obywatelskiego, we współpracy z siłownią Citygym realizowany jest program „Aktywni po 
sześćdziesiątce”. To tylko dwa przykłady miejskich działań, których celem jest wsparcie aktywności osób 
starszych oraz poprawa ich kondycji zdrowotnej. Seniorzy mogą jednak skorzystać z wielu udogodnień.

Mając na uwadze publikowane przez GUS prognozy demograficzne – 
z których wynika, że do 2050 roku osoby w wieku poprodukcyjnym będą 
stanowić około 25% polskiego społeczeństwa – władze Rumi starają się 
realizować różne formy wsparcia seniorów. 

Mieszkańcy, którzy ukończyli 60 lat, mogą wypełnić wniosek o wydanie 
Rumskiej Karty Seniora. Uprawnia ona posiadaczy do korzystania ze 
zniżek na różnego rodzaju towary i usługi, a także do uczestnictwa 
w koncertach z organizowanych z okazji Rumskiego Dnia Seniora. Do tej 
pory występowali dla seniorów: Halina Frąckowiak, Krystyna Giżowska, 
Krzysztof Krawczyk, Żuki, Andrzej Cierniewski oraz Ryszard Rynkowski. 
W urzędzie miasta można także pobrać tzw. pudełko życia, czyli pojemnik 
mogący uratować życie w chwili nagłego pogorszenia stanu zdrowia lub 
przyjazdu karetki. Równocześnie Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej 
oferuje usługi opiekuńcze, poradnictwo czy zapomogi. Samorząd dotuje 
też różne stowarzyszenia, między innymi: prężnie działający Rumski 
Uniwersytet Trzeciego Wieku, ognisko TKKF „Senior” oraz Polski Związek 
Emerytów, Rencistów i Inwalidów.

Kultura Bliżej Ludziwww.domkulturyrumia.pl

Tańce dworskie w Dworku pod Lipami
Zachwycające stroje i etykieta z dawnych czasów to znak rozpoznawczy tańców 
dworskich. Taneczną podróż w czasie można odbyć, przychodząc na zajęcia do 
Miejskiego Domu Kultury w Rumi. Czym są kontredanse? Jaka jest ich historia? 
Czy dzisiaj cieszą się one popularnością? O tym opowiedziała Anna Pawlak – 
historyczka i prowadząca naukę tańca historycznego w MDK-u.

Pierwsze wzmianki dotyczące kontredansów pojawiają się już na przełomie XVI i XVII wieku. Źródłosłów 
angielski (ang. country dances) podkreśla folkowość i wiejskie pochodzenie (aczkolwiek nie ludowe) tego 
tańca. Współczesna definicja kontredansów opisuje je jako figurowy taniec towarzyski, którego popularność 
przypada na XVIII i początek XIX wieku. W nazwie contredanse przedrostek contre oznacza „naprzeciw” 
i podkreśla cechę charakterystyczną tego stylu tańca, w którym tancerze stoją naprzeciwko siebie. Taniec ten 
złożony jest z pewnych sekwencji, które mogą być powtarzane ciągle na nowo, dzięki czemu może być 
wykonywany przez dowolną liczbę osób. Dla historii kontredansów najistotniejszą datą jest 1651 rok, kiedy to 
John Playford wydał swoje dzieło pt. „The English Dancing Master” zawierające 105 choreografii. W 1685 roku 
kontredanse trafiają oficjalnie do Francji i tak naprawdę stamtąd w pierwszej połowie XVIII wieku 
rozprzestrzeniają się na całą Europę, a także do Ameryki. Moda przemija dopiero około 1830 roku.

Miejski Dom Kultury: Z wykształcenia jest pani 
historykiem. Czy praca przyczyniła się do zgłębiania 
historii tańca, a w konsekwencji dzielenia się tą 
pasją z innymi? 
Anna Pawlak: Moja pasja zaczęła się na początku 
studiów, kiedy rozpoczęłam też przygodę z tańcem 
dawnym w Trójmiejskim Zespole Tańca Dawnego 
„Chastelana”. Należę do osób, które oprócz tańczenia 

Kaszub. Czy w najbliższej okolicy jest wielu chętnych do epokowej zabawy? 
Jak często i gdzie odbywają się bale?
Atmosfera dworku, w którym znajduje się MDK, bardzo nas urzekła. Idealnie 
wpisuje się w charakter tańca. Na nasze spotkania przychodzi bardzo wiele osób 
z Rumi i okolic, ale także z dalszych rejonów Trójmiasta. Ja sama jestem 
mieszkanką Gdańska, jednak to MDK w Rumi przyjął mnie i wszystkich 
pasjonatów pod swój dach, za co jesteśmy ogromnie wdzięczni. Lokalnie na 
Pomorzu bale organizowane są od niedawna w Zamku Krokowa. W Polsce jest 
kilka miast i pałaców, w których takie imprezy realizowane są cyklicznie. 
To fantastyczne doświadczenie, kiedy można poczuć ducha epoki dzięki 
historyczności miejsca, poprzez strój, muzykę na żywo, taniec, a często również 
posiłek nawiązujący do danego okresu. Oczywiście bale to także fantastyczni 
ludzie z kraju i świata. Zanim jednak wyruszycie tanecznym krokiem na odległe 
bale, zapraszamy na nasze cykliczne spotkania z tańcem dawnym w MDK-u.

Spotkania z tańcem dworskim 
odbywają się w MDK-u raz w 
miesiącu, w soboty między godziną 
15.00 a 18.00. Są skierowane do 
każdego, mile widziane są całe 
rodziny. Najbliższe zajęcia odbędą 
się 15 kwietnia.

Inicjatorem spotkań z tańcem 
historycznym jest Kobiecy Geniusz 
zrzeszający kobiety różnych profesji, 
które realizują przedsięwzięcia 
w duchu tradycyjnych wartości.

lubią poszukać informacji o tym, dlaczego mam wykonywać coś tak, a nie inaczej. 
Oceniam, zapoznawszy się ze źródłami stojącymi za daną choreografią, czy 
zgadzam się z zaproponowaną interpretacją, czasem decyduję się pójść własną 
drogą. Studia bardzo mi pomogły, przede wszystkim dlatego, że wiem, jak i gdzie 
mogę takie informacje znaleźć. Obecnie zawodowo zajmuję się zupełnie inną 
dziedziną, ale w czasie wolnym z ogromną przyjemnością oddaję się pasji tańca 
dawnego i staram się zarazić nią wszystkich chętnych.
Czy tańce dworskie są dla każdego?
Tak, choć poziom trudności jest zróżnicowany, między innymi w zależności od 
epoki, ale i konkretnego tańca. Spośród ponad 1000 tańców zawsze można 
wybrać coś dostosowanego do odbiorców, a z każdymi zajęciami jest coraz łatwiej, 
ponieważ tańce te opierają się na bardzo powtarzalnych schematach. Dlatego 
właśnie zyskały popularność, wynikała ona ze znudzenia ówczesnego 
społeczeństwa zbyt skomplikowanymi i trudnymi do nauczenia się formalnymi 
tańcami. Kontredanse zaczęto tańczyć dla rozrywki, a ich choreografie były proste 
i łatwe do szybkiego przypomnienia. Dodatkowo podczas tańca staram się głośno 
wywoływać następujące po sobie figury. W naszych zajęciach biorą również udział 
dzieci i bardzo dobrze sobie radzą. Podczas nauki tańców staram się przybliżać 
również ich historię i ciekawostki z nimi związane.
Taniec to jedno, a strój epokowy to drugie. Kto szyje wam te zachwycające 
suknie i męskie stroje?
Od 1651 do 1830 roku moda zmieniała się wielokrotnie i radykalnie, wystarczy 
porównać suknie w stylu Marii Antoniny i ubiory bohaterek Jane Austen. Rodzaj 
ubioru niewątpliwie wpływał na sposób ruchu. Dziś można skorzystać z usług 
wykwalifikowanego krawca, ale jest to równie kosztowne, co w dawnych wiekach. 
Dlatego część osób w wolnej chwili siada z igłą i nitką i po prostu szyje. Szycie 
poprzedzają długie godziny szukania w internecie inspiracji, informacji i wykrojów. 
Do udziału w naszych zajęciach żaden strój nie jest wymagany. Zapraszamy zarówno 
w strojach epokowych, ale także w długich i krótkich sukienkach, dżinsach czy 
dresach. Jedyne, o co warto zadbać, to wygodne i zginające się obuwie.
Miejski Dom Kultury w Rumi wydaje się być idealnym miejscem do 
prowadzenia spotkań tańca dawnego. Budynek potocznie nazywany jest 
Dworkiem pod Lipami i znajduje się na szlaku dworów i pałaców północnych 

Przez ruch do zdrowia
– tak miasto stara się zadbać o seniorów

W mieście działa Rumska Rada Seniora, która swoją aktywnością wyróżnia 
się na tle kraju. Celem tego samorządowego organu jest zapewnianie 
najstarszym rumianom wpływu na dotyczące ich sprawy. Rada ma także 
stwarzać warunki do pobudzania aktywności obywatelskiej seniorom, 
umożliwiać im integrację oraz reprezentować ich interesy. W działalność 
rady wpisuje się m.in. organizacja spotkań z radcą prawnym, 
przedstawicielem ZUS-u czy policjantami przestrzegającymi przed 
oszustwami skierowanymi w tę grupę społeczną. 

Za działania na rzecz seniorów burmistrz Michał Pasieczny oraz 
wiceburmistrz Ariel Sinicki otrzymali w grudniu 2021 roku odznaki 
Polskiego Związku Emerytów, Rencistów i Inwalidów.

Więcej informacji na temat skierowanych do seniorów działań udziela 
Wydział Spraw Społecznych Urzędu Miasta w Rumi pod numerami 
telefonów: 58 679 65 39 lub 58 679 65 41.

Zdjęcie ze zbiorów prywatnych Anny Pawlak, fot. Marcin Śmidowicz

Zdjęcie ze zbiorów prywatnych Anny Pawlak, fot. Marcin Śmidowicz

Zdjęcie ze zbiorów prywatnych Anny Pawlak, fot. Marcin Śmidowicz

Finaliści 6. edycji Rumskiego Wokalu

Ponownie szukają
wokalnych talentów

Przesłuchania odbędą się 27 kwietnia (czwartek) w Miejskim Domu Kultury 
w Rumi w godzinach 16:00-20:00. Drogą castingu wybrani zostaną finaliści, 
którzy wezmą udział w warsztatach wokalnych z emisji głosu i interpretacji 
tekstu. Tegoroczna gala finałowa odbędzie się 11 czerwca na scenie letniej 
MDK-u, podczas Festiwalu O'Polskiego. 

Przed nami siódma edycja projektu Rumski Wokal realizowanego przez Miejski Dom Kultury. 
W castingu mogą wziąć udział mieszkańcy miasta i okolic, którzy ukończyli co najmniej 14 lat i chcą 
rozwijać swoje zdolności wokalne. Wystarczy przygotować dwie piosenki i zaprezentować je 
podczas przesłuchań.

Zwycięzcy projektu otrzymają nagrody rzeczowe, a także będą mogli 
zaprezentować się szerszej publiczności podczas miejskich wydarzeń.

Regulamin i formularz zgłoszeniowy dostępne są na stronie internetowej 
www.domkulturyrumia.pl.
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Rumskie Nowiny nr �/kwiecień/����

BiblioWrzutka to odpowiedź na najnowsze trendy biblioteczne, 
a zarazem duże ułatwienie dla czytelników, szczególnie tych 
zmotoryzowanych. 
– Zależy nam na tym, aby maksymalnie ułatwić naszym czytel-
nikom korzystanie z usług bibliotecznych. BiblioWrzutka daje 
możliwość szybkiego zwrotu wypożyczonego tytułu o dowolnej 
porze, w dowolny dzień tygodnia. Osoby, które chcą oddać książkę, 
mogą to zrobić nawet późnym wieczorem lub w weekend, kiedy 
łatwiej zaparkować blisko dworca – zapewnia Dariusz Rybacki, 
dyrektor miejskiej biblioteki. – Samodzielnie zaprojektowaliśmy 
BiblioWrzutkę, dlatego koszt jej wykonania był kilkakrotnie niższy od 
typowych rozwiązań dostępnych na rynku. Obecność BiblioWrzutki 
to zasługa zdolnych i kreatywnych pracowników – dodaje. 
Miejska Biblioteka Publiczna w Rumi planuje w przyszłości 
zamontować podobne urządzenie także w Bibliotece Janowo. 
W budowanej obecnie Bibliotece Kaszubskiej dostępny będzie 
książkomat, który umożliwia nie tylko oddanie, lecz także 
zamówienie i wypożyczenie książki poza godzinami otwarcia 
obiektu. 

Z końcem marca w obrębie wejścia do Stacji Kultura została uruchomiona 
BiblioWrzutka, czyli wrzutnia książek umożliwiająca zwrot wypożyczonych tytułów 
przez siedem dni w tygodniu, o każdej godzinie.

1. Do BiblioWrzutki należy wkładać tylko książki wypożyczone 
z zasobów Stacji Kultura.

2. Do BiblioWrzutki nie należy wkładać audiobooków i gier 
planszowych.

3. Zwrot książek przez BiblioWrzutkę możliwy jest całodobowo, 
przez siedem dni w tygodniu, nie wyłączając weekendów 
i dni wolnych od pracy.

4. W celu uniknięcia naliczania kary za przetrzymanie książki 
musi zostać ona dostarczona do BiblioWrzutki najpóźniej 
dzień przed upływem terminu zwrotu.

5. Książki odpisane będą z konta czytelnika w ciągu doby lub 
w pierwszy dzień pracy po weekendzie, święcie lub dniu 
zamknięcia biblioteki, w obrębie której znajduje się 
BiblioWrzutka.

6. Czytelnik jest zobowiązany do zapłacenia ciążących na nim 
kar i opłat, jeśli zwrócił książkę po terminie.

7. Książki do BiblioWrzutki należy wkładać w taki sposób, aby 
nie uległy uszkodzeniu.

Zasady korzystania z BiblioWrzutki
przy Stacji Kultura:

Redakcja Rumskich Nowin: Kiedy, jak i dlaczego zrodził się pomysł, by Rumia 
przystąpiła do Stowarzyszenia „Pomorskie w Unii Europejskiej”?
Piotr Wittbrodt, wiceburmistrz Rumi: Pomysł zrodził się w mojej głowie, kiedy byłem 
jeszcze radnym sejmiku wojewódzkiego. Uczestniczyłem wówczas w wizycie 
studyjnej w Brukseli. Wizyta została w całości przygotowana przez biuro 
Stowarzyszenia „Pomorskie w Unii Europejskiej” (SPUE), które mieści się właśnie 
w tym mieście. Podczas wizyty odwiedzaliśmy tamtejsze szpitale i jednostki ochrony 
zdrowia, by zobaczyć, doświadczyć i zorientować się, jak to funkcjonuje na terenie 
Belgii, a następnie przenieść dobre wzorce na Pomorze. W tym procesie niesamowicie 
wspomogły nas osoby pracujące w biurze SPUE, które mają niemal stały kontakt 
z pracownikami Parlamentu Europejskiego, przedstawicielami różnych komisji oraz 
kadrą innych biur, reprezentujących przeróżne narodowości. Jako Rumia też 
chcieliśmy korzystać z praktycznych rozwiązań stosowanych w innych państwach. 
Pandemia przez dwa lata utrudniała osobiste wizyty, ale pozostawaliśmy 
w kontakcie internetowym. Nawet wtedy, dzięki wsparciu biura SPUE w Brukseli, 

nawiązywaliśmy międzynarodową współpracę projektową, pozyskiwaliśmy 
dofinansowania, organizowaliśmy różnego rodzaju konkursy unijne dla młodzieży, 
gdzie walka toczyła się o wartościowe nagrody. W ostatnich tygodniach udało nam 
się zorganizować wyjazd do Brukseli, podczas którego przede wszystkim zostaliśmy 
szczegółowo zapoznani z możliwościami pozyskania funduszy unijnych na 
najbliższe lata, wymieniliśmy też doświadczenia samorządowe i poznaliśmy 
wyzwania, jakie stoją przed nami, jako miastem, w kontekście rozwoju Unii 
Europejskiej.

Co dalej? Jakie plany wobec stowarzyszenia ma Rumia?
Przede wszystkim nadal zamierzamy korzystać z kontaktów międzynarodowych, 
których nawiązanie i podtrzymanie umożliwiają nam pracownicy biura SPUE. 
Jesteśmy też otwarci na inne pomysły mogące nam pomóc w organizacji wymian 
uczniowskich, wyjazdów dla seniorów czy też mieszkańców czynnych zawodowo, 
którzy mogliby w ten sposób poszerzyć swoje kompetencje. Możliwości są naprawdę 
ogromne. Właśnie przy pomocy stowarzyszenia nawiązaliśmy współpracę 
z zagranicznymi przedsiębiorcami w kwestii całej machiny offshorowej, związanej 
z utworzeniem elektrowni wiatrowych na morzu, a dzięki temu zbliżamy się do 
stworzenia w Rumi Pomorskiego Centrum Kompetencji Morskiej Energetyki 
Odnawialnej. Bardzo aktywnie działa w tej sprawie pani Agnieszka Rodak, prezes 
miejskiej spółki Rumia Invest Park. Myślę, że w ciągu kilku lat zobaczymy namacalne 
efekty tego projektu. 

– Rumia od samego początku członkostwa jest niezwykle aktywna i sama inicjuje 
różne działania. Na zaproszenie Rumi nasze stowarzyszenie zaangażowane 
było we współorganizację konkursu wiedzy o Unii Europejskiej dla dzieci 
i młodzieży, a niedawno wspólnie zorganizowaliśmy debatę europejską 
z udziałem młodzieży, europosłanki dr Magdaleny Adamowicz i burmistrza 
Michała Pasiecznego. Dzięki naszej współpracy uczniowie rumskich szkół 
uczestniczą w konkursach i lekcjach o wartościach unijnych i debatach. 
Przedstawiciele miasta biorą udział w webinariach z udziałem ekspertów 
unijnych i dzielą się dobrymi praktykami na podstawie działań zrealizowanych 
w Rumi, między innymi w zakresie edukacji ekologicznej. Rumscy samorządowcy 
i urzędnicy uczestniczą w wizytach studyjnych w Brukseli na temat polityk 
europejskich dla Pomorza oraz w Europejskim Tygodniu Regionów i Miast 
w Brukseli. Piotr Wittbrodt, zastępca burmistrza Rumi, jest wiceprzewodniczącym 
zarządu SPUE – wymienia Małgorzata Matkowska, przedstawicielka 
Stowarzyszenia „Pomorskie w Unii Europejskiej”. – W 2023 roku wraz ze spółką 
Rumia Invest Park i Urzędem Marszałkowskim Województwa Pomorskiego 
zorganizujemy wydarzenie podczas Europejskiego Tygodnia Zrównoważonej 
Energii, będziemy promować na poziomie unijnym ważną inicjatywę regionalną, 
czyli Pomorskie Centrum Kompetencji Morskiej Energetyki Odnawialnej 
z siedzibą w Rumi – zapowiada.

Stowarzyszenie „Pomorskie w Unii Europejskiej” (SPUE) powstało w 2004 roku. Jest to regionalne partnerstwo na rzecz wszechstronnego 
i zrównoważonego rozwoju województwa pomorskiego. Celem SPUE jest reprezentowanie, promowanie i wspieranie interesów swoich członków 
w kraju i za granicą, szczególnie na terenie Unii Europejskiej. Stowarzyszenie rozpowszechnia wśród członków informacje na temat: konferencji, 
seminariów i konsultacji dotyczących unijnej polityki czy też możliwości zdobycia dofinansowań. Ponadto SPUE organizuje wizyty studyjne, 
webinary informacyjne z udziałem ekspertów, debaty, konferencje, a także wspiera w poszukiwaniu partnerów, prowadzi działania edukacyjne 
oraz pracuje nad budowaniem świadomości społecznej w zakresie zielonej i cyfrowej transformacji. Stowarzyszenie realizuje swoje zadania 
poprzez biuro regionalne w Brukseli i biuro miejscowe w Gdańsku. SPUE zrzesza 27 członków zwyczajnych – samorząd województwa 
pomorskiego, miasta, powiaty i gminy – oraz 19 członków wspierających: uczelnie, instytucje otoczenia biznesu, organizacje pracodawców, 
instytucje kultury i organizacje pozarządowe. Rumia jest członkiem SPUE od 2019 roku. W 2022 roku wiceburmistrz miasta Piotr Wittbrodt został 
członkiem zarządu stowarzyszenia.

Miasto zacieśnia współpracę
ze Stowarzyszeniem „Pomorskie
w Unii Europejskiej”
 

Polska jest członkiem Unii Europejskiej od 1 maja 2004 roku. Jak Rumia korzysta z 
tego członkostwa?
Chyba nikogo nie trzeba przekonać, że wymierne są przede wszystkim korzyści 
finansowe. Od 2015 roku zdobyliśmy kilkadziesiąt milionów złotych, które zostały 
przeznaczone między innymi na budowę węzłów integracyjnych, rewitalizację 
Zagórza i Góry Markowca, termomodernizacje budynków publicznych, stworzenie 
tzw. zielonych wysp, wymianę oświetlenia ulicznego, realizację projektów 
edukacyjnych dla dzieci. Bez funduszy unijnych to wszystko by się po prostu nie 
wydarzyło. 

A co dla pana, prywatnie i zawodowo, oznacza bycie obywatelem Unii 
Europejskiej?
Dla mnie Unia Europejska to przede wszystkim możliwość wyjazdów zagranicznych: 
do pracy, na praktyki, na staże, na wymiany, na wakacje. Dziś nie tylko dużo łatwiej 
nam poruszać się po Europie, prostsza jest też wymiana handlowa. Unia to też 
zmiany społeczne, liczne rewitalizacje. Natomiast wojna za naszą wschodnią 
granicą pokazała, że zjednoczona Europa to też bezpieczeństwo. Nie możemy być 
bezpośrednio zaangażowani w wojnę na Ukrainie, dlatego rosyjski agresor jest 
ograniczany przez zmasowane restrykcje, przez presję ekonomiczną, a to przekłada 
się na sytuację na froncie. Unia daje nam niesamowitą broń, jaką jest solidarność.

Konkurs wiedzy o Unii Europejskiej organizowany w maju 2022 r.

Stacja Kultura
zaprasza do
korzystania
z BiblioWrzutki 

Samorządowcy uczestniczący w wizycie studyjnej w Brukseli

Piotr Wittbrodt, wiceburmistrz Rumi i członek zarządu stowarzyszenia „Pomorskie w Unii Europejskiej”
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Rumskie Nowiny nr �/kwiecień/����

BiblioWrzutka to odpowiedź na najnowsze trendy biblioteczne, 
a zarazem duże ułatwienie dla czytelników, szczególnie tych 
zmotoryzowanych. 
– Zależy nam na tym, aby maksymalnie ułatwić naszym czytel-
nikom korzystanie z usług bibliotecznych. BiblioWrzutka daje 
możliwość szybkiego zwrotu wypożyczonego tytułu o dowolnej 
porze, w dowolny dzień tygodnia. Osoby, które chcą oddać książkę, 
mogą to zrobić nawet późnym wieczorem lub w weekend, kiedy 
łatwiej zaparkować blisko dworca – zapewnia Dariusz Rybacki, 
dyrektor miejskiej biblioteki. – Samodzielnie zaprojektowaliśmy 
BiblioWrzutkę, dlatego koszt jej wykonania był kilkakrotnie niższy od 
typowych rozwiązań dostępnych na rynku. Obecność BiblioWrzutki 
to zasługa zdolnych i kreatywnych pracowników – dodaje. 
Miejska Biblioteka Publiczna w Rumi planuje w przyszłości 
zamontować podobne urządzenie także w Bibliotece Janowo. 
W budowanej obecnie Bibliotece Kaszubskiej dostępny będzie 
książkomat, który umożliwia nie tylko oddanie, lecz także 
zamówienie i wypożyczenie książki poza godzinami otwarcia 
obiektu. 

Z końcem marca w obrębie wejścia do Stacji Kultura została uruchomiona 
BiblioWrzutka, czyli wrzutnia książek umożliwiająca zwrot wypożyczonych tytułów 
przez siedem dni w tygodniu, o każdej godzinie.

1. Do BiblioWrzutki należy wkładać tylko książki wypożyczone 
z zasobów Stacji Kultura.

2. Do BiblioWrzutki nie należy wkładać audiobooków i gier 
planszowych.

3. Zwrot książek przez BiblioWrzutkę możliwy jest całodobowo, 
przez siedem dni w tygodniu, nie wyłączając weekendów 
i dni wolnych od pracy.

4. W celu uniknięcia naliczania kary za przetrzymanie książki 
musi zostać ona dostarczona do BiblioWrzutki najpóźniej 
dzień przed upływem terminu zwrotu.

5. Książki odpisane będą z konta czytelnika w ciągu doby lub 
w pierwszy dzień pracy po weekendzie, święcie lub dniu 
zamknięcia biblioteki, w obrębie której znajduje się 
BiblioWrzutka.

6. Czytelnik jest zobowiązany do zapłacenia ciążących na nim 
kar i opłat, jeśli zwrócił książkę po terminie.

7. Książki do BiblioWrzutki należy wkładać w taki sposób, aby 
nie uległy uszkodzeniu.

Zasady korzystania z BiblioWrzutki
przy Stacji Kultura:

Redakcja Rumskich Nowin: Kiedy, jak i dlaczego zrodził się pomysł, by Rumia 
przystąpiła do Stowarzyszenia „Pomorskie w Unii Europejskiej”?
Piotr Wittbrodt, wiceburmistrz Rumi: Pomysł zrodził się w mojej głowie, kiedy byłem 
jeszcze radnym sejmiku wojewódzkiego. Uczestniczyłem wówczas w wizycie 
studyjnej w Brukseli. Wizyta została w całości przygotowana przez biuro 
Stowarzyszenia „Pomorskie w Unii Europejskiej” (SPUE), które mieści się właśnie 
w tym mieście. Podczas wizyty odwiedzaliśmy tamtejsze szpitale i jednostki ochrony 
zdrowia, by zobaczyć, doświadczyć i zorientować się, jak to funkcjonuje na terenie 
Belgii, a następnie przenieść dobre wzorce na Pomorze. W tym procesie niesamowicie 
wspomogły nas osoby pracujące w biurze SPUE, które mają niemal stały kontakt 
z pracownikami Parlamentu Europejskiego, przedstawicielami różnych komisji oraz 
kadrą innych biur, reprezentujących przeróżne narodowości. Jako Rumia też 
chcieliśmy korzystać z praktycznych rozwiązań stosowanych w innych państwach. 
Pandemia przez dwa lata utrudniała osobiste wizyty, ale pozostawaliśmy 
w kontakcie internetowym. Nawet wtedy, dzięki wsparciu biura SPUE w Brukseli, 

nawiązywaliśmy międzynarodową współpracę projektową, pozyskiwaliśmy 
dofinansowania, organizowaliśmy różnego rodzaju konkursy unijne dla młodzieży, 
gdzie walka toczyła się o wartościowe nagrody. W ostatnich tygodniach udało nam 
się zorganizować wyjazd do Brukseli, podczas którego przede wszystkim zostaliśmy 
szczegółowo zapoznani z możliwościami pozyskania funduszy unijnych na 
najbliższe lata, wymieniliśmy też doświadczenia samorządowe i poznaliśmy 
wyzwania, jakie stoją przed nami, jako miastem, w kontekście rozwoju Unii 
Europejskiej.

Co dalej? Jakie plany wobec stowarzyszenia ma Rumia?
Przede wszystkim nadal zamierzamy korzystać z kontaktów międzynarodowych, 
których nawiązanie i podtrzymanie umożliwiają nam pracownicy biura SPUE. 
Jesteśmy też otwarci na inne pomysły mogące nam pomóc w organizacji wymian 
uczniowskich, wyjazdów dla seniorów czy też mieszkańców czynnych zawodowo, 
którzy mogliby w ten sposób poszerzyć swoje kompetencje. Możliwości są naprawdę 
ogromne. Właśnie przy pomocy stowarzyszenia nawiązaliśmy współpracę 
z zagranicznymi przedsiębiorcami w kwestii całej machiny offshorowej, związanej 
z utworzeniem elektrowni wiatrowych na morzu, a dzięki temu zbliżamy się do 
stworzenia w Rumi Pomorskiego Centrum Kompetencji Morskiej Energetyki 
Odnawialnej. Bardzo aktywnie działa w tej sprawie pani Agnieszka Rodak, prezes 
miejskiej spółki Rumia Invest Park. Myślę, że w ciągu kilku lat zobaczymy namacalne 
efekty tego projektu. 

– Rumia od samego początku członkostwa jest niezwykle aktywna i sama inicjuje 
różne działania. Na zaproszenie Rumi nasze stowarzyszenie zaangażowane 
było we współorganizację konkursu wiedzy o Unii Europejskiej dla dzieci 
i młodzieży, a niedawno wspólnie zorganizowaliśmy debatę europejską 
z udziałem młodzieży, europosłanki dr Magdaleny Adamowicz i burmistrza 
Michała Pasiecznego. Dzięki naszej współpracy uczniowie rumskich szkół 
uczestniczą w konkursach i lekcjach o wartościach unijnych i debatach. 
Przedstawiciele miasta biorą udział w webinariach z udziałem ekspertów 
unijnych i dzielą się dobrymi praktykami na podstawie działań zrealizowanych 
w Rumi, między innymi w zakresie edukacji ekologicznej. Rumscy samorządowcy 
i urzędnicy uczestniczą w wizytach studyjnych w Brukseli na temat polityk 
europejskich dla Pomorza oraz w Europejskim Tygodniu Regionów i Miast 
w Brukseli. Piotr Wittbrodt, zastępca burmistrza Rumi, jest wiceprzewodniczącym 
zarządu SPUE – wymienia Małgorzata Matkowska, przedstawicielka 
Stowarzyszenia „Pomorskie w Unii Europejskiej”. – W 2023 roku wraz ze spółką 
Rumia Invest Park i Urzędem Marszałkowskim Województwa Pomorskiego 
zorganizujemy wydarzenie podczas Europejskiego Tygodnia Zrównoważonej 
Energii, będziemy promować na poziomie unijnym ważną inicjatywę regionalną, 
czyli Pomorskie Centrum Kompetencji Morskiej Energetyki Odnawialnej 
z siedzibą w Rumi – zapowiada.

Stowarzyszenie „Pomorskie w Unii Europejskiej” (SPUE) powstało w 2004 roku. Jest to regionalne partnerstwo na rzecz wszechstronnego 
i zrównoważonego rozwoju województwa pomorskiego. Celem SPUE jest reprezentowanie, promowanie i wspieranie interesów swoich członków 
w kraju i za granicą, szczególnie na terenie Unii Europejskiej. Stowarzyszenie rozpowszechnia wśród członków informacje na temat: konferencji, 
seminariów i konsultacji dotyczących unijnej polityki czy też możliwości zdobycia dofinansowań. Ponadto SPUE organizuje wizyty studyjne, 
webinary informacyjne z udziałem ekspertów, debaty, konferencje, a także wspiera w poszukiwaniu partnerów, prowadzi działania edukacyjne 
oraz pracuje nad budowaniem świadomości społecznej w zakresie zielonej i cyfrowej transformacji. Stowarzyszenie realizuje swoje zadania 
poprzez biuro regionalne w Brukseli i biuro miejscowe w Gdańsku. SPUE zrzesza 27 członków zwyczajnych – samorząd województwa 
pomorskiego, miasta, powiaty i gminy – oraz 19 członków wspierających: uczelnie, instytucje otoczenia biznesu, organizacje pracodawców, 
instytucje kultury i organizacje pozarządowe. Rumia jest członkiem SPUE od 2019 roku. W 2022 roku wiceburmistrz miasta Piotr Wittbrodt został 
członkiem zarządu stowarzyszenia.

Miasto zacieśnia współpracę
ze Stowarzyszeniem „Pomorskie
w Unii Europejskiej”
 

Polska jest członkiem Unii Europejskiej od 1 maja 2004 roku. Jak Rumia korzysta z 
tego członkostwa?
Chyba nikogo nie trzeba przekonać, że wymierne są przede wszystkim korzyści 
finansowe. Od 2015 roku zdobyliśmy kilkadziesiąt milionów złotych, które zostały 
przeznaczone między innymi na budowę węzłów integracyjnych, rewitalizację 
Zagórza i Góry Markowca, termomodernizacje budynków publicznych, stworzenie 
tzw. zielonych wysp, wymianę oświetlenia ulicznego, realizację projektów 
edukacyjnych dla dzieci. Bez funduszy unijnych to wszystko by się po prostu nie 
wydarzyło. 

A co dla pana, prywatnie i zawodowo, oznacza bycie obywatelem Unii 
Europejskiej?
Dla mnie Unia Europejska to przede wszystkim możliwość wyjazdów zagranicznych: 
do pracy, na praktyki, na staże, na wymiany, na wakacje. Dziś nie tylko dużo łatwiej 
nam poruszać się po Europie, prostsza jest też wymiana handlowa. Unia to też 
zmiany społeczne, liczne rewitalizacje. Natomiast wojna za naszą wschodnią 
granicą pokazała, że zjednoczona Europa to też bezpieczeństwo. Nie możemy być 
bezpośrednio zaangażowani w wojnę na Ukrainie, dlatego rosyjski agresor jest 
ograniczany przez zmasowane restrykcje, przez presję ekonomiczną, a to przekłada 
się na sytuację na froncie. Unia daje nam niesamowitą broń, jaką jest solidarność.

Konkurs wiedzy o Unii Europejskiej organizowany w maju 2022 r.

Stacja Kultura
zaprasza do
korzystania
z BiblioWrzutki 

Samorządowcy uczestniczący w wizycie studyjnej w Brukseli

Piotr Wittbrodt, wiceburmistrz Rumi i członek zarządu stowarzyszenia „Pomorskie w Unii Europejskiej”
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Inwestycja będzie przebiegać etapowo. W pierwszym 
etapie przebudowana zostanie ul. Ks. Lucjana Gierosa, 
w drugim ul. Morska (odcinek od ul. Dąbrowskiego do 
ul. Abrahama), a w trzecim etapie ul. Torowa (odcinek 
od ul. Abrahama do ul. Starowiejskiej). Koszt realizacji 
wszystkich prac wyniesie ponad 2 miliony złotych. 
Podmiotem odpowiedzialnym za wykonanie inwe-
stycji jest Firma Budowlano-Drogowa MTM S.A.
Modernizacja wymienionych ulic wiąże się z konie-
cznością wprowadzenia tymczasowych zmian w orga-
nizacji ruchu, dlatego rumscy urzędnicy apelują 
o zachowanie szczególnej ostrożności oraz zwracanie 
uwagi na okresowe oznakowanie.

Rozpoczęła się długo oczekiwana przez mieszkańców Rumi modernizacja ulic Ks. Lucjana Gierosa, 
Morskiej i Torowej. Na terenach należących do gminy wymieniona zostanie wykonana z trylinki 
nawierzchnia drogowa oraz chodniki. Dodatkowo na ul. Torowej przebudowana zostanie kanalizacja 
deszczowa i wodociągowa. Zakończenie wszystkich robót planowane jest na sierpień tego roku.

Gośćmi specjalnymi kongresu byli między innymi: Ossi Savolainen 
(burmistrz regionu Helsinki Ussima, Finlandia), Dmytro Razumkow 
(deputowany Rady Najwyższej Ukrainy), Even Hagen (burmistrz 
regionu Innlandet, Norwegia), Bert Häggblom (przewodniczący Wysp 
Alandzkich, Finlandia) oraz liczni wójtowie, prezydenci i burmistrzowie. 
W kongresie uczestniczyli także przedstawiciele polskiego rządu oraz 
członkowie zarządów znaczących przedsiębiorstw i organizacji, 
również zagranicznych. 

Kongres był również okazją do wręczenia nagród osobom i podmiotom 
wykazującym się wyjątkową aktywnością w różnych dziedzinach życia 
społecznego, biznesu i polityki.

NA PRZEJŚCIU PRZY DZIESIĄTCE
BĘDZIE JESZCZE BEZPIECZNIEJ

Pod hasłem „Nowa solidarność dla nowej epoki” odbył się 
VIII Europejski Kongres Samorządów. Z tej okazji 6 i 7 marca 
w Mikołajkach spotkali się przedsiębiorcy, społecznicy, 
samorządowcy i politycy reprezentujący różne dziedziny 
i kraje. W gronie zaproszonych panelistów znalazł się 
burmistrz Michał Pasieczny.

– Wypowiadałem się na temat PPP, czyli modelu partnerstwa publiczno-prywatnego. Rumia jest 
jednym z trzech samorządów w województwie pomorskim, które realizują w tym modelu inwestycje. 
Jesteśmy w trakcie dwóch realizowanych w tej formule procedur: budowy nowego urzędu miasta 
wraz z zagospodarowaniem centrum oraz rozbudowy MOSiR-u o bazę noclegową. Wspólnie 
z pozostałymi panelistami omawialiśmy szanse, ryzyka, czasochłonność, napotykane trudności. 
Zastanawialiśmy się również, jak zarządzać projektem w perspektywie 15-20 lat, gdzie konieczna jest 
ogromna elastyczność – relacjonuje burmistrz Michał Pasieczny. – Poruszaliśmy także temat 
szeroko pojętej energetyki, zagrożeń dotyczących wzrostów cen energii w przyszłych latach, a także 
kwestię finansów samorządowych w dobie kryzysu i pomniejszania dochodów gmin, co jest 
wynikiem zmian wprowadzanych w ostatnich latach przez rząd – dodaje.

Znajdujące się przy Szkole Podstawowej nr 10 w Rumi przejście dla pieszych ma być jeszcze 
bezpieczniejsze. Urzędnicy starają się o rządowe dofinansowanie, które umożliwi montaż 
podświetlanych znaków i monitoringu, a także wyniesienie tarczy skrzyżowania. Bez względu na to, 
czy uda się zdobyć dotację, miasto doświetli przejście dla pieszych.

Dokumentacja techniczna umożliwiająca doświetlenie przejścia dla pieszych 
zlokalizowanego przy Dziesiątce jest już gotowa. Urzędnicy chcą jednak 
wprowadzić dodatkowe elementy zwiększające bezpieczeństwo: podświetlane 
znaki, obsługiwany przez straż miejską monitoring oraz wyniesioną tarczę 
skrzyżowania. Plany te zostały ujęte we wniosku o rządowe dofinansowanie, który 
został złożony w ramach programu „Razem bezpieczniej im. Władysława 
Stasiaka”. W przypadku nieotrzymania dotacji miasto w ramach własnego 
budżetu zrealizuje pierwszy etap inwestycji polegający na wykonaniu 
doświetlenia przejścia.

W ostatnich latach w okolicy Szkoły Podstawowej nr 10 urząd miasta dokonał 
wyniesienia przejścia dla pieszych, dostawiono także dodatkowe znaki T-27 
(ostrzegające, że przejście dla pieszych jest często uczęszczane przez dzieci), 
ustawiono słupki uniemożliwiające pojazdom zatrzymywanie się przy przejściu 
oraz oddano do użytkowania obszerny zmodernizowany parking, który znajduje 
się około 100 metrów od szkoły.

– Przejście jest wyniesione i odpowiednio oznakowane, a zamontowane słupki 
uniemożliwiły postój samochodów w jego obrębie. Policja nie sygnalizuje, by 
w tym rejonie dochodziło do przekroczeń prędkości. Przejście można by więc 

uznać za relatywnie bezpieczne, jednak ze względu na to, że znajduje się przy szkole, 
w trosce o dzieci zostanie ono w tym roku doświetlone. Tym samym zwiększy się 
również bezpieczeństwo wszystkich osób, które zmierzają na cmentarz – podkreśla 
Ariel Sinicki, wiceburmistrz do spraw inwestycji. – Kilku mieszkańców 
sygnalizowało konieczność poprawy bezpieczeństwa na tym przejściu. 
Dziękujemy za te zgłoszenia i deklarujemy, że przeanalizujemy różne 
rozwiązania mogące zwiększyć bezpieczeństwo w tym rejonie – podsumowuje.

Europejski Kongres Samorządów to jedna z najbardziej znaczących 
konferencji poświęconych tematyce samorządowej. Celem tego 
cyklicznego wydarzenia jest tworzenie przestrzeni do dyskusji na temat 
kluczowych wyzwań, jakie stoją przed Polską i Europą. Program 
merytoryczny tegorocznego kongresu składał się z ponad 170 punktów: 
sesji plenarnych, paneli dyskusyjnych, warsztatów, a także rozmów 
z dziennikarzami i ekspertami z różnych dziedzin życia społecznego, 
gospodarczego i politycznego.
Podczas wydarzenia poruszono wiele aktualnych tematów. Prelegenci 
debatowali między innymi o skutkach zniszczeń, jakie wywołała na 

Ukrainie wojna, oraz o tym, jak dużą rolę odgrywają w dobie kryzysu 
tamtejsze samorządy. Eksperci mówili również o konieczności udzielania 
wsparcia uchodźcom oraz zagrożeniach wynikających z rozpow-
szechniania nieprawdziwych informacji. Pojawiły się też rozmowy 
i warsztaty poświęcone szeroko pojętej gospodarce, bezpieczeństwie, 
technologii, ekologii, turystyce, religii oraz kulturze. Paneliści 
zastanawiali się także nad tym, jakie największe wyzwania stoją przed 
Unią Europejską. Wielu prelegentów podkreślało ogromne znaczenie 
oddolnych inicjatyw społecznych oraz samorządów w kwestii ochrony 
praw jednostki.

Trwa modernizacja kolejnych ulic

– Realizacja tej inwestycji w znaczący sposób wpłynie na komfort życia mieszkańców. 
Było dużo oddolnych sygnałów dotyczących jakości chodników, stanu tych ulic oraz zbyt 
małej liczby miejsc parkingowych. To wszystko było w fatalnym stanie i utrudniało 
przemieszczanie się, zwłaszcza starszym osobom. Ta inwestycja spowoduje również, że 
poprawi się przepustowość okolicznych dróg. Osobiście bardzo często omijam korek na 
ulicy Dąbrowskiego, jadąc Morską, Abrahama i Starowiejską. Te działania są także spójne 
z realizacją węzła integracyjnego Centrum, czyli modernizacją okolic dworca głównego – 
podkreśla radny Marcin Kaczmarek, przewodniczący Komisji Polityki Gospodarczej i Przestrzennej. – Chyba nie 
skłamię, mówiąc że nam wszystkim – radnym, włodarzom, urzędnikom, mieszkańcom – zależało na tej 
inwestycji. Te ulice znajdują się w centrum Rumi i powinny być jej wizytówką. Wielu osobom należą się 
podziękowania za doprowadzenie do tej realizacji: od burmistrzów, przez radnych, którzy zagłosowali 
pozytywnie za budżetem miasta, nie zapominając o pracownikach urzędu, a dokładniej komórek 
koordynujących inwestycje drogowe – podsumowuje.
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Prowadzona przez Jana Rokitę dyskusja zgromadziła przedstawicieli kilku krajów europejskich

Roboty budowlane prowadzone na osiedlu Ks. Lucjana Gierosa

Rumia gościła na VIII Europejskim
Kongresie Samorządów

Uczestnicy debaty z udziałem burmistrza Michała Pasiecznego
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Inwestycja będzie przebiegać etapowo. W pierwszym 
etapie przebudowana zostanie ul. Ks. Lucjana Gierosa, 
w drugim ul. Morska (odcinek od ul. Dąbrowskiego do 
ul. Abrahama), a w trzecim etapie ul. Torowa (odcinek 
od ul. Abrahama do ul. Starowiejskiej). Koszt realizacji 
wszystkich prac wyniesie ponad 2 miliony złotych. 
Podmiotem odpowiedzialnym za wykonanie inwe-
stycji jest Firma Budowlano-Drogowa MTM S.A.
Modernizacja wymienionych ulic wiąże się z konie-
cznością wprowadzenia tymczasowych zmian w orga-
nizacji ruchu, dlatego rumscy urzędnicy apelują 
o zachowanie szczególnej ostrożności oraz zwracanie 
uwagi na okresowe oznakowanie.

Rozpoczęła się długo oczekiwana przez mieszkańców Rumi modernizacja ulic Ks. Lucjana Gierosa, 
Morskiej i Torowej. Na terenach należących do gminy wymieniona zostanie wykonana z trylinki 
nawierzchnia drogowa oraz chodniki. Dodatkowo na ul. Torowej przebudowana zostanie kanalizacja 
deszczowa i wodociągowa. Zakończenie wszystkich robót planowane jest na sierpień tego roku.

Gośćmi specjalnymi kongresu byli między innymi: Ossi Savolainen 
(burmistrz regionu Helsinki Ussima, Finlandia), Dmytro Razumkow 
(deputowany Rady Najwyższej Ukrainy), Even Hagen (burmistrz 
regionu Innlandet, Norwegia), Bert Häggblom (przewodniczący Wysp 
Alandzkich, Finlandia) oraz liczni wójtowie, prezydenci i burmistrzowie. 
W kongresie uczestniczyli także przedstawiciele polskiego rządu oraz 
członkowie zarządów znaczących przedsiębiorstw i organizacji, 
również zagranicznych. 

Kongres był również okazją do wręczenia nagród osobom i podmiotom 
wykazującym się wyjątkową aktywnością w różnych dziedzinach życia 
społecznego, biznesu i polityki.

NA PRZEJŚCIU PRZY DZIESIĄTCE
BĘDZIE JESZCZE BEZPIECZNIEJ

Pod hasłem „Nowa solidarność dla nowej epoki” odbył się 
VIII Europejski Kongres Samorządów. Z tej okazji 6 i 7 marca 
w Mikołajkach spotkali się przedsiębiorcy, społecznicy, 
samorządowcy i politycy reprezentujący różne dziedziny 
i kraje. W gronie zaproszonych panelistów znalazł się 
burmistrz Michał Pasieczny.

– Wypowiadałem się na temat PPP, czyli modelu partnerstwa publiczno-prywatnego. Rumia jest 
jednym z trzech samorządów w województwie pomorskim, które realizują w tym modelu inwestycje. 
Jesteśmy w trakcie dwóch realizowanych w tej formule procedur: budowy nowego urzędu miasta 
wraz z zagospodarowaniem centrum oraz rozbudowy MOSiR-u o bazę noclegową. Wspólnie 
z pozostałymi panelistami omawialiśmy szanse, ryzyka, czasochłonność, napotykane trudności. 
Zastanawialiśmy się również, jak zarządzać projektem w perspektywie 15-20 lat, gdzie konieczna jest 
ogromna elastyczność – relacjonuje burmistrz Michał Pasieczny. – Poruszaliśmy także temat 
szeroko pojętej energetyki, zagrożeń dotyczących wzrostów cen energii w przyszłych latach, a także 
kwestię finansów samorządowych w dobie kryzysu i pomniejszania dochodów gmin, co jest 
wynikiem zmian wprowadzanych w ostatnich latach przez rząd – dodaje.

Znajdujące się przy Szkole Podstawowej nr 10 w Rumi przejście dla pieszych ma być jeszcze 
bezpieczniejsze. Urzędnicy starają się o rządowe dofinansowanie, które umożliwi montaż 
podświetlanych znaków i monitoringu, a także wyniesienie tarczy skrzyżowania. Bez względu na to, 
czy uda się zdobyć dotację, miasto doświetli przejście dla pieszych.

Dokumentacja techniczna umożliwiająca doświetlenie przejścia dla pieszych 
zlokalizowanego przy Dziesiątce jest już gotowa. Urzędnicy chcą jednak 
wprowadzić dodatkowe elementy zwiększające bezpieczeństwo: podświetlane 
znaki, obsługiwany przez straż miejską monitoring oraz wyniesioną tarczę 
skrzyżowania. Plany te zostały ujęte we wniosku o rządowe dofinansowanie, który 
został złożony w ramach programu „Razem bezpieczniej im. Władysława 
Stasiaka”. W przypadku nieotrzymania dotacji miasto w ramach własnego 
budżetu zrealizuje pierwszy etap inwestycji polegający na wykonaniu 
doświetlenia przejścia.

W ostatnich latach w okolicy Szkoły Podstawowej nr 10 urząd miasta dokonał 
wyniesienia przejścia dla pieszych, dostawiono także dodatkowe znaki T-27 
(ostrzegające, że przejście dla pieszych jest często uczęszczane przez dzieci), 
ustawiono słupki uniemożliwiające pojazdom zatrzymywanie się przy przejściu 
oraz oddano do użytkowania obszerny zmodernizowany parking, który znajduje 
się około 100 metrów od szkoły.

– Przejście jest wyniesione i odpowiednio oznakowane, a zamontowane słupki 
uniemożliwiły postój samochodów w jego obrębie. Policja nie sygnalizuje, by 
w tym rejonie dochodziło do przekroczeń prędkości. Przejście można by więc 

uznać za relatywnie bezpieczne, jednak ze względu na to, że znajduje się przy szkole, 
w trosce o dzieci zostanie ono w tym roku doświetlone. Tym samym zwiększy się 
również bezpieczeństwo wszystkich osób, które zmierzają na cmentarz – podkreśla 
Ariel Sinicki, wiceburmistrz do spraw inwestycji. – Kilku mieszkańców 
sygnalizowało konieczność poprawy bezpieczeństwa na tym przejściu. 
Dziękujemy za te zgłoszenia i deklarujemy, że przeanalizujemy różne 
rozwiązania mogące zwiększyć bezpieczeństwo w tym rejonie – podsumowuje.

Europejski Kongres Samorządów to jedna z najbardziej znaczących 
konferencji poświęconych tematyce samorządowej. Celem tego 
cyklicznego wydarzenia jest tworzenie przestrzeni do dyskusji na temat 
kluczowych wyzwań, jakie stoją przed Polską i Europą. Program 
merytoryczny tegorocznego kongresu składał się z ponad 170 punktów: 
sesji plenarnych, paneli dyskusyjnych, warsztatów, a także rozmów 
z dziennikarzami i ekspertami z różnych dziedzin życia społecznego, 
gospodarczego i politycznego.
Podczas wydarzenia poruszono wiele aktualnych tematów. Prelegenci 
debatowali między innymi o skutkach zniszczeń, jakie wywołała na 

Ukrainie wojna, oraz o tym, jak dużą rolę odgrywają w dobie kryzysu 
tamtejsze samorządy. Eksperci mówili również o konieczności udzielania 
wsparcia uchodźcom oraz zagrożeniach wynikających z rozpow-
szechniania nieprawdziwych informacji. Pojawiły się też rozmowy 
i warsztaty poświęcone szeroko pojętej gospodarce, bezpieczeństwie, 
technologii, ekologii, turystyce, religii oraz kulturze. Paneliści 
zastanawiali się także nad tym, jakie największe wyzwania stoją przed 
Unią Europejską. Wielu prelegentów podkreślało ogromne znaczenie 
oddolnych inicjatyw społecznych oraz samorządów w kwestii ochrony 
praw jednostki.

Trwa modernizacja kolejnych ulic

– Realizacja tej inwestycji w znaczący sposób wpłynie na komfort życia mieszkańców. 
Było dużo oddolnych sygnałów dotyczących jakości chodników, stanu tych ulic oraz zbyt 
małej liczby miejsc parkingowych. To wszystko było w fatalnym stanie i utrudniało 
przemieszczanie się, zwłaszcza starszym osobom. Ta inwestycja spowoduje również, że 
poprawi się przepustowość okolicznych dróg. Osobiście bardzo często omijam korek na 
ulicy Dąbrowskiego, jadąc Morską, Abrahama i Starowiejską. Te działania są także spójne 
z realizacją węzła integracyjnego Centrum, czyli modernizacją okolic dworca głównego – 
podkreśla radny Marcin Kaczmarek, przewodniczący Komisji Polityki Gospodarczej i Przestrzennej. – Chyba nie 
skłamię, mówiąc że nam wszystkim – radnym, włodarzom, urzędnikom, mieszkańcom – zależało na tej 
inwestycji. Te ulice znajdują się w centrum Rumi i powinny być jej wizytówką. Wielu osobom należą się 
podziękowania za doprowadzenie do tej realizacji: od burmistrzów, przez radnych, którzy zagłosowali 
pozytywnie za budżetem miasta, nie zapominając o pracownikach urzędu, a dokładniej komórek 
koordynujących inwestycje drogowe – podsumowuje.
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Prowadzona przez Jana Rokitę dyskusja zgromadziła przedstawicieli kilku krajów europejskich

Roboty budowlane prowadzone na osiedlu Ks. Lucjana Gierosa

Rumia gościła na VIII Europejskim
Kongresie Samorządów

Uczestnicy debaty z udziałem burmistrza Michała Pasiecznego
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PRZEGLĄD MIEJSKICH INWESTYCJI

Rewitalizacja schronu na Górze Markowca

Wykonawca nadal prowadzi prace 
związane z budową konstrukcji stalowej 
wieży widokowej. Inwestycja zostanie 
oddana do użytkowania mieszkańców 
prawdopodobnie w czerwcu tego roku.
Wartość całej rewitalizacji Zagórza to 
ponad 28 mln zł, z czego blisko 13 mln 
zł, uwzględniając działania społeczne, 
stanowi zdobyte przez urząd unijne 
dofinansowanie.

Budowa hali magazynowo-produkcyjnej
Zakończyły się prace ziemne i palowanie. Obecnie wykonywany jest 
pas drogowy i sieć kanalizacyjna. Wkrótce rozpocznie się montaż 
instalacji doprowadzających wodę oraz roboty fundamentowe. Ten 
etap kompleksowego zagospodarowania terenu powinien się 
zakończyć w IV kwartale bieżącego roku.
Warte ponad 20 milionów zadanie jest realizowane przez miejską 
spółkę Rumia Invest Park. Przeznaczona pod wynajem modułowa 
hala ma zapewnić atrakcyjne warunki rozwoju małym, rodzinnym 
firmom, w tym rzemieślnikom. Do dyspozycji przedsiębiorców będzie 

214 modułów, każdy o powierzchni 250 m .
– Od początku celem tej inwestycji było stworzenie przedsiębiorcom 
lepszych warunków do rozwoju i zapewnienie nowych miejsc pracy 
dla mieszkańców Rumi. Natomiast dla miasta działalność hali 
oznacza dodatkowe środki w budżecie umożliwiające realizację 
kolejnych inwestycji i działań społecznych – podkreśla Michał 
Pasieczny, burmistrz Rumi.

Wewnątrz budynku wykonywane są roboty okładzinowe, 
posadzkarskie, sanitarne i wodno-kanalizacyjne. 
Równolegle trwa montaż stolarki drzwiowej oraz instalacji 
centralnego ogrzewania i wentylacji mechanicznej. Wokół 
obiektu wykonawca realizuje roboty drogowe. 
W ramach inwestycji powstanie również duży ogólno-
dostępny parking, ze znaczną liczbą miejsc, przekraczający 
potrzeby osób przebywających w centrum opiekuńczo-
mieszkalnym. Ma on służyć mieszkańcom korzystającym 
z usług bądź robiącym zakupy na Placu Kaszubskim. 
– Po zakończeniu wszystkich prac powstanie dom dla 23 
dorosłych rumian ze znacznym lub umiarkowanym 
stopniem niepełnosprawności. Będzie to ogromne 
wsparcie dla tych osób oraz ich opiekunów. Taki obiekt był 
ich marzeniem już od wielu lat – podkreśla Piotr 
Wittbrodt, wiceburmistrz do spraw społecznych.

Rewitalizacja
Góry Markowca

Wnętrze schronu zostało oczyszczone z gruzu i śmieci. Trwają prace 
związane z wykonaniem okopu ziemnego i rowu dobiegowego.
Inwestycja realizowana z Budżetu Obywatelskiego.

Wykonawca dokonał modernizacji układu drogowego w rejonie ronda 
polegającej na przebudowie nawierzchni oraz budowie nowych chodników, 
ścieżek rowerowych i sieci kanalizacji deszczowej. Przebudowane rondo 
umożliwia już zjazd na parking Castoramy, a na umiejscowionym w centrum 
skrzyżowania głazie zamontowana została tablica upamiętniająca harcmistrza 
Alojzego Voigta.
Aktualnie wykonywane są prace związane z wymianą nawierzchni jezdni 
ul. Starowiejskiej na odcinku od ronda im. hm. Alojzego Voigta do 
ul. Dąbrowskiego. Równocześnie realizowana jest przebudowa dworca 
autobusowego polegająca na wymianie nawierzchni peronów autobusowych 
i budowie zatok autobusowych. Pojawią się również nowe wiaty.
Na ostatnim etapie inwestycji zamontowane zostaną stojaki na rowery, 
elementy małej architektury oraz oznakowanie pionowe i poziome, a okoliczna 
zieleń zostanie urządzona. Wszystkie prace powinny się zakończyć w czerwcu 
tego roku.
Dofinansowanie zdobyte na tę inwestycję wyniosło niemal 4,6 mln zł.

W jednym z budynków trwają prace związane 
z wykonaniem stropu, w drugim stawiane są ściany 
nośne ostatniej kondygnacji. W obu budynkach 
murowane są ścianki działowe.
W ramach inwestycji powstaną dwa komunalne 
bloki mieszkalne. Znajdą się w nich łącznie 72 lokale 
(maksymalnie czteropokojowe) z balkonami lub 
tarasami, a także wózkarnie, pomieszczenia 
gospodarcze i windy. Bloki będą dostosowane do 
potrzeb osób z niepełnosprawnościami. Wokół 
budynków nie zabraknie ciągów pieszych, dróg, 
miejsc parkingowych, placu zabaw, ławek, oświe-
tlenia, wiat śmietnikowych oraz urządzonej zieleni, 
w tym ogrodów deszczowych.
Szacowany koszt całej inwestycji to ponad 18,9 
mln zł, z czego 15 mln pokryje zdobyte na ten cel 
dofinansowanie.

Nowe oblicze osiedla przy ul. Reja

Budowa węzła integracyjnego Centrum 
Budowa centrum opiekuńczo-mieszkalnego przy Placu Kaszubskim 

Na realizację projektu spółka pozyskała prawie 
6,5 mln zł unijnego dofinansowania w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego Woje-
wództwa Pomorskiego na lata 2014-2020.

Łączna wartość zadania to ponad 5 mln zł. 
Na realizację inwestycji miasto zdobyło 
dofinansowanie w wysokości 2,8 mln zł.

Projekt pn. „Budowa węzłów integracyjnych w Rumi wraz z trasami dojazdowymi”
współfinansowany przez UE ze środków EFRR w ramach RPO WP na lata 2014-2020

Projekt pn. „Rewitalizacja Zagórza w Rumi” współfinansowany
przez UE ze środków EFRR w ramach RPO WP na lata 2014-2020

1514 INWESTYCJE 15INWESTYCJE



Rumskie Nowiny nr �/kwiecień/����

PRZEGLĄD MIEJSKICH INWESTYCJI

Rewitalizacja schronu na Górze Markowca

Wykonawca nadal prowadzi prace 
związane z budową konstrukcji stalowej 
wieży widokowej. Inwestycja zostanie 
oddana do użytkowania mieszkańców 
prawdopodobnie w czerwcu tego roku.
Wartość całej rewitalizacji Zagórza to 
ponad 28 mln zł, z czego blisko 13 mln 
zł, uwzględniając działania społeczne, 
stanowi zdobyte przez urząd unijne 
dofinansowanie.

Budowa hali magazynowo-produkcyjnej
Zakończyły się prace ziemne i palowanie. Obecnie wykonywany jest 
pas drogowy i sieć kanalizacyjna. Wkrótce rozpocznie się montaż 
instalacji doprowadzających wodę oraz roboty fundamentowe. Ten 
etap kompleksowego zagospodarowania terenu powinien się 
zakończyć w IV kwartale bieżącego roku.
Warte ponad 20 milionów zadanie jest realizowane przez miejską 
spółkę Rumia Invest Park. Przeznaczona pod wynajem modułowa 
hala ma zapewnić atrakcyjne warunki rozwoju małym, rodzinnym 
firmom, w tym rzemieślnikom. Do dyspozycji przedsiębiorców będzie 

214 modułów, każdy o powierzchni 250 m .
– Od początku celem tej inwestycji było stworzenie przedsiębiorcom 
lepszych warunków do rozwoju i zapewnienie nowych miejsc pracy 
dla mieszkańców Rumi. Natomiast dla miasta działalność hali 
oznacza dodatkowe środki w budżecie umożliwiające realizację 
kolejnych inwestycji i działań społecznych – podkreśla Michał 
Pasieczny, burmistrz Rumi.

Wewnątrz budynku wykonywane są roboty okładzinowe, 
posadzkarskie, sanitarne i wodno-kanalizacyjne. 
Równolegle trwa montaż stolarki drzwiowej oraz instalacji 
centralnego ogrzewania i wentylacji mechanicznej. Wokół 
obiektu wykonawca realizuje roboty drogowe. 
W ramach inwestycji powstanie również duży ogólno-
dostępny parking, ze znaczną liczbą miejsc, przekraczający 
potrzeby osób przebywających w centrum opiekuńczo-
mieszkalnym. Ma on służyć mieszkańcom korzystającym 
z usług bądź robiącym zakupy na Placu Kaszubskim. 
– Po zakończeniu wszystkich prac powstanie dom dla 23 
dorosłych rumian ze znacznym lub umiarkowanym 
stopniem niepełnosprawności. Będzie to ogromne 
wsparcie dla tych osób oraz ich opiekunów. Taki obiekt był 
ich marzeniem już od wielu lat – podkreśla Piotr 
Wittbrodt, wiceburmistrz do spraw społecznych.

Rewitalizacja
Góry Markowca

Wnętrze schronu zostało oczyszczone z gruzu i śmieci. Trwają prace 
związane z wykonaniem okopu ziemnego i rowu dobiegowego.
Inwestycja realizowana z Budżetu Obywatelskiego.

Wykonawca dokonał modernizacji układu drogowego w rejonie ronda 
polegającej na przebudowie nawierzchni oraz budowie nowych chodników, 
ścieżek rowerowych i sieci kanalizacji deszczowej. Przebudowane rondo 
umożliwia już zjazd na parking Castoramy, a na umiejscowionym w centrum 
skrzyżowania głazie zamontowana została tablica upamiętniająca harcmistrza 
Alojzego Voigta.
Aktualnie wykonywane są prace związane z wymianą nawierzchni jezdni 
ul. Starowiejskiej na odcinku od ronda im. hm. Alojzego Voigta do 
ul. Dąbrowskiego. Równocześnie realizowana jest przebudowa dworca 
autobusowego polegająca na wymianie nawierzchni peronów autobusowych 
i budowie zatok autobusowych. Pojawią się również nowe wiaty.
Na ostatnim etapie inwestycji zamontowane zostaną stojaki na rowery, 
elementy małej architektury oraz oznakowanie pionowe i poziome, a okoliczna 
zieleń zostanie urządzona. Wszystkie prace powinny się zakończyć w czerwcu 
tego roku.
Dofinansowanie zdobyte na tę inwestycję wyniosło niemal 4,6 mln zł.

W jednym z budynków trwają prace związane 
z wykonaniem stropu, w drugim stawiane są ściany 
nośne ostatniej kondygnacji. W obu budynkach 
murowane są ścianki działowe.
W ramach inwestycji powstaną dwa komunalne 
bloki mieszkalne. Znajdą się w nich łącznie 72 lokale 
(maksymalnie czteropokojowe) z balkonami lub 
tarasami, a także wózkarnie, pomieszczenia 
gospodarcze i windy. Bloki będą dostosowane do 
potrzeb osób z niepełnosprawnościami. Wokół 
budynków nie zabraknie ciągów pieszych, dróg, 
miejsc parkingowych, placu zabaw, ławek, oświe-
tlenia, wiat śmietnikowych oraz urządzonej zieleni, 
w tym ogrodów deszczowych.
Szacowany koszt całej inwestycji to ponad 18,9 
mln zł, z czego 15 mln pokryje zdobyte na ten cel 
dofinansowanie.

Nowe oblicze osiedla przy ul. Reja

Budowa węzła integracyjnego Centrum 
Budowa centrum opiekuńczo-mieszkalnego przy Placu Kaszubskim 

Na realizację projektu spółka pozyskała prawie 
6,5 mln zł unijnego dofinansowania w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego Woje-
wództwa Pomorskiego na lata 2014-2020.

Łączna wartość zadania to ponad 5 mln zł. 
Na realizację inwestycji miasto zdobyło 
dofinansowanie w wysokości 2,8 mln zł.

Projekt pn. „Budowa węzłów integracyjnych w Rumi wraz z trasami dojazdowymi”
współfinansowany przez UE ze środków EFRR w ramach RPO WP na lata 2014-2020

Projekt pn. „Rewitalizacja Zagórza w Rumi” współfinansowany
przez UE ze środków EFRR w ramach RPO WP na lata 2014-2020
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Węzeł integracyjny
Janowo nagrodzony
Pomorskim Sztormem

Przystąpiono do robót związanych z budową kanalizacji deszczowej. 
Inwestycja realizowana jest na około 400-metrowym odcinku – od 
skrzyżowania z ul. Kosynierów do osiedla Porto Bianco. W pierwszej 
kolejności wykonana zostanie kanalizacja deszczowa. Następnie rozpoczną 
się prace związane z budową docelowego układu drogowego: jezdni 
z kostki brukowej, obustronnych chodników oraz oświetlenia.
Jeżeli nie wydarzy się nic niespodziewanego, to wszystkie działania 
powinny się zakończyć w trzecim kwartale tego roku. Inwestycję, na 
podstawie umów podpisanych z Urzędem Miasta Rumi, wykonują wspólnie 
trzy firmy deweloperskie: Inpro, Semeko oraz Orlex.

Budowa ul. Jeziornej

PRZEGLĄD MIEJSKICH INWESTYCJI

Projekt zakłada wybudowanie tężni solankowej średniej wielkości wraz ze 
zbiornikiem na solankę i ławkami parkowymi. Zadanie zostało 
rozszerzone o modernizację boiska do piłki nożnej oraz boiska 
wielofunkcyjnego zlokalizowanego przy ul. 1 Maja. Przetarg na 
wykonanie dokumentacji projektowej zostanie ogłoszony w kwietniu.
Tężnia to drewniana konstrukcja wypełniona np. brzozowymi witkami czy 
gałązkami śliwy, po których spływa solanka (woda mineralna zawierająca 
dużą liczbę jonów sodowych). Solanki wykorzystywane są do leczenia 
chorób reumatycznych, urazów narządu ruchu, schorzeń neurolo-
gicznych oraz inhalacji.
Inwestycja realizowana z Budżetu Obywatelskiego.

Budowa tężni solankowej
przy ul. Różanej

Pracownicy urzędu miasta uzyskali uzgodnienia konserwatorskie 
i zawnioskowali do Starostwa Powiatowego w Wejherowie o pozwolenie 
na budowę. 
Celem inwestycji jest stworzenie zadaszonego, monitorowanego, 
oświetlonego parkingu rowerowego przy ul. Kościelnej, tuż obok 
miejskiego targowiska.
Inwestycja realizowana z Budżetu Obywatelskiego.

Budowa „Park 4 Bike” przy
Szkole Podstawowej nr 1

Zakończono roboty budowlane, sanitarne i elektryczne. Wykonawca 
uzyskał zaświadczenie pozwalające na użytkowanie obiektu. 
Obecnie konieczne jest wyposażenie wnętrza biblioteki. Pracownicy 
urzędu ponownie przygotowują przetarg na realizację tego zadania.
Dofinansowanie zdobyte na tę inwestycję wyniosło blisko 1,5 mln zł.

Budowa Biblioteki Kaszubskiej 

Organizatorem plebiscytu Pomorskie Sztormy jest 
redakcja „Gazety Wyborczej Trójmiasto”, a głównym 
partnerem jest samorząd województwa pomor-
skiego. Idea nagrody narodziła się w 2005 roku. 
Początkowo „Sztormami” byli honorowani twórcy 
kultury, a z czasem dochodziły kolejne dziedziny – 
sport, biznes, a także przedsięwzięcia realizowane 
dzięki funduszom europejskim. Przed rokiem 
plebiscyt przeszedł kolejną zmianę, pojawiły się 
nowe kategorie: naukowa, ekologiczna, obywa-
telska, kulinarna i urbanistyczna.
W każdej dziedzinie nominowanych jest pięć osób, 
instytucji, drużyn lub przedsięwzięć. Wyboru doko-
nują dziennikarze zajmujący się na co dzień daną 
tematyką, a wspierają ich niezależni eksperci. 
Zwycięzców wybierają czytelnicy serwisu trojmiasto.
wyborcza.pl i papierowego wydania „Gazety 
Wyborczej Trójmiasto”.
W tegorocznej kategorii Sztorm Europejski – 
Infrastruktura nominowana została między innymi 
Rumia. Wybudowany w Janowie węzeł integracyjny 
konkurował o statuetkę z: rozbudową portu 
jachtowego w Górkach Zachodnich (Gdańsk), 
budową nowoczesnego centrum informatycznego 
na terenie kampusu Politechniki Gdańskiej, mon-
tażem ponad 600 instalacji fotowoltaicznych 
w gminie Chojnice i rozbudową wejherowskiego 
szpitala. Ostatecznie to rumska inwestycja zdobyła 
najwięcej głosów.
Uroczysta gala, podczas której wręczono 9 statuetek 
przedstawiających tajemniczego dżentelmena 
niewzruszonego napierającym wiatrem, odbyła się 
23 marca na 34. piętrze gdańskiego biurowca Olivia 
Star. W imieniu Rumi nagrodę odebrał burmistrz 
Michał Pasieczny.

– Ten projekt to efekt bardzo mocnej współpracy 
z różnymi instytucjami. Zrealizowany węzeł 
integracyjny z tunelem w bardzo ciężkim, zabudo-
wanym terenie. Dla mieszkańców to rocznie około 
5 milionów złotych oszczędności na paliwie, bo 
jeździmy na skróty, szybciej dojeżdżamy do 
obwodnicy trójmiejskiej, a przede wszystkim poprzez 
tę inwestycję promujemy transport publiczny. Powstał 
gigantyczny parking na 300 miejsc z obu stron dworca, 
zatoczki autobusowe, ścieżki rowerowe. Jest to 
naprawdę historyczna inwestycja oddziałująca na 
powiat wejherowski, powiat pucki i kawałeczek Gdyni 
– powiedział burmistrz Michał Pasieczny. – Bardzo, 
bardzo dziękujemy za nagrodę i te środki unijne, które 
są dedykowane na tak ambitne i nowatorskie projekty. 
Są one absolutnym motorem dla przeróżnych 
pomorskich inwestycji – dodał. 

Statuetkę otrzymało również stowarzyszenie, które 
współpracuje z Rumią w zakresie ekologii.
– Początkowo byliśmy Wejherowskim Alarmem 
Smogowym, a najwięcej naszych członków 
pochodziło z Rumi. Nazwa stowarzyszenia się 
zmieniła, ale cały czas walczymy głównie o nasze 
zdrowie, ponieważ w regionie, głównie poza 
Trójmiastem, to powietrze jest bardzo brudne. 
Podejmujemy też inne działania ekologiczne – 
podkreślał po otrzymaniu Sztormu Arkadiusz 
Szczygieł, prezes Pomorskiego Alarmu Ekologicznego. 
– Dziękuję wszystkim, którzy nas wspierają, a do tej pory 
były to między innymi Szpitale Pomorskie, lekarze, media 
oraz gmina Rumia, gdzie to wsparcie było dość 
znaczące. Liczymy na to, że ten sztorm pomoże nam 
dalej uświadamiać mieszkańców, aby 130 tysięcy 
kopciuchów zniknęło z Pomorza – podsumował.

Już po raz 18. statuetki Pomorskich Sztormów trafiły w ręce osób, instytucji oraz firm, które w minionym roku zmieniły 
region na lepsze w różnych dziedzinach, takich jak sport, biznes, nauka czy kultura. Nagrodę plebiscytu w kategorii Sztorm 
Europejski – Infrastruktura przyznano węzłowi integracyjnemu w Rumi-Janowie. Zdaniem głosujących był to najlepszy 
pomorski projekt infrastrukturalny, jaki w 2022 roku zrealizowano przy wsparciu unijnych funduszy. To kolejna nagroda 
zdobyta przez Rumię w ostatnich miesiącach.

Burmistrz Michał Pasieczny oraz Arkadiusz Szczygieł, prezes Pomorskiego 
Alarmu Ekologicznego, stowarzyszenia współpracującego z Rumią 
(stowarzyszenie otrzymało nagrodę w kategorii Sztorm Ekologiczny) 

Laureaci Pomorskich Sztormów 

Projekt pn. „Budowa węzłów integracyjnych w Rumi wraz z trasami dojazdowymi”
współfinansowany przez UE ze środków EFRR w ramach RPO WP na lata 2014-2020
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Węzeł integracyjny
Janowo nagrodzony
Pomorskim Sztormem

Przystąpiono do robót związanych z budową kanalizacji deszczowej. 
Inwestycja realizowana jest na około 400-metrowym odcinku – od 
skrzyżowania z ul. Kosynierów do osiedla Porto Bianco. W pierwszej 
kolejności wykonana zostanie kanalizacja deszczowa. Następnie rozpoczną 
się prace związane z budową docelowego układu drogowego: jezdni 
z kostki brukowej, obustronnych chodników oraz oświetlenia.
Jeżeli nie wydarzy się nic niespodziewanego, to wszystkie działania 
powinny się zakończyć w trzecim kwartale tego roku. Inwestycję, na 
podstawie umów podpisanych z Urzędem Miasta Rumi, wykonują wspólnie 
trzy firmy deweloperskie: Inpro, Semeko oraz Orlex.

Budowa ul. Jeziornej

PRZEGLĄD MIEJSKICH INWESTYCJI

Projekt zakłada wybudowanie tężni solankowej średniej wielkości wraz ze 
zbiornikiem na solankę i ławkami parkowymi. Zadanie zostało 
rozszerzone o modernizację boiska do piłki nożnej oraz boiska 
wielofunkcyjnego zlokalizowanego przy ul. 1 Maja. Przetarg na 
wykonanie dokumentacji projektowej zostanie ogłoszony w kwietniu.
Tężnia to drewniana konstrukcja wypełniona np. brzozowymi witkami czy 
gałązkami śliwy, po których spływa solanka (woda mineralna zawierająca 
dużą liczbę jonów sodowych). Solanki wykorzystywane są do leczenia 
chorób reumatycznych, urazów narządu ruchu, schorzeń neurolo-
gicznych oraz inhalacji.
Inwestycja realizowana z Budżetu Obywatelskiego.

Budowa tężni solankowej
przy ul. Różanej

Pracownicy urzędu miasta uzyskali uzgodnienia konserwatorskie 
i zawnioskowali do Starostwa Powiatowego w Wejherowie o pozwolenie 
na budowę. 
Celem inwestycji jest stworzenie zadaszonego, monitorowanego, 
oświetlonego parkingu rowerowego przy ul. Kościelnej, tuż obok 
miejskiego targowiska.
Inwestycja realizowana z Budżetu Obywatelskiego.

Budowa „Park 4 Bike” przy
Szkole Podstawowej nr 1

Zakończono roboty budowlane, sanitarne i elektryczne. Wykonawca 
uzyskał zaświadczenie pozwalające na użytkowanie obiektu. 
Obecnie konieczne jest wyposażenie wnętrza biblioteki. Pracownicy 
urzędu ponownie przygotowują przetarg na realizację tego zadania.
Dofinansowanie zdobyte na tę inwestycję wyniosło blisko 1,5 mln zł.

Budowa Biblioteki Kaszubskiej 

Organizatorem plebiscytu Pomorskie Sztormy jest 
redakcja „Gazety Wyborczej Trójmiasto”, a głównym 
partnerem jest samorząd województwa pomor-
skiego. Idea nagrody narodziła się w 2005 roku. 
Początkowo „Sztormami” byli honorowani twórcy 
kultury, a z czasem dochodziły kolejne dziedziny – 
sport, biznes, a także przedsięwzięcia realizowane 
dzięki funduszom europejskim. Przed rokiem 
plebiscyt przeszedł kolejną zmianę, pojawiły się 
nowe kategorie: naukowa, ekologiczna, obywa-
telska, kulinarna i urbanistyczna.
W każdej dziedzinie nominowanych jest pięć osób, 
instytucji, drużyn lub przedsięwzięć. Wyboru doko-
nują dziennikarze zajmujący się na co dzień daną 
tematyką, a wspierają ich niezależni eksperci. 
Zwycięzców wybierają czytelnicy serwisu trojmiasto.
wyborcza.pl i papierowego wydania „Gazety 
Wyborczej Trójmiasto”.
W tegorocznej kategorii Sztorm Europejski – 
Infrastruktura nominowana została między innymi 
Rumia. Wybudowany w Janowie węzeł integracyjny 
konkurował o statuetkę z: rozbudową portu 
jachtowego w Górkach Zachodnich (Gdańsk), 
budową nowoczesnego centrum informatycznego 
na terenie kampusu Politechniki Gdańskiej, mon-
tażem ponad 600 instalacji fotowoltaicznych 
w gminie Chojnice i rozbudową wejherowskiego 
szpitala. Ostatecznie to rumska inwestycja zdobyła 
najwięcej głosów.
Uroczysta gala, podczas której wręczono 9 statuetek 
przedstawiających tajemniczego dżentelmena 
niewzruszonego napierającym wiatrem, odbyła się 
23 marca na 34. piętrze gdańskiego biurowca Olivia 
Star. W imieniu Rumi nagrodę odebrał burmistrz 
Michał Pasieczny.

– Ten projekt to efekt bardzo mocnej współpracy 
z różnymi instytucjami. Zrealizowany węzeł 
integracyjny z tunelem w bardzo ciężkim, zabudo-
wanym terenie. Dla mieszkańców to rocznie około 
5 milionów złotych oszczędności na paliwie, bo 
jeździmy na skróty, szybciej dojeżdżamy do 
obwodnicy trójmiejskiej, a przede wszystkim poprzez 
tę inwestycję promujemy transport publiczny. Powstał 
gigantyczny parking na 300 miejsc z obu stron dworca, 
zatoczki autobusowe, ścieżki rowerowe. Jest to 
naprawdę historyczna inwestycja oddziałująca na 
powiat wejherowski, powiat pucki i kawałeczek Gdyni 
– powiedział burmistrz Michał Pasieczny. – Bardzo, 
bardzo dziękujemy za nagrodę i te środki unijne, które 
są dedykowane na tak ambitne i nowatorskie projekty. 
Są one absolutnym motorem dla przeróżnych 
pomorskich inwestycji – dodał. 

Statuetkę otrzymało również stowarzyszenie, które 
współpracuje z Rumią w zakresie ekologii.
– Początkowo byliśmy Wejherowskim Alarmem 
Smogowym, a najwięcej naszych członków 
pochodziło z Rumi. Nazwa stowarzyszenia się 
zmieniła, ale cały czas walczymy głównie o nasze 
zdrowie, ponieważ w regionie, głównie poza 
Trójmiastem, to powietrze jest bardzo brudne. 
Podejmujemy też inne działania ekologiczne – 
podkreślał po otrzymaniu Sztormu Arkadiusz 
Szczygieł, prezes Pomorskiego Alarmu Ekologicznego. 
– Dziękuję wszystkim, którzy nas wspierają, a do tej pory 
były to między innymi Szpitale Pomorskie, lekarze, media 
oraz gmina Rumia, gdzie to wsparcie było dość 
znaczące. Liczymy na to, że ten sztorm pomoże nam 
dalej uświadamiać mieszkańców, aby 130 tysięcy 
kopciuchów zniknęło z Pomorza – podsumował.

Już po raz 18. statuetki Pomorskich Sztormów trafiły w ręce osób, instytucji oraz firm, które w minionym roku zmieniły 
region na lepsze w różnych dziedzinach, takich jak sport, biznes, nauka czy kultura. Nagrodę plebiscytu w kategorii Sztorm 
Europejski – Infrastruktura przyznano węzłowi integracyjnemu w Rumi-Janowie. Zdaniem głosujących był to najlepszy 
pomorski projekt infrastrukturalny, jaki w 2022 roku zrealizowano przy wsparciu unijnych funduszy. To kolejna nagroda 
zdobyta przez Rumię w ostatnich miesiącach.

Burmistrz Michał Pasieczny oraz Arkadiusz Szczygieł, prezes Pomorskiego 
Alarmu Ekologicznego, stowarzyszenia współpracującego z Rumią 
(stowarzyszenie otrzymało nagrodę w kategorii Sztorm Ekologiczny) 

Laureaci Pomorskich Sztormów 
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Miejska spółka Rumia Invest Park była współorganizatorem I Edukacyjnych Targów Kariery Edu Offshore 
Wind 2023. Odbywające się 14 i 15 marca w gdańskim AmberExpo wydarzenie było skierowane do 
uczniów szkół ponadpodstawowych, którzy rozważają związanie swojego życia zawodowego z raczkującą 
na Pomorzu branżą morskiej energetyki wiatrowej. Frekwencja udowodniła, że chętnych nie brakuje.

Jak szacują eksperci, w polskiej branży offshore może 
znaleźć zatrudnienie nawet 70 tysięcy osób, a nasz 
region będzie w tym odgrywać kluczową rolę. 
W samym województwie pomorskim sektor morskiej 
energetyki wiatrowej ma potrzebować około 30 
tysięcy pracowników. Aby zapewnić niezbędne do 
rozwoju branży wyspecjalizowane kadry, już dziś 
trzeba myśleć o kształceniu młodzieży w tym 
kierunku.

– W momencie, kiedy zaczęliśmy rozmawiać 
z biznesem o tym, że planujemy takie przedsięwzięcie, 
pojawiło się mnóstwo szczegółowych pytań 
i wątpliwości, które rozwiewaliśmy. W pewnym 
momencie społeczna odpowiedzialność biznesu 
„kliknęła” – wspomina Agnieszka Rodak, prezes 
miejskiej spółki Rumia Invest Park i przedstawi-
cielka Pomorskiego Centrum Kompetencji Morskiej 
Energetyki Odnawialnej, czyli podmiotów współ-
organizujących wydarzenie. – Biznes zrozumiał, że 
takie eventy to nie tylko robienie interesów. Przedsię-
biorcy zrozumieli, że są odpowiedzialni za to, by 
pomóc kształcić kadry, by wskazać ludziom ścieżkę, bo 
to ich przyszli pracownicy. Kiedy to się stało, udało nam 
się doprowadzić to wydarzenie do finału. Ostatecznie 
wszystkim nam zależało, żeby młodzi ludzie nie 
przyszli tutaj tylko po krówkę i smycz – dodaje z uśmie-
chem.
Dzięki zaangażowaniu wielu podmiotów w ciągu 
zaledwie dwóch dni odbyły się dziesiątki wykładów, 
warsztatów i spotkań. O swoich doświadczeniach 
opowiadali przedsiębiorcy zaangażowani bezpo-
średnio w budowę wiatraków na Bałtyku, jak i ci 
tworzący łańcuchy dostaw. Nie zabrakło ofert 
praktyk, staży, a później i pracy. Uczestnicy mogli 
poznać również zasady ratownictwa wysokościo-
wego czy sposób udzielania pierwszej pomocy 
w ekstremalnych warunkach. Jako że technologie 
kosmiczne będą mieć kluczowe znaczenie w rozwoju 
branży morskiej energetyki wiatrowej, jednym 
z prelegentów był Sławosz Uznański – polski 

kandydat na astronautę Europejskiej Agencji 
Kosmicznej. Podczas spotkania z młodzieżą 
opowiadał nie tylko o testach, jakie musiał przejść, 
aby zakwalifikować się do elitarnego grona 
astronautów, ale i o tym, jak ważna w ścieżce kariery 
jest konsekwencja. W ramach targów odbyły się także 
warsztaty dla rodziców poświęcone wspieraniu dzieci 
w wyborze ścieżki zawodowej.

ORGANIZATORZY:

– Zależało nam na tym, aby młodzi ludzie podczas 
pierwszych edukacyjnych targów w zakresie branży 
offshore wind zaczęli poznawać tę technologię 
i nowe ścieżki kariery zawodowej. I właśnie po to 
zorganizowane zostały te edukacyjne targi kariery. 
Potrzeba młodych ludzi przygotowanych do nowej 
branży – podkreślał marszałek województwa 
pomorskiego Mieczysław Struk, oficjalnie 
otwierając wydarzenie. 
Targi zostały poprzedzone kilkumiesięcznym 
programem edukacyjnym, w ramach którego na 
terenie 58 pomorskich szkół realizowane były zajęcia 
z morskiej energetyki wiatrowej. W samym 
wydarzeniu uczestniczyło łącznie 4813 uczniów 
szkół ponadpodstawowych i około 160 nauczycieli 
reprezentujących 81 placówek. W przestrzeni 
AmberExpo pojawiło się także 80 rodziców i 362 
studentów zainteresowanych offshorem. Swoją 
ofertę prezentowało 157 wystawców i sponsorów, 
reprezentowali oni polskie oraz zagraniczne firmy, 
uczelnie czy instytucje samorządowe z sektora 
morskiej energetyki wiatrowej. Organizację targów 
wsparło 142 wolontariuszy, których zadaniem było 
m.in. oprowadzanie zwiedzających po hali.

Organizatorami wydarzenia byli: Pomorska 
Platforma Rozwoju Morskiej Energetyki Wiatrowej, 
Pomorskie Centrum Kompetencji Morskiej 
Energetyki Odnawialnej, AmberExpo, Rumia Invest 
Park, Fundacja Innowacyjnego Przemysłu Energetyki 
Morskiej, Co-Made.
– Zakończyliśmy pierwszą edycję Edu Offshore 
Wind, podsumowaliśmy ją i rozpoczęliśmy rozmowy 
o kolejnej edycji. To ma być impreza cykliczna, która 
będzie się rozwijała. To, co się wydarzyło, pokazuje 
innym firmom, które nie zdecydowały się na udział 
tym razem, że jednak warto – podsumowuje 
Agnieszka Rodak.

– Współczesny rozwój cywilizacji niesie nowe 
wyzwania i perspektywy dla młodego pokolenia. 
Młodzież ma pełną świadomość potrzeby działań 
skierowanych na ochronę środowiska oraz zdobycia 
nowych umiejętności. Z kolei lokalizacja naszego 
miasta i funkcjonowanie Zespołu Szkół Ogólno-
kształcących w Rumi sprzyja zainteresowaniu branżą 
morskiej energetyki wiatrowej. Pragnąc zapewnić 
rozwój i sukces tego sektora, chcieliśmy zainspirować 
młodzież do zgłębienia tematu i zgłosiliśmy naszą 
szkołę do udziału w programie edukacyjnym. Pierwsze 
spotkanie uczniów z przedstawicielami branży odbyło 
się już w październiku zeszłego roku szkolnego – mówi 
Daniel Hadam, dyrektor Zespołu Szkół Ogólno-
kształcących w Rumi. – Udział w targach pozwolił 
naszej młodzieży poznać nie tylko przyszły rynek pracy 
związany z morską energetyką wiatrową w Polsce, ale 
też innych uczniów, studentów oraz przedstawicieli 
biznesu offshore. Morska energetyka wiatrowa to 
przyszłość regionalnej gospodarki, dlatego bardzo się 
cieszę, że nasi uczniowie mieli możliwość zarażenia się 
pasją do odnawialnych źródeł energii – podkreśla.

TARGI EDU OFFSHORE W IND PRZYCIĄGNĘŁY TŁUMY.
MŁODZIEŻ CHCE PRA COWAĆ W TEJ BRANŻY

– W tej branży powstaną dziesiątki tysięcy różnych, 
bardzo ciekawych, miejsc pracy, dlatego chcemy, 
żeby nasi mieszkańcy mogli się przebranżawiać. 
Sami widzimy, ile ścieżek karier zawodowych zostało 
przygotowanych na targach, a to z całą pewnością 
nie wszystko. W tej branży czeka ciekawa praca, 
często związana z innowacyjnymi rozwiązaniami, 
dobrze wynagradzana – podkreśla Michał Pasieczny, 
burmistrz Rumi. – Stoi też za tym ogromna misja 
cywilizacyjna, ponieważ praca w tej branży pomaga 
naszej planecie. Powiedzmy sobie szczerze: 
w przyszłości będziemy oparci o produkcję energii 
z wiatraków, z fotowoltaiki, które będą zapewne 
uzupełniane o elektrownie atomowe i wodne. 
Widzimy już, jaka skala i dobrobyt pochodzą 
z energetyki wiatrowej. Włączanie się w trans-
formację energetyczną, odnawialne źródła energii, 
podejmowanie walki z negatywnymi skutkami 
zmian klimatycznych, to jest absolutnie kluczowe – 
dodaje.

Wnętrze hali AmberExpo, w której odbywały się edukacyjne targi kariery

Młodzież uczestnicząca w targach

Jeden z wolontariuszy pomagających w organizacji wydarzenia
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Jedno ze stanowisk dostępnych na targach

Warsztaty z ratownictwa wysokościowego

Osoby otwierające targi
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Miejska spółka Rumia Invest Park była współorganizatorem I Edukacyjnych Targów Kariery Edu Offshore 
Wind 2023. Odbywające się 14 i 15 marca w gdańskim AmberExpo wydarzenie było skierowane do 
uczniów szkół ponadpodstawowych, którzy rozważają związanie swojego życia zawodowego z raczkującą 
na Pomorzu branżą morskiej energetyki wiatrowej. Frekwencja udowodniła, że chętnych nie brakuje.

Jak szacują eksperci, w polskiej branży offshore może 
znaleźć zatrudnienie nawet 70 tysięcy osób, a nasz 
region będzie w tym odgrywać kluczową rolę. 
W samym województwie pomorskim sektor morskiej 
energetyki wiatrowej ma potrzebować około 30 
tysięcy pracowników. Aby zapewnić niezbędne do 
rozwoju branży wyspecjalizowane kadry, już dziś 
trzeba myśleć o kształceniu młodzieży w tym 
kierunku.

– W momencie, kiedy zaczęliśmy rozmawiać 
z biznesem o tym, że planujemy takie przedsięwzięcie, 
pojawiło się mnóstwo szczegółowych pytań 
i wątpliwości, które rozwiewaliśmy. W pewnym 
momencie społeczna odpowiedzialność biznesu 
„kliknęła” – wspomina Agnieszka Rodak, prezes 
miejskiej spółki Rumia Invest Park i przedstawi-
cielka Pomorskiego Centrum Kompetencji Morskiej 
Energetyki Odnawialnej, czyli podmiotów współ-
organizujących wydarzenie. – Biznes zrozumiał, że 
takie eventy to nie tylko robienie interesów. Przedsię-
biorcy zrozumieli, że są odpowiedzialni za to, by 
pomóc kształcić kadry, by wskazać ludziom ścieżkę, bo 
to ich przyszli pracownicy. Kiedy to się stało, udało nam 
się doprowadzić to wydarzenie do finału. Ostatecznie 
wszystkim nam zależało, żeby młodzi ludzie nie 
przyszli tutaj tylko po krówkę i smycz – dodaje z uśmie-
chem.
Dzięki zaangażowaniu wielu podmiotów w ciągu 
zaledwie dwóch dni odbyły się dziesiątki wykładów, 
warsztatów i spotkań. O swoich doświadczeniach 
opowiadali przedsiębiorcy zaangażowani bezpo-
średnio w budowę wiatraków na Bałtyku, jak i ci 
tworzący łańcuchy dostaw. Nie zabrakło ofert 
praktyk, staży, a później i pracy. Uczestnicy mogli 
poznać również zasady ratownictwa wysokościo-
wego czy sposób udzielania pierwszej pomocy 
w ekstremalnych warunkach. Jako że technologie 
kosmiczne będą mieć kluczowe znaczenie w rozwoju 
branży morskiej energetyki wiatrowej, jednym 
z prelegentów był Sławosz Uznański – polski 

kandydat na astronautę Europejskiej Agencji 
Kosmicznej. Podczas spotkania z młodzieżą 
opowiadał nie tylko o testach, jakie musiał przejść, 
aby zakwalifikować się do elitarnego grona 
astronautów, ale i o tym, jak ważna w ścieżce kariery 
jest konsekwencja. W ramach targów odbyły się także 
warsztaty dla rodziców poświęcone wspieraniu dzieci 
w wyborze ścieżki zawodowej.

ORGANIZATORZY:

– Zależało nam na tym, aby młodzi ludzie podczas 
pierwszych edukacyjnych targów w zakresie branży 
offshore wind zaczęli poznawać tę technologię 
i nowe ścieżki kariery zawodowej. I właśnie po to 
zorganizowane zostały te edukacyjne targi kariery. 
Potrzeba młodych ludzi przygotowanych do nowej 
branży – podkreślał marszałek województwa 
pomorskiego Mieczysław Struk, oficjalnie 
otwierając wydarzenie. 
Targi zostały poprzedzone kilkumiesięcznym 
programem edukacyjnym, w ramach którego na 
terenie 58 pomorskich szkół realizowane były zajęcia 
z morskiej energetyki wiatrowej. W samym 
wydarzeniu uczestniczyło łącznie 4813 uczniów 
szkół ponadpodstawowych i około 160 nauczycieli 
reprezentujących 81 placówek. W przestrzeni 
AmberExpo pojawiło się także 80 rodziców i 362 
studentów zainteresowanych offshorem. Swoją 
ofertę prezentowało 157 wystawców i sponsorów, 
reprezentowali oni polskie oraz zagraniczne firmy, 
uczelnie czy instytucje samorządowe z sektora 
morskiej energetyki wiatrowej. Organizację targów 
wsparło 142 wolontariuszy, których zadaniem było 
m.in. oprowadzanie zwiedzających po hali.

Organizatorami wydarzenia byli: Pomorska 
Platforma Rozwoju Morskiej Energetyki Wiatrowej, 
Pomorskie Centrum Kompetencji Morskiej 
Energetyki Odnawialnej, AmberExpo, Rumia Invest 
Park, Fundacja Innowacyjnego Przemysłu Energetyki 
Morskiej, Co-Made.
– Zakończyliśmy pierwszą edycję Edu Offshore 
Wind, podsumowaliśmy ją i rozpoczęliśmy rozmowy 
o kolejnej edycji. To ma być impreza cykliczna, która 
będzie się rozwijała. To, co się wydarzyło, pokazuje 
innym firmom, które nie zdecydowały się na udział 
tym razem, że jednak warto – podsumowuje 
Agnieszka Rodak.

– Współczesny rozwój cywilizacji niesie nowe 
wyzwania i perspektywy dla młodego pokolenia. 
Młodzież ma pełną świadomość potrzeby działań 
skierowanych na ochronę środowiska oraz zdobycia 
nowych umiejętności. Z kolei lokalizacja naszego 
miasta i funkcjonowanie Zespołu Szkół Ogólno-
kształcących w Rumi sprzyja zainteresowaniu branżą 
morskiej energetyki wiatrowej. Pragnąc zapewnić 
rozwój i sukces tego sektora, chcieliśmy zainspirować 
młodzież do zgłębienia tematu i zgłosiliśmy naszą 
szkołę do udziału w programie edukacyjnym. Pierwsze 
spotkanie uczniów z przedstawicielami branży odbyło 
się już w październiku zeszłego roku szkolnego – mówi 
Daniel Hadam, dyrektor Zespołu Szkół Ogólno-
kształcących w Rumi. – Udział w targach pozwolił 
naszej młodzieży poznać nie tylko przyszły rynek pracy 
związany z morską energetyką wiatrową w Polsce, ale 
też innych uczniów, studentów oraz przedstawicieli 
biznesu offshore. Morska energetyka wiatrowa to 
przyszłość regionalnej gospodarki, dlatego bardzo się 
cieszę, że nasi uczniowie mieli możliwość zarażenia się 
pasją do odnawialnych źródeł energii – podkreśla.

TARGI EDU OFFSHORE W IND PRZYCIĄGNĘŁY TŁUMY.
MŁODZIEŻ CHCE PRA COWAĆ W TEJ BRANŻY

– W tej branży powstaną dziesiątki tysięcy różnych, 
bardzo ciekawych, miejsc pracy, dlatego chcemy, 
żeby nasi mieszkańcy mogli się przebranżawiać. 
Sami widzimy, ile ścieżek karier zawodowych zostało 
przygotowanych na targach, a to z całą pewnością 
nie wszystko. W tej branży czeka ciekawa praca, 
często związana z innowacyjnymi rozwiązaniami, 
dobrze wynagradzana – podkreśla Michał Pasieczny, 
burmistrz Rumi. – Stoi też za tym ogromna misja 
cywilizacyjna, ponieważ praca w tej branży pomaga 
naszej planecie. Powiedzmy sobie szczerze: 
w przyszłości będziemy oparci o produkcję energii 
z wiatraków, z fotowoltaiki, które będą zapewne 
uzupełniane o elektrownie atomowe i wodne. 
Widzimy już, jaka skala i dobrobyt pochodzą 
z energetyki wiatrowej. Włączanie się w trans-
formację energetyczną, odnawialne źródła energii, 
podejmowanie walki z negatywnymi skutkami 
zmian klimatycznych, to jest absolutnie kluczowe – 
dodaje.

Wnętrze hali AmberExpo, w której odbywały się edukacyjne targi kariery

Młodzież uczestnicząca w targach

Jeden z wolontariuszy pomagających w organizacji wydarzenia
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Warsztaty z ratownictwa wysokościowego

Osoby otwierające targi

fo
t. 

Ka
ro

lin
a 

M
isz

ta
l 

19WYDARZENIE18 WYDARZENIE



Rumskie Nowiny nr �/kwiecień/����

w kierunku Gdyni. Natomiast w szczycie popo-
łudniowym proponujemy wydłużyć zielone światło dla 
pojazdów jadących od strony Gdyni w kierunku 
Wejherowa. To da możliwość przejazdu większej liczby 
samochodów. Proponujemy więc rozwiązania, które 
powinny pomóc i uczynić cały węzeł jeszcze bardziej 
przepustowym. Bardzo cieszy otwartość i chęć 
pomocy ze strony województwa. Oprócz wspo-
mnianego spotkania z marszałkiem Mieczysławem 
Strukiem odbyło się również spotkanie burmistrza 
Pasiecznego z wicemarszałkiem Leszkiem Bonną oraz 
przedstawicielką Zarządu Dróg Wojewódzkich, którzy 
zajmują się na co dzień tematyką drogową. Po tych 
rozmowach jesteśmy dobrej myśli.

Co jeszcze pan widzi, patrząc na wyniki tych analiz?
Oprócz znacznie usprawnionego ruchu widzimy 
oszczędność czasu i pieniędzy, ponieważ jedziemy 
skrótem i prawie nie stoimy w korkach, więc 
w kieszeniach kierowców – głównie rumian – każdego 
roku będzie zostawać około 4-5 milionów złotych. 
Węzeł sprawił, że zniknęła zdecydowana większość 
porannych i popołudniowych zatorów w Rumi, 
z którymi mierzyliśmy się przez lata – na przykład na 
całym wiadukcie, ulicy Dąbrowskiego czy Pomorskiej. 
Co prawda jest teraz więcej aut na ulicy Gdańskiej, ale 

te samochody stopniowo się tam rozjeżdżają. Liczy-
liśmy się z tym. Ogólnie w całym mieście liczba zatorów 
się znacznie zmniejszyła. Wpływ na to miała również 
Trasa Kaszubska, gdzie przeniósł się szczególnie ruch 
tirów. Obecnie dużo łatwiej przemieszczać się po 
mieście, mimo że Rumia się rozwija i mamy coraz 
więcej samochodów.

Rośnie liczba mieszkańców, rośnie liczba samo-
chodów. To oznacza, że drogi muszą być bardziej 
przepustowe i lepsze jakościowo, by utrzymać lub 
zwiększyć płynność i bezpieczeństwo ruchu. 
Zdajemy sobie z tego sprawę, dlatego prowadzimy 
wiele inwestycji polepszających warunki dla kiero-
wców. Moim zdaniem najwięcej zmieni Via Maris – 
zwana również Drogą Trzech Powiatów czy OPAT-em 
– która poprowadzi po granicy naszego miasta cały 
ruch tranzytowy z Gdyni aż do powiatu puckiego. 
Rumia jest motorem napędowym i chyba najbardziej 
aktywnym samorządem, starającym się doprowadzić 
do tej budowy. Ta droga powstanie, jestem tego pewny, 
ale kilka lat z całą pewnością to jeszcze potrwa. Gdy 
Via Maris stanie się faktem, to wierzę gorąco, że korki 
w naszym mieście zostaną całkowicie zlikwidowane. 
Do tego czasu poprawi się też stan naszych miejskich 
dróg. Tylko w tym roku rozpocznie się bądź już trwa 

Sabata, przy Galerii Rumia. W innym przypadku będą 
się tworzyły bezsensowne korki, co widzieliśmy, gdy 
GDDKiA uruchomiła światła. ZDW, który przejął 
skrzyżowanie, szybko wyłączył światła i mamy płynny 
ruch na tym odcinku.

Przejdźmy do węzła integracyjnego w Janowie. 
Mija pół roku od otwarcia tej inwestycji. Wspólnie 
z burmistrzem Michałem Pasiecznym zapowiadali 
panowie, że odbywający się tam ruch samo-
chodowy będzie szczególnie monitorowany 
i analizowany pod kątem ewentualnych uspra-
wnień. Czy to już ten czas, by wyciągnąć pierwsze 
wnioski?
Zaraz po oddaniu węzła Janowo do użytkowania, co 
nastąpiło pod koniec października ubiegłego roku, nie 
mogliśmy wykonać takich pomiarów, ponieważ przy 
wspomnianym skrzyżowaniu ulic Kombatantów 
i Sobieskiego mieliśmy zwężenie związane z przebu-
dową drogi. Występowały tam tymczasowe wyłącze-
nia pasa drogowego, co powodowało korki. Nie 
mogliśmy więc rzetelnie zmierzyć przepustowości 

Poranne i popołudniowe korki, które przez lata musieli znosić 

mieszkańcy Rumi, stały się znacznie mniej uciążliwe. Przyczynił się 

do tego głównie tunel w Janowie, z którego kierowcy korzystają 

każdego dnia. Prawdopodobnie w czerwcu zakończy się 

modernizacja infrastruktury otaczającej dworzec przy ulicy 

Starowiejskiej, tzw. węzła Centrum. Mimo rosnących kosztów 

władze miasta nie zwalniają tempa i zapowiadają kolejne 

inwestycje mające usprawnić komunikację.

Czekają nas poprawki sygnalizacji  na węźle w Janowie i kolejne modernizacje

węzła i liczby przejeżdżających samochodów. Później 
był okres świąteczno-noworoczny i ferie, zatem znowu 
kierowcy nie przemieszczali się tak jak na co dzień. 
Dopiero w lutym mogliśmy dokonać wiarygodnych 
wyliczeń. Dzisiaj wiemy, że w dzień roboczy około 10 
tysięcy pojazdów na dobę przejeżdża przez tunel 
w Janowie, w różnych kierunkach. Ta liczba pokazuje, 
jak ważna i potrzebna była to inwestycja dla przedzie-
lonego na pół torami kolejowymi miasta, z jednym 
tylko, a do tego wiecznie zakorkowanym, bezko-
lizyjnym przejazdem przez tory – mówię o wiadukcie 
na wysokości dworca w Rumi. Z wielu względów, 
przede wszystkim bezpieczeństwa i zintegrowanej 
komunikacji, węzeł Janowo to strzał w dziesiątkę. 
Liczba korzystających z tunelu dała nam też pewien 
obraz, dlatego chcemy wprowadzić zmiany w fun-
kcjonowaniu sygnalizacji świetlnej – szczególnie 
wydłużyć zielone światło dla kierowców jadących 
tunelem od strony Janowa w kierunku Gdyni, ale tylko 
w szczycie porannym, a także dopuścić możliwość 
skręcania w kierunku Gdyni również z prawego pasa. 
Te rozwiązania dadzą większą przepustowość 

budowa wielu ulic. Wkrótce powstanie węzeł 
integracyjny Centrum, wyremontowana zostanie 
część Starowiejskiej, Ks. Lucjana Gierosa, Torowa, 
Morska, Jeziorna, Jałowcowa. Powinna się również 
rozpocząć przebudowa ronda Jana Pawła II. 
Złożyliśmy kilka wniosków, czekamy na rozstrzy-
gnięcia konkursów o dofinansowania, więc są szanse 
na to, że kolejne inwestycje rozpoczniemy albo nawet 
zakończymy w tym roku. Projektujemy ostatnie odcinki 
ulicy Oliwskiej oraz Dolnej. W formie partnerstwa 
publiczno-prywatnego (PPP) trwają procedury 
związane z budową 11 ulic, w większości na Starej 
Rumi i Lotnisku, a na budowę wielu innych ulic mamy 
podpisane porozumienia z deweloperami. Chcemy też 
poprawić bezpieczeństwo na ulicy Kamiennej. Tam 
miałaby obowiązywać sygnalizacja świetlna, tzw. 
czerwone za karę. Oznacza to, że sygnalizator świetlny 
będzie wyposażony w system kontroli, który przy 
wyłapaniu przekroczenia dozwolonej prędkości przez 
kierowcę włącza dla niego czerwone światło. 
Dodatkowo będziemy kontynuować programy 
układania płyt yomb na mniej uczęszczanych 
drogach oraz budowania spowalniaczy w miejscach, 
gdzie jest niebezpiecznie, gdzie otrzymujemy takie 
prośby od mieszkańców. Myślę, że dużo tych działań 
jak na jeden rok, ale nie planujemy zwalniać tempa.

Redakcja Rumskich Nowin: Mówimy o rumskich 
drogach, więc zacznijmy od ulicy Sobieskiego, 
dawnej krajowej szóstki. Kto obecnie jest zarządcą 
tej drogi i co to właściwie zmienia?
Ariel Sinicki, wiceburmistrz Rumi do spraw 
inwestycji: Pod koniec grudnia ubiegłego roku 
otwarta została Trasa Kaszubska i to właśnie ona stała 
się drogą krajową. Natomiast dotychczasowa 
krajowa szóstka, czyli ulica Jana III Sobieskiego 
i Grunwaldzka, stała się drogą wojewódzką. Zmienił 
się więc zarządca – z Generalnej Dyrekcji Dróg 
Krajowych i Autostrad (GDDKiA) na Zarząd Dróg 
Wojewódzkich (ZDW) w Gdańsku. Dla kierowców, jeśli 
chodzi o użytkowanie drogi, to w zasadzie nic nie 
zmienia. Dla nas, jako samorządu, pojawił się nowy 
podmiot, z którym możemy rozmawiać o możliwości 
wprowadzenia pewnych korekt i udogodnień.  
GDDKiA definitywnie odrzucała część naszych 
pomysłów. Liczymy na to, że ZDW inaczej na nie 
spojrzy, szczególnie że do tej pory współpraca z ZDW 
układała się bardzo dobrze. W kwestii drobnych korekt 
burmistrz Michał Pasieczny rozmawiał już z marszał-
kiem województwa pomorskiego Mieczysławem 
Strukiem, który tradycyjnie jest bardzo chętny do 
wspierania takich pozytywnych inicjatyw, czego 
najlepszym przykładem jest otwarta ścieżka 
rowerowa biegnąca wzdłuż ulicy Żołnierzy I Dywizji 
Wojska Polskiego do granicy miasta z Kazimierzem, co 
stanowi fenomenalne rozwiązanie dla rowerzystów.

Mieszkańcy często pytają o dalsze losy sygnalizacji 
świetlnej znajdującej się na ulicy Sobieskiego, mniej 
więcej na wysokości skrzyżowania z ulicą 
Kombatantów. Obecnie mrugają tam żółte światła.
Aktualnie ZDW przejmuje tę sygnalizację od firmy, 
która zleciła jej wykonanie, czyli inwestora budującego 
osiedle mieszkaniowe w pobliżu urzędu miasta. 
Światła mają być uruchomione, ale dopiero, gdy 
zostaną zsynchronizowane ze światłami z ulicy 
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w kierunku Gdyni. Natomiast w szczycie popo-
łudniowym proponujemy wydłużyć zielone światło dla 
pojazdów jadących od strony Gdyni w kierunku 
Wejherowa. To da możliwość przejazdu większej liczby 
samochodów. Proponujemy więc rozwiązania, które 
powinny pomóc i uczynić cały węzeł jeszcze bardziej 
przepustowym. Bardzo cieszy otwartość i chęć 
pomocy ze strony województwa. Oprócz wspo-
mnianego spotkania z marszałkiem Mieczysławem 
Strukiem odbyło się również spotkanie burmistrza 
Pasiecznego z wicemarszałkiem Leszkiem Bonną oraz 
przedstawicielką Zarządu Dróg Wojewódzkich, którzy 
zajmują się na co dzień tematyką drogową. Po tych 
rozmowach jesteśmy dobrej myśli.

Co jeszcze pan widzi, patrząc na wyniki tych analiz?
Oprócz znacznie usprawnionego ruchu widzimy 
oszczędność czasu i pieniędzy, ponieważ jedziemy 
skrótem i prawie nie stoimy w korkach, więc 
w kieszeniach kierowców – głównie rumian – każdego 
roku będzie zostawać około 4-5 milionów złotych. 
Węzeł sprawił, że zniknęła zdecydowana większość 
porannych i popołudniowych zatorów w Rumi, 
z którymi mierzyliśmy się przez lata – na przykład na 
całym wiadukcie, ulicy Dąbrowskiego czy Pomorskiej. 
Co prawda jest teraz więcej aut na ulicy Gdańskiej, ale 

te samochody stopniowo się tam rozjeżdżają. Liczy-
liśmy się z tym. Ogólnie w całym mieście liczba zatorów 
się znacznie zmniejszyła. Wpływ na to miała również 
Trasa Kaszubska, gdzie przeniósł się szczególnie ruch 
tirów. Obecnie dużo łatwiej przemieszczać się po 
mieście, mimo że Rumia się rozwija i mamy coraz 
więcej samochodów.

Rośnie liczba mieszkańców, rośnie liczba samo-
chodów. To oznacza, że drogi muszą być bardziej 
przepustowe i lepsze jakościowo, by utrzymać lub 
zwiększyć płynność i bezpieczeństwo ruchu. 
Zdajemy sobie z tego sprawę, dlatego prowadzimy 
wiele inwestycji polepszających warunki dla kiero-
wców. Moim zdaniem najwięcej zmieni Via Maris – 
zwana również Drogą Trzech Powiatów czy OPAT-em 
– która poprowadzi po granicy naszego miasta cały 
ruch tranzytowy z Gdyni aż do powiatu puckiego. 
Rumia jest motorem napędowym i chyba najbardziej 
aktywnym samorządem, starającym się doprowadzić 
do tej budowy. Ta droga powstanie, jestem tego pewny, 
ale kilka lat z całą pewnością to jeszcze potrwa. Gdy 
Via Maris stanie się faktem, to wierzę gorąco, że korki 
w naszym mieście zostaną całkowicie zlikwidowane. 
Do tego czasu poprawi się też stan naszych miejskich 
dróg. Tylko w tym roku rozpocznie się bądź już trwa 

Sabata, przy Galerii Rumia. W innym przypadku będą 
się tworzyły bezsensowne korki, co widzieliśmy, gdy 
GDDKiA uruchomiła światła. ZDW, który przejął 
skrzyżowanie, szybko wyłączył światła i mamy płynny 
ruch na tym odcinku.

Przejdźmy do węzła integracyjnego w Janowie. 
Mija pół roku od otwarcia tej inwestycji. Wspólnie 
z burmistrzem Michałem Pasiecznym zapowiadali 
panowie, że odbywający się tam ruch samo-
chodowy będzie szczególnie monitorowany 
i analizowany pod kątem ewentualnych uspra-
wnień. Czy to już ten czas, by wyciągnąć pierwsze 
wnioski?
Zaraz po oddaniu węzła Janowo do użytkowania, co 
nastąpiło pod koniec października ubiegłego roku, nie 
mogliśmy wykonać takich pomiarów, ponieważ przy 
wspomnianym skrzyżowaniu ulic Kombatantów 
i Sobieskiego mieliśmy zwężenie związane z przebu-
dową drogi. Występowały tam tymczasowe wyłącze-
nia pasa drogowego, co powodowało korki. Nie 
mogliśmy więc rzetelnie zmierzyć przepustowości 

Poranne i popołudniowe korki, które przez lata musieli znosić 

mieszkańcy Rumi, stały się znacznie mniej uciążliwe. Przyczynił się 

do tego głównie tunel w Janowie, z którego kierowcy korzystają 

każdego dnia. Prawdopodobnie w czerwcu zakończy się 

modernizacja infrastruktury otaczającej dworzec przy ulicy 

Starowiejskiej, tzw. węzła Centrum. Mimo rosnących kosztów 

władze miasta nie zwalniają tempa i zapowiadają kolejne 

inwestycje mające usprawnić komunikację.

Czekają nas poprawki sygnalizacji  na węźle w Janowie i kolejne modernizacje

węzła i liczby przejeżdżających samochodów. Później 
był okres świąteczno-noworoczny i ferie, zatem znowu 
kierowcy nie przemieszczali się tak jak na co dzień. 
Dopiero w lutym mogliśmy dokonać wiarygodnych 
wyliczeń. Dzisiaj wiemy, że w dzień roboczy około 10 
tysięcy pojazdów na dobę przejeżdża przez tunel 
w Janowie, w różnych kierunkach. Ta liczba pokazuje, 
jak ważna i potrzebna była to inwestycja dla przedzie-
lonego na pół torami kolejowymi miasta, z jednym 
tylko, a do tego wiecznie zakorkowanym, bezko-
lizyjnym przejazdem przez tory – mówię o wiadukcie 
na wysokości dworca w Rumi. Z wielu względów, 
przede wszystkim bezpieczeństwa i zintegrowanej 
komunikacji, węzeł Janowo to strzał w dziesiątkę. 
Liczba korzystających z tunelu dała nam też pewien 
obraz, dlatego chcemy wprowadzić zmiany w fun-
kcjonowaniu sygnalizacji świetlnej – szczególnie 
wydłużyć zielone światło dla kierowców jadących 
tunelem od strony Janowa w kierunku Gdyni, ale tylko 
w szczycie porannym, a także dopuścić możliwość 
skręcania w kierunku Gdyni również z prawego pasa. 
Te rozwiązania dadzą większą przepustowość 

budowa wielu ulic. Wkrótce powstanie węzeł 
integracyjny Centrum, wyremontowana zostanie 
część Starowiejskiej, Ks. Lucjana Gierosa, Torowa, 
Morska, Jeziorna, Jałowcowa. Powinna się również 
rozpocząć przebudowa ronda Jana Pawła II. 
Złożyliśmy kilka wniosków, czekamy na rozstrzy-
gnięcia konkursów o dofinansowania, więc są szanse 
na to, że kolejne inwestycje rozpoczniemy albo nawet 
zakończymy w tym roku. Projektujemy ostatnie odcinki 
ulicy Oliwskiej oraz Dolnej. W formie partnerstwa 
publiczno-prywatnego (PPP) trwają procedury 
związane z budową 11 ulic, w większości na Starej 
Rumi i Lotnisku, a na budowę wielu innych ulic mamy 
podpisane porozumienia z deweloperami. Chcemy też 
poprawić bezpieczeństwo na ulicy Kamiennej. Tam 
miałaby obowiązywać sygnalizacja świetlna, tzw. 
czerwone za karę. Oznacza to, że sygnalizator świetlny 
będzie wyposażony w system kontroli, który przy 
wyłapaniu przekroczenia dozwolonej prędkości przez 
kierowcę włącza dla niego czerwone światło. 
Dodatkowo będziemy kontynuować programy 
układania płyt yomb na mniej uczęszczanych 
drogach oraz budowania spowalniaczy w miejscach, 
gdzie jest niebezpiecznie, gdzie otrzymujemy takie 
prośby od mieszkańców. Myślę, że dużo tych działań 
jak na jeden rok, ale nie planujemy zwalniać tempa.

Redakcja Rumskich Nowin: Mówimy o rumskich 
drogach, więc zacznijmy od ulicy Sobieskiego, 
dawnej krajowej szóstki. Kto obecnie jest zarządcą 
tej drogi i co to właściwie zmienia?
Ariel Sinicki, wiceburmistrz Rumi do spraw 
inwestycji: Pod koniec grudnia ubiegłego roku 
otwarta została Trasa Kaszubska i to właśnie ona stała 
się drogą krajową. Natomiast dotychczasowa 
krajowa szóstka, czyli ulica Jana III Sobieskiego 
i Grunwaldzka, stała się drogą wojewódzką. Zmienił 
się więc zarządca – z Generalnej Dyrekcji Dróg 
Krajowych i Autostrad (GDDKiA) na Zarząd Dróg 
Wojewódzkich (ZDW) w Gdańsku. Dla kierowców, jeśli 
chodzi o użytkowanie drogi, to w zasadzie nic nie 
zmienia. Dla nas, jako samorządu, pojawił się nowy 
podmiot, z którym możemy rozmawiać o możliwości 
wprowadzenia pewnych korekt i udogodnień.  
GDDKiA definitywnie odrzucała część naszych 
pomysłów. Liczymy na to, że ZDW inaczej na nie 
spojrzy, szczególnie że do tej pory współpraca z ZDW 
układała się bardzo dobrze. W kwestii drobnych korekt 
burmistrz Michał Pasieczny rozmawiał już z marszał-
kiem województwa pomorskiego Mieczysławem 
Strukiem, który tradycyjnie jest bardzo chętny do 
wspierania takich pozytywnych inicjatyw, czego 
najlepszym przykładem jest otwarta ścieżka 
rowerowa biegnąca wzdłuż ulicy Żołnierzy I Dywizji 
Wojska Polskiego do granicy miasta z Kazimierzem, co 
stanowi fenomenalne rozwiązanie dla rowerzystów.

Mieszkańcy często pytają o dalsze losy sygnalizacji 
świetlnej znajdującej się na ulicy Sobieskiego, mniej 
więcej na wysokości skrzyżowania z ulicą 
Kombatantów. Obecnie mrugają tam żółte światła.
Aktualnie ZDW przejmuje tę sygnalizację od firmy, 
która zleciła jej wykonanie, czyli inwestora budującego 
osiedle mieszkaniowe w pobliżu urzędu miasta. 
Światła mają być uruchomione, ale dopiero, gdy 
zostaną zsynchronizowane ze światłami z ulicy 
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Samochody jadące z Gdyni w kierunku Rumi, 
skrzyżowanie na węźle w Janowie
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Główne skrzyżowanie węzła integracyjnego w Rumi-Janowie

Modernizacja nawierzchni na osiedlu Ks. Lucjana Gierosa

Roboty budowlane prowadzone na węźle Centrum
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Autorami „antyplastikowej uchwały” są miejscy radni, przedstawiciele 
klubu Ponad Podziałami, chcący przyczynić się do ochrony środowiska 
naturalnego, promocji ekologicznych nawyków i poprawy zdrowia 
mieszkańców. Zgodnie z założeniami inicjatywa miała objąć urząd miasta, 
podległe mu jednostki organizacyjne, a także ich pracowników oraz 
mieszkańców. Jako główne cele uchwały określono: sukcesywne 
wyeliminowanie wykonanych z plastiku opakowań i naczyń jednora-
zowego użytku, stopniowe zaprzestanie zaopatrywania się w wodę w pla-
stikowych butelkach, promowanie spożywania wody z dystrybutorów, 
współpracę z podmiotami oferującymi ekologiczne zamienniki, a także 
dalszy montaż w przestrzeni publicznej koszów umożliwiających segre-
gację odpadów. 

Jeszcze w 2019 roku władze miasta zaczęły wdrażać działania wpisujące 
się w założenia uchwały „Rumia bez plastiku”. Urzędnicy uruchomili 
kampanię informacyjną opowiadającą o negatywnych skutkach produkcji 
plastiku i jego utylizacji, zrewidowano dokonywane przez gminę zakupy 
i zamawiane gadżety, a podczas miejskich wydarzeń coraz rzadziej można 
było uświadczyć jednorazowe opakowania, naczynia, sztućce, butelki czy 
siatki. Za przykładem poszły miejskie jednostki, szkoły i przedszkola. 
Także prywatne podmioty i osoby fizyczne, które korzystają z gminnych 
obiektów, zostały zmobilizowane do przestrzegania zapisów uchwały. 
Przebieg tej proekologicznej rewolucji dość wiernie obrazują statystyki. 

małe AGD: odkurzacze, żelazka, tostery, frytkownice, wagi, 
zegarki, mikrofalówki, grzejniki elektryczne
duże AGD: lodówki, zamrażarki, zmywarki, pralki, kuchenki 
gazowo-elektryczne, bojlery na prąd
sprzęt hi-fi: radia, telewizory, kamery, odtwarzacze DVD, CD, MP3
sprzęt teleinformatyczny i telekomunikacyjny: komputery, 
drukarki, kalkulatory, faksy, telefony, laptopy, tablety, monitory, 
myszy, klawiatury, konsole do gier
elektronarzędzia: wiertarki, piły, kosiarki itp.

zabawki elektryczne i elektroniczne

NR 222

CO NALEŻY WIEDZIEĆ O ELEKTROODPADACH? JAK POSTĘPOWAĆ Z ELEKTROODPADAMI?

CO MOGĘ ODDAĆ?

1. KUPUJESZ STACJONARNIE? Oddaj zużyty sprzęt 
w punktach sprzedaży detalicznej: przy zakupie sprzętu 
tego samego rodzaju (1 za 1) lub bez konieczności 
zakupu, jeśli żaden jego wymiar nie przekracza 25 cm.

 W momencie zakupu zgłoś 2. KUPUJESZ Z DOSTAWĄ?
taką konieczność i oddaj zużyty sprzęt w miejscu 
dostawy nowego (1 za 1). Przy zakupach online zaznacz 
w formularzu zamówienia opcję odbioru starego sprzętu 
lub skontaktuj się ze sprzedawcą.

 Zostaw zużyty sprzęt w punkcie 3. NAPRAWIASZ?
serwisowym, jeśli naprawa jest niemożliwa.

JEŻELI NIE MOŻESZ SKORZYSTAĆ 
Z POWYŻSZYCH MOŻLIWOŚCI, MOŻESZ 
BEZPŁATNIE:
4. ODDAĆ każdy zużyty sprzęt w punkcie zbiórki 
odpadów niebezpiecznych (PZON) przy ul. Dębogórskiej 
148 (siedziba PUK-u) czynnym od poniedziałku do 
piątku w godzinach 7:00-20:00, soboty 7:00-15:00 lub 
podczas objazdowej zbiórki odpadów niebezpiecznych 
(OZON).

 zużyty sprzęt o wadze pojedynczej sztuki 5. ZGŁOSIĆ
20-60 kg do odbioru bezpośrednio z domu mieszkańca 
pod numerami telefonów: 58 624 66 11 lub 609 046 110.

Co zmieniła uchwała
„Rumia bez plastiku”?

Z danych wynika, że w 2018 roku, czyli przed wejściem w życie uchwały, 
najwięcej plastikowych butelek kupował urząd miasta (18 000), MOPS 
(3102) oraz MOSiR (2731). Łącznie rumskie jednostki, szkoły i przedszkola 
nabyły ich wówczas blisko 28 800. Był to zarazem ostatni rok, w którym 
urząd dokonał tych nieekologicznych zakupów. W 2019 roku roczna suma 
zakupionych przez rumskie podmioty butelek spadła do niespełna 10 000. 
Bardziej znaczące odejście od nieekologicznych zakupów nastąpiło 
w latach 2020-2022. Wówczas niektóre rumskie placówki i jednostki 
przestały przeznaczać środki na ten cel, a tym samym roczna suma 
plastikowych butelek kupowanych przez jednostki została zredukowana 
średnio do 4900 sztuk.

Od 1 września 2019 roku w naszym mieście obowiązuje uchwała „Rumia bez plastiku”, której 
głównym założeniem było zmobilizowanie magistratu, gminnych jednostek i partnerów do 
stopniowej rezygnacji z jednorazowych opakowań i naczyń, a także odejścia od wody 
w plastikowych butelkach. Co przez blisko 4 lata udało się osiągnąć w tym zakresie?

Elektroodpady, czyli zużyty sprzęt elektryczny i elektroniczny 
(ZSEE), to zużyte lub zepsute urządzenia, których prawidłowe 
działanie jest uzależnione od prądu elektrycznego, baterii lub od 
obecności pól elektromagnetycznych. Zgodnie z prawem 
klasyfikowane są jako odpady niebezpieczne i oznaczone 
symbolem przekreślonego kosza na śmieci. Oznacza to, że 
elektrosprzętów nie możesz wyrzucać wraz z innymi odpadami.

Celem uruchomionej w marcu kreatywnej kampanii 
edukacyjnej jest zwrócenie uwagi odbiorców na 
konieczność segregacji odpadów i zmiany nieeko-
logicznych zachowań. Podczas pierwszego etapu 
przedsięwzięcia na rumskich przystankach auto-
busowych i w szkołach pojawiły się plakaty przed-
stawiające zatroskane śmieci. Równocześnie w lokalnych 
stacjach radiowych rozpoczęła się emisja spotu 
odsyłającego do miejskiej strony internetowej 
( ) poświęconej ekologii, w tym prawidłowej eko.rumia.eu
segregacji odpadów. W najbliższych tygodniach Urząd 
Miasta Rumi planuje zorganizowanie wydarzeń 
tematycznych oraz opublikowanie materiałów filmo-
wych, których bohaterami są lokalni społecznicy. 
Wszystko po to, by śmieci trafiały do odpowiednich 
pojemników, a poziom recyklingu odpadów komu-
nalnych ulegał stopniowemu zwiększeniu.
Szkodliwe dla środowiska naturalnego przyzwyczajenia 
nie tylko niszczą planetę, ale i wpływają negatywnie na 
portfele obywateli i gminne budżety. Tylko w 2020 roku 
ponad 800 polskim gminom nie udało się osiągnąć 
wymaganego poziomu recyklingu, co skutkowało 
nałożeniem kar finansowych.  Obecnie między innymi 
Rumi grożą konsekwencje za nieosiągnięcie wskaźników 
recyklingu odpadów komunalnych, dlatego samo-
rządowcy podejmują szereg działań, by temu zapobiec.

Rumia jest prawdopodobnie pierwszym polskim miastem, w którym śmieci przemówiły ludzkim głosem. W ramach realizowanej przez 
urząd miasta kreatywnej kampanii edukacyjnej odpady opowiadają o swoich marzeniach związanych z prawidłową segregacją. 
Samorząd chce w ten sposób przekonać mieszkańców do porzucenia szkodliwych dla środowiska naturalnego przyzwyczajeń, takich jak 
wrzucanie pozostałości z różnych frakcji do jednego worka czy kosza.

Śmieci przemówiły ludzkim głosem

– Chyba wszyscy zdajemy sobie sprawę, że to, co dzieje się w zakresie produkcji plastiku i jego utylizacji, pozostawia 
wiele do życzenia. Dlatego też przyjęliśmy tę uchwałę, która była zaczątkiem czegoś większego, ale też pokazuje, że jako 
radni staramy się zadbać o wszystkie obszary życia rumian. Małymi krokami dążymy do tego, żeby pomóc nie tylko 
miastu, ale całej planecie. Na nasze szczęście pojawia się coraz więcej osób, które z własnej inicjatywy dbają 
o środowisko naturalne. Coraz większej liczbie rumian zależy na zielonym i ekologicznym mieście, a taka postawa 
obywatelska to ogromny skarb – podkreśla Maria Bochniak, wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Rumi. – Jako 
mieszkańcy oczekiwalibyśmy szybszych decyzji na poziomie rządowym. Były zapowiedzi, że Polacy będą mieć 
możliwość oddawania butelek po napojach plastikowych, tak jak odbywa się to w wielu krajach Unii Europejskiej. Dużą 
zmianą byłaby też możliwość zakupu i zapakowania np. mydła, szamponów, płynnych kosmetyków czy chemii 
gospodarczej bezpośrednio do własnych pojemników wielokrotnego użycia. Takie rozwiązania przekładałyby się na 
mniejsze generowanie opakowań plastikowych, a produkty byłyby trochę tańsze – dodaje.

Suma plas�kowych butelek zakupionych przez 
rumskie jednostki
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Suma jednorazowych artykułów z tworzyw 

sztucznych zakupionych przez rumskie jednostki 
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Uchwała okazała się bardziej skuteczna w przypadku jednorazowych 
artykułów wykonanych z tworzyw sztucznych. Plastikowe sztućce, talerze, 
słomki, kubki czy pojemniki jeszcze w 2018 roku stanowiły na terenie 
rumskich jednostek powszechny widok. Najwięcej kupował ich urząd 
miasta (20 000), MOSiR (14 365) i MOPS (3900). Wszystkie rumskie 
podmioty nabywały wówczas łącznie prawie 40 000 takich nieeko-
logicznych produktów. W 2019 roku ich liczba spadła do 6990, w 2020 roku 
do 145, w 2021 roku było to zaledwie 70. W 2022 roku jednorazowe 
artykuły całkowicie zniknęły z miejskiej przestrzeni, przyczyniła się do 
tego również unijna „dyrektywa plastikowa”.
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Autorami „antyplastikowej uchwały” są miejscy radni, przedstawiciele 
klubu Ponad Podziałami, chcący przyczynić się do ochrony środowiska 
naturalnego, promocji ekologicznych nawyków i poprawy zdrowia 
mieszkańców. Zgodnie z założeniami inicjatywa miała objąć urząd miasta, 
podległe mu jednostki organizacyjne, a także ich pracowników oraz 
mieszkańców. Jako główne cele uchwały określono: sukcesywne 
wyeliminowanie wykonanych z plastiku opakowań i naczyń jednora-
zowego użytku, stopniowe zaprzestanie zaopatrywania się w wodę w pla-
stikowych butelkach, promowanie spożywania wody z dystrybutorów, 
współpracę z podmiotami oferującymi ekologiczne zamienniki, a także 
dalszy montaż w przestrzeni publicznej koszów umożliwiających segre-
gację odpadów. 

Jeszcze w 2019 roku władze miasta zaczęły wdrażać działania wpisujące 
się w założenia uchwały „Rumia bez plastiku”. Urzędnicy uruchomili 
kampanię informacyjną opowiadającą o negatywnych skutkach produkcji 
plastiku i jego utylizacji, zrewidowano dokonywane przez gminę zakupy 
i zamawiane gadżety, a podczas miejskich wydarzeń coraz rzadziej można 
było uświadczyć jednorazowe opakowania, naczynia, sztućce, butelki czy 
siatki. Za przykładem poszły miejskie jednostki, szkoły i przedszkola. 
Także prywatne podmioty i osoby fizyczne, które korzystają z gminnych 
obiektów, zostały zmobilizowane do przestrzegania zapisów uchwały. 
Przebieg tej proekologicznej rewolucji dość wiernie obrazują statystyki. 

małe AGD: odkurzacze, żelazka, tostery, frytkownice, wagi, 
zegarki, mikrofalówki, grzejniki elektryczne
duże AGD: lodówki, zamrażarki, zmywarki, pralki, kuchenki 
gazowo-elektryczne, bojlery na prąd
sprzęt hi-fi: radia, telewizory, kamery, odtwarzacze DVD, CD, MP3
sprzęt teleinformatyczny i telekomunikacyjny: komputery, 
drukarki, kalkulatory, faksy, telefony, laptopy, tablety, monitory, 
myszy, klawiatury, konsole do gier
elektronarzędzia: wiertarki, piły, kosiarki itp.
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podczas objazdowej zbiórki odpadów niebezpiecznych 
(OZON).
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20-60 kg do odbioru bezpośrednio z domu mieszkańca 
pod numerami telefonów: 58 624 66 11 lub 609 046 110.

Co zmieniła uchwała
„Rumia bez plastiku”?

Z danych wynika, że w 2018 roku, czyli przed wejściem w życie uchwały, 
najwięcej plastikowych butelek kupował urząd miasta (18 000), MOPS 
(3102) oraz MOSiR (2731). Łącznie rumskie jednostki, szkoły i przedszkola 
nabyły ich wówczas blisko 28 800. Był to zarazem ostatni rok, w którym 
urząd dokonał tych nieekologicznych zakupów. W 2019 roku roczna suma 
zakupionych przez rumskie podmioty butelek spadła do niespełna 10 000. 
Bardziej znaczące odejście od nieekologicznych zakupów nastąpiło 
w latach 2020-2022. Wówczas niektóre rumskie placówki i jednostki 
przestały przeznaczać środki na ten cel, a tym samym roczna suma 
plastikowych butelek kupowanych przez jednostki została zredukowana 
średnio do 4900 sztuk.

Od 1 września 2019 roku w naszym mieście obowiązuje uchwała „Rumia bez plastiku”, której 
głównym założeniem było zmobilizowanie magistratu, gminnych jednostek i partnerów do 
stopniowej rezygnacji z jednorazowych opakowań i naczyń, a także odejścia od wody 
w plastikowych butelkach. Co przez blisko 4 lata udało się osiągnąć w tym zakresie?

Elektroodpady, czyli zużyty sprzęt elektryczny i elektroniczny 
(ZSEE), to zużyte lub zepsute urządzenia, których prawidłowe 
działanie jest uzależnione od prądu elektrycznego, baterii lub od 
obecności pól elektromagnetycznych. Zgodnie z prawem 
klasyfikowane są jako odpady niebezpieczne i oznaczone 
symbolem przekreślonego kosza na śmieci. Oznacza to, że 
elektrosprzętów nie możesz wyrzucać wraz z innymi odpadami.

Celem uruchomionej w marcu kreatywnej kampanii 
edukacyjnej jest zwrócenie uwagi odbiorców na 
konieczność segregacji odpadów i zmiany nieeko-
logicznych zachowań. Podczas pierwszego etapu 
przedsięwzięcia na rumskich przystankach auto-
busowych i w szkołach pojawiły się plakaty przed-
stawiające zatroskane śmieci. Równocześnie w lokalnych 
stacjach radiowych rozpoczęła się emisja spotu 
odsyłającego do miejskiej strony internetowej 
( ) poświęconej ekologii, w tym prawidłowej eko.rumia.eu
segregacji odpadów. W najbliższych tygodniach Urząd 
Miasta Rumi planuje zorganizowanie wydarzeń 
tematycznych oraz opublikowanie materiałów filmo-
wych, których bohaterami są lokalni społecznicy. 
Wszystko po to, by śmieci trafiały do odpowiednich 
pojemników, a poziom recyklingu odpadów komu-
nalnych ulegał stopniowemu zwiększeniu.
Szkodliwe dla środowiska naturalnego przyzwyczajenia 
nie tylko niszczą planetę, ale i wpływają negatywnie na 
portfele obywateli i gminne budżety. Tylko w 2020 roku 
ponad 800 polskim gminom nie udało się osiągnąć 
wymaganego poziomu recyklingu, co skutkowało 
nałożeniem kar finansowych.  Obecnie między innymi 
Rumi grożą konsekwencje za nieosiągnięcie wskaźników 
recyklingu odpadów komunalnych, dlatego samo-
rządowcy podejmują szereg działań, by temu zapobiec.

Rumia jest prawdopodobnie pierwszym polskim miastem, w którym śmieci przemówiły ludzkim głosem. W ramach realizowanej przez 
urząd miasta kreatywnej kampanii edukacyjnej odpady opowiadają o swoich marzeniach związanych z prawidłową segregacją. 
Samorząd chce w ten sposób przekonać mieszkańców do porzucenia szkodliwych dla środowiska naturalnego przyzwyczajeń, takich jak 
wrzucanie pozostałości z różnych frakcji do jednego worka czy kosza.

Śmieci przemówiły ludzkim głosem

– Chyba wszyscy zdajemy sobie sprawę, że to, co dzieje się w zakresie produkcji plastiku i jego utylizacji, pozostawia 
wiele do życzenia. Dlatego też przyjęliśmy tę uchwałę, która była zaczątkiem czegoś większego, ale też pokazuje, że jako 
radni staramy się zadbać o wszystkie obszary życia rumian. Małymi krokami dążymy do tego, żeby pomóc nie tylko 
miastu, ale całej planecie. Na nasze szczęście pojawia się coraz więcej osób, które z własnej inicjatywy dbają 
o środowisko naturalne. Coraz większej liczbie rumian zależy na zielonym i ekologicznym mieście, a taka postawa 
obywatelska to ogromny skarb – podkreśla Maria Bochniak, wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Rumi. – Jako 
mieszkańcy oczekiwalibyśmy szybszych decyzji na poziomie rządowym. Były zapowiedzi, że Polacy będą mieć 
możliwość oddawania butelek po napojach plastikowych, tak jak odbywa się to w wielu krajach Unii Europejskiej. Dużą 
zmianą byłaby też możliwość zakupu i zapakowania np. mydła, szamponów, płynnych kosmetyków czy chemii 
gospodarczej bezpośrednio do własnych pojemników wielokrotnego użycia. Takie rozwiązania przekładałyby się na 
mniejsze generowanie opakowań plastikowych, a produkty byłyby trochę tańsze – dodaje.

Suma plas�kowych butelek zakupionych przez 
rumskie jednostki
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Suma jednorazowych artykułów z tworzyw 
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Uchwała okazała się bardziej skuteczna w przypadku jednorazowych 
artykułów wykonanych z tworzyw sztucznych. Plastikowe sztućce, talerze, 
słomki, kubki czy pojemniki jeszcze w 2018 roku stanowiły na terenie 
rumskich jednostek powszechny widok. Najwięcej kupował ich urząd 
miasta (20 000), MOSiR (14 365) i MOPS (3900). Wszystkie rumskie 
podmioty nabywały wówczas łącznie prawie 40 000 takich nieeko-
logicznych produktów. W 2019 roku ich liczba spadła do 6990, w 2020 roku 
do 145, w 2021 roku było to zaledwie 70. W 2022 roku jednorazowe 
artykuły całkowicie zniknęły z miejskiej przestrzeni, przyczyniła się do 
tego również unijna „dyrektywa plastikowa”.
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Rumskie Nowiny nr �/kwiecień/����

SPORTOWA STRONA MIASTA

przy ulicy Dziesiątego Lutego 27. Rumską „filię” 
uruchomiono dopiero na początku lat dziewięć-
dziesiątych. W pierwszej dekadzie po transformacji 
ustrojowej Delicje były cukiernią niemal prestiżową. 
Obiektem marzeń dzieci (ach, te lody!), celem 
weekendowych spacerów całych rodzin. 
Oferta była szeroka: na miejscu można było 
skosztować kawy, lodów, ciast, tortów i innych 
wyrobów cukierniczych. Wystrój był, jak na ówczesne 
warunki, bardzo nowoczesny i zachodni. Przez wiele 
lat nie było w Janowie lokalu, który mógłby 
konkurować z Delicjami. Cukiernia nie oparła się 
jednak zawirowaniom rynkowym XXI wieku i osta-
tecznie jej rumska filia została zamknięta. Dzisiaj 
w dawnych Delicjach znajduje się restauracja ser-
wująca sushi.

Księgarnia Literka
Literka, niewielka księgarnia zlokalizowana w jednym 
z pawilonów przy ulicy Katowickiej, otwarta została 
na początku lat dziewięćdziesiątych. Ze względu na 
bliskość szkoły dla wielu młodych mieszkańców 
Janowa była miejscem zaopatrywania się w pod-
ręczniki i artykuły szkolne: piórniki, zeszyty czy 
długopisy. W późniejszym okresie rozszerzono 
asortyment o gry planszowe czy zabawki. W 2018 
roku wieloletni właściciel księgarni przeszedł na 
emeryturę, a w pawilonie zorganizowano salon gier. 
Sklep Pewex
Pewex w Janowie otwarto 20 kwietnia 1991 roku. Jak 
informowała prasa, można w nim było kupić 
„zabawki dla dzieci, kosmetyki, lekarstwa, odzież, 
sprzęt RTV i papierosy”. Przez pierwszych 10 dni 
funkcjonowania sklepu udzielano 10% zniżki. Co do 
wnętrz: „Wystrój przyjemny, asortyment towarów 
niewykraczający ponad możliwości przeciętnego 

1prywatnego handlowca”  . 
Początki funkcjonowania sklepu nie były łatwe, skoro 
już latem doszło do włamania: „kilka dni później do 
całkiem nowego Pewexu w Janowie odbyła się próba 
włamania (nieudana), powtórzona za około tydzień, 

tym razem skutecznie – złodzieje złupili sklep na 
grubo ponad pół miliarda złotych (…) jak na razie 

2złodzieje kpią sobie z policji” . 
W odpowiedzi na te zdarzenia w obiekcie za-
montowano alarm, którego istnienie nie tylko 
złodziejom nie przypadło do gustu: „Kilkakrotnie 
urządzenie alarmowe strzegące Pewexu włączyło 
się w środku nocy. Za pierwszym razem policja 
zjawiła się nawet dość szybko, przy następnych już jej 
nie zauważono. Czyżby ktoś próbował w ten sposób 
uśpić czujność naszych stróżów porządku, 
przygotowując kolejny skok? Niestety alarmy 
pojawiają się dość często, budząc okolicznych 
mieszkańców, którzy chcąc nie chcąc… pilnują w ten 
sposób Pewexu. Czyżby na tym miała polegać idea 

3urządzeń alarmowych? Gratulujemy pomysłu!” .
Pewex jako marka zniknął z Polski w 2003 roku. 
Obecnie w budynku mieści się restauracja serwująca 
kuchnię bałkańską i apteka. Na szczycie wciąż 
znajduje się kwadratowy ażurowany baner, choć nie 
ma już na nim charakterystycznego logo. 
Cukiernia Delicje 
Historia Delicji sięga końca lat siedemdziesiątych, 
wówczas bazowy lokal tej marki powstał w Gdyni 
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Bywał w tych miejscach każdy, kto mieszkał w Janowie w latach dziewięćdziesiątych: 
księgarnia Literka, sklep wielobranżowy Pewex, cukiernia Delicje. Lokale te zyskały 
miano kultowych, choć pozostały już tylko w pamięci mieszkańców. 

Przekazała „siatkarską pałeczkę”
młodemu pokoleniu

Ewa Nastały urodziła się w Szczecinie. W wieku 18 lat wyjechała 
do Sosnowca, gdzie przez 12 lat grała w siatkówkę w barwach 
Płomienia Milowice. Wraz z zawodniczkami pierwszoligowego 
klubu (dawniej była to najwyższa klasa rozgrywkowa w piłce 
siatkowej kobiet) dwukrotnie zdobyła mistrzostwo Polski, raz 
wicemistrzostwo i trzy razy wywalczyła brązowy medal. 
W latach 90. przeprowadziła się do Trójmiasta. Zamieszkała 
w Suchym Dworze koło Gdyni, a później związała się z naszym 
miastem.
– Bliskość Rumi, miłość do sportu, a w szczególności do siatkówki, spowodowała, 
że skorzystałam z zaproszenia do współpracy, które otrzymałam od założycieli 
Stowarzyszenia TPS Rumia. W latach 2004-2009 pełniłam funkcję sekretarza 
klubu Towarzystwa Przyjaciół Siatkówki Rumia i byłam drugim trenerem. Jako 
zgłoszona do Polskiego Związku Piłki Siatkowej uczestniczyłam również 
w treningach i rozgrywkach zespołu – opowiada Ewa Nastały. 

SPORT

TPS Rumia zakończył swoją działalność w 2011 roku. Od tamtej pory, czyli od 
momentu powstania nowego stowarzyszenia pod nazwą Akademia Piłki 
Siatkowej Rumia, pełniła funkcję wiceprezesa, a od 2016 roku prezesa zarządu. 
Niedawno postanowiła zakończyć karierę.
– W poniedziałek 26 września 2022 r. złożyłam rezygnację z tego stanowiska. 
Przekazałam zarządzanie Akademią Piłki Siatkowej Rumia młodemu pokoleniu 
– mówi była już prezes.
Za całokształt działalności na rzecz środowiska sportowego Ewa Nastały, 
wieloletnia zawodniczka i prezes Akademii Piłki Siatkowej Rumia, otrzymała 
specjalne wyróżnienie. Pamiątkową statuetkę laureatka odebrała podczas XIV 
Rumskiej Gali Sportu organizowanej przez MOSiR Rumia.
– Bardzo się cieszę i dziękuję. To dla mnie piękny wyraz doceniania na 
zakończenie działalności w sporcie, po wielu latach mojego zaangażowania – 
podsumowuje laureatka.

Spinki Kids z nagrodą w plebiscycie

Najlepsi w regionie
Plebiscyt ma na celu wyłonienie i nagrodzenie 
trenerów, zawodników oraz drużyn z całego Pomorza. 
Uroczyste ogłoszenie wyników i wręczenie nagród 
najpopularniejszym osobowościom sportowym 
województwa nastąpiło podczas gali odbywającej się 
w gdyńskim hotelu Marriott.
Wydarzenie stanowiło zwieńczenie 70. edycji 
plebiscytu sportowego „Dziennika Bałtyckiego”. 
Laureaci w poszczególnych miastach i powiatach 
zostali wybrani głosami czytelników.
– Jest wiele rankingów sportowych, które skupiają się 

na sukcesach najbardziej znanych sportowców, ale 
nasz plebiscyt jest wyjątkowy, bo poświęcony 
sportowcom wszystkich dyscyplin i szczebli rywalizacji. 
Nagradzamy nie tylko gwiazdy, lecz także tych, którzy 
uprawią mniej popularne dyscypliny, i młode talenty, 
które dopiero rodzą się w różnych zakątkach naszego 
regionu – powiedział Bogusław Kaczmarek, 
przedstawiciel grupy Polska Press, czyli organizatora 
gali i wydawcy „Dziennika Bałtyckiego”.
Dobry sportowy rok
Miniony rok był bardzo udany dla zawodniczek 
i trenerek zespołu. W ubiegłym sezonie wspólnie 
zdobyły wiele nagród, między innymi za 1. miejsce na 
Mistrzostwach Świata Federacji WADF oraz 1. miejsce 
na Mistrzostwach Polski Federacji WADF formacji 
contemporary ballet. Układ „Lullaby” dla Spinek Kids 
stworzyła Marta Czyż-Brunka, trenerka i choreografka 
zespołu.
– Często dostrzegamy tylko wierzchołek góry lodowej, 
nie widząc, ile kryje się pod powierzchnią. Ile ciężkiej 
pracy, determinacji, poświęcenia, a często 
rozczarowań i przegranych musimy doświadczyć. 
Staram się uczyć młodych tancerzy, że zespół to nie 

tylko puchary i medale. To piękne wspomnienia na całe 
życie, nauka pracy w grupie, empatii, współdziałania, 
gotowości do poświęcenia spraw jednostki dla dobra 
zespołu – mówi trenerka. 
Cenne chwile radości
Zdaniem Marty Czyż-Brunki ważna jest pracowitość, 
pokora, radzenie sobie z przegranymi. 
– Pomimo upływu lat w pracy zawodowej dalej 
wzruszają mnie momenty ogłaszania wyników, łzy 
radości. Kiedy dzieci czują się dumne z siebie, 
koleżanek i kolegów, wzajemnie dziękują sobie oraz 
trenerowi. To są bezcenne chwile – przyznaje 
choreografka zespołu.
Zespół SPIN MOSiR Rumia obchodzi w tym roku 
25-lecie działalności. Na samym początku zawodniczki 
trenowała Renata Urbaniak-Siwiec. Od września 2023 r. 
wszystkie zespoły SPIN MOSiR Rumia trenują pod 
okiem Wiktorii Elgas. 
– Podglądając treningi tancerzy, jesteśmy pod 
wrażeniem nowych formacji i życzymy im równie 
owocnego sezonu, co poprzedni – podsumowuje 
Marta Czyż-Brunka.

W plebiscycie sportowym „Dziennika Bałtyckiego” tytuł „Drużyna roku powiatu wejherowskiego” powędrował 
do rumskiego zespołu Spinki Kids. Stowarzyszenie zostało docenione za sukcesy osiągnięte w 2022 roku. 

HISTORIA

Literka, Pewex, Delicje 
– janowskie „symbole” lat dziewięćdziesiątych

1. Oba cytaty za: „Nowy Pewex” Goniec Rumski, nr 4 (13), 
kwiecień-maj 1991 roku
2. „Okradziono Pewex”, Goniec Rumski, nr 5 (14), czerwiec-
lipiec 1991 roku
3. „Usypianie czujności?”, Goniec Rumski, nr 6 (15), sierpień 
1991 roku
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Autorem tekstu jest Dariusz Rybacki
– dyrektor Miejskiej Biblioteki Publicznej w Rumi

i społeczny pełnomocnik burmistrza Rumi ds. historii miasta

Kwadrat w Rumi-Janowie, w tle cukiernia Delicje, 1994-5 r., fot. M. Cieślak

W środku Marta Czyż-Brunka, trenerka i choreografka zespołu

Ewa Nastały z zespołem Płomień Milowice, 1979 r. Ewa Nastały podczas finału młodziczek (pierwsza od lewej w dolnym rzędzie)
Ewa Nastały podczas tegorocznej
Gali Sportu w Rumi
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SPORTOWA STRONA MIASTA

przy ulicy Dziesiątego Lutego 27. Rumską „filię” 
uruchomiono dopiero na początku lat dziewięć-
dziesiątych. W pierwszej dekadzie po transformacji 
ustrojowej Delicje były cukiernią niemal prestiżową. 
Obiektem marzeń dzieci (ach, te lody!), celem 
weekendowych spacerów całych rodzin. 
Oferta była szeroka: na miejscu można było 
skosztować kawy, lodów, ciast, tortów i innych 
wyrobów cukierniczych. Wystrój był, jak na ówczesne 
warunki, bardzo nowoczesny i zachodni. Przez wiele 
lat nie było w Janowie lokalu, który mógłby 
konkurować z Delicjami. Cukiernia nie oparła się 
jednak zawirowaniom rynkowym XXI wieku i osta-
tecznie jej rumska filia została zamknięta. Dzisiaj 
w dawnych Delicjach znajduje się restauracja ser-
wująca sushi.

Księgarnia Literka
Literka, niewielka księgarnia zlokalizowana w jednym 
z pawilonów przy ulicy Katowickiej, otwarta została 
na początku lat dziewięćdziesiątych. Ze względu na 
bliskość szkoły dla wielu młodych mieszkańców 
Janowa była miejscem zaopatrywania się w pod-
ręczniki i artykuły szkolne: piórniki, zeszyty czy 
długopisy. W późniejszym okresie rozszerzono 
asortyment o gry planszowe czy zabawki. W 2018 
roku wieloletni właściciel księgarni przeszedł na 
emeryturę, a w pawilonie zorganizowano salon gier. 
Sklep Pewex
Pewex w Janowie otwarto 20 kwietnia 1991 roku. Jak 
informowała prasa, można w nim było kupić 
„zabawki dla dzieci, kosmetyki, lekarstwa, odzież, 
sprzęt RTV i papierosy”. Przez pierwszych 10 dni 
funkcjonowania sklepu udzielano 10% zniżki. Co do 
wnętrz: „Wystrój przyjemny, asortyment towarów 
niewykraczający ponad możliwości przeciętnego 

1prywatnego handlowca”  . 
Początki funkcjonowania sklepu nie były łatwe, skoro 
już latem doszło do włamania: „kilka dni później do 
całkiem nowego Pewexu w Janowie odbyła się próba 
włamania (nieudana), powtórzona za około tydzień, 

tym razem skutecznie – złodzieje złupili sklep na 
grubo ponad pół miliarda złotych (…) jak na razie 

2złodzieje kpią sobie z policji” . 
W odpowiedzi na te zdarzenia w obiekcie za-
montowano alarm, którego istnienie nie tylko 
złodziejom nie przypadło do gustu: „Kilkakrotnie 
urządzenie alarmowe strzegące Pewexu włączyło 
się w środku nocy. Za pierwszym razem policja 
zjawiła się nawet dość szybko, przy następnych już jej 
nie zauważono. Czyżby ktoś próbował w ten sposób 
uśpić czujność naszych stróżów porządku, 
przygotowując kolejny skok? Niestety alarmy 
pojawiają się dość często, budząc okolicznych 
mieszkańców, którzy chcąc nie chcąc… pilnują w ten 
sposób Pewexu. Czyżby na tym miała polegać idea 

3urządzeń alarmowych? Gratulujemy pomysłu!” .
Pewex jako marka zniknął z Polski w 2003 roku. 
Obecnie w budynku mieści się restauracja serwująca 
kuchnię bałkańską i apteka. Na szczycie wciąż 
znajduje się kwadratowy ażurowany baner, choć nie 
ma już na nim charakterystycznego logo. 
Cukiernia Delicje 
Historia Delicji sięga końca lat siedemdziesiątych, 
wówczas bazowy lokal tej marki powstał w Gdyni 
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Bywał w tych miejscach każdy, kto mieszkał w Janowie w latach dziewięćdziesiątych: 
księgarnia Literka, sklep wielobranżowy Pewex, cukiernia Delicje. Lokale te zyskały 
miano kultowych, choć pozostały już tylko w pamięci mieszkańców. 

Przekazała „siatkarską pałeczkę”
młodemu pokoleniu

Ewa Nastały urodziła się w Szczecinie. W wieku 18 lat wyjechała 
do Sosnowca, gdzie przez 12 lat grała w siatkówkę w barwach 
Płomienia Milowice. Wraz z zawodniczkami pierwszoligowego 
klubu (dawniej była to najwyższa klasa rozgrywkowa w piłce 
siatkowej kobiet) dwukrotnie zdobyła mistrzostwo Polski, raz 
wicemistrzostwo i trzy razy wywalczyła brązowy medal. 
W latach 90. przeprowadziła się do Trójmiasta. Zamieszkała 
w Suchym Dworze koło Gdyni, a później związała się z naszym 
miastem.
– Bliskość Rumi, miłość do sportu, a w szczególności do siatkówki, spowodowała, 
że skorzystałam z zaproszenia do współpracy, które otrzymałam od założycieli 
Stowarzyszenia TPS Rumia. W latach 2004-2009 pełniłam funkcję sekretarza 
klubu Towarzystwa Przyjaciół Siatkówki Rumia i byłam drugim trenerem. Jako 
zgłoszona do Polskiego Związku Piłki Siatkowej uczestniczyłam również 
w treningach i rozgrywkach zespołu – opowiada Ewa Nastały. 

SPORT

TPS Rumia zakończył swoją działalność w 2011 roku. Od tamtej pory, czyli od 
momentu powstania nowego stowarzyszenia pod nazwą Akademia Piłki 
Siatkowej Rumia, pełniła funkcję wiceprezesa, a od 2016 roku prezesa zarządu. 
Niedawno postanowiła zakończyć karierę.
– W poniedziałek 26 września 2022 r. złożyłam rezygnację z tego stanowiska. 
Przekazałam zarządzanie Akademią Piłki Siatkowej Rumia młodemu pokoleniu 
– mówi była już prezes.
Za całokształt działalności na rzecz środowiska sportowego Ewa Nastały, 
wieloletnia zawodniczka i prezes Akademii Piłki Siatkowej Rumia, otrzymała 
specjalne wyróżnienie. Pamiątkową statuetkę laureatka odebrała podczas XIV 
Rumskiej Gali Sportu organizowanej przez MOSiR Rumia.
– Bardzo się cieszę i dziękuję. To dla mnie piękny wyraz doceniania na 
zakończenie działalności w sporcie, po wielu latach mojego zaangażowania – 
podsumowuje laureatka.

Spinki Kids z nagrodą w plebiscycie

Najlepsi w regionie
Plebiscyt ma na celu wyłonienie i nagrodzenie 
trenerów, zawodników oraz drużyn z całego Pomorza. 
Uroczyste ogłoszenie wyników i wręczenie nagród 
najpopularniejszym osobowościom sportowym 
województwa nastąpiło podczas gali odbywającej się 
w gdyńskim hotelu Marriott.
Wydarzenie stanowiło zwieńczenie 70. edycji 
plebiscytu sportowego „Dziennika Bałtyckiego”. 
Laureaci w poszczególnych miastach i powiatach 
zostali wybrani głosami czytelników.
– Jest wiele rankingów sportowych, które skupiają się 

na sukcesach najbardziej znanych sportowców, ale 
nasz plebiscyt jest wyjątkowy, bo poświęcony 
sportowcom wszystkich dyscyplin i szczebli rywalizacji. 
Nagradzamy nie tylko gwiazdy, lecz także tych, którzy 
uprawią mniej popularne dyscypliny, i młode talenty, 
które dopiero rodzą się w różnych zakątkach naszego 
regionu – powiedział Bogusław Kaczmarek, 
przedstawiciel grupy Polska Press, czyli organizatora 
gali i wydawcy „Dziennika Bałtyckiego”.
Dobry sportowy rok
Miniony rok był bardzo udany dla zawodniczek 
i trenerek zespołu. W ubiegłym sezonie wspólnie 
zdobyły wiele nagród, między innymi za 1. miejsce na 
Mistrzostwach Świata Federacji WADF oraz 1. miejsce 
na Mistrzostwach Polski Federacji WADF formacji 
contemporary ballet. Układ „Lullaby” dla Spinek Kids 
stworzyła Marta Czyż-Brunka, trenerka i choreografka 
zespołu.
– Często dostrzegamy tylko wierzchołek góry lodowej, 
nie widząc, ile kryje się pod powierzchnią. Ile ciężkiej 
pracy, determinacji, poświęcenia, a często 
rozczarowań i przegranych musimy doświadczyć. 
Staram się uczyć młodych tancerzy, że zespół to nie 

tylko puchary i medale. To piękne wspomnienia na całe 
życie, nauka pracy w grupie, empatii, współdziałania, 
gotowości do poświęcenia spraw jednostki dla dobra 
zespołu – mówi trenerka. 
Cenne chwile radości
Zdaniem Marty Czyż-Brunki ważna jest pracowitość, 
pokora, radzenie sobie z przegranymi. 
– Pomimo upływu lat w pracy zawodowej dalej 
wzruszają mnie momenty ogłaszania wyników, łzy 
radości. Kiedy dzieci czują się dumne z siebie, 
koleżanek i kolegów, wzajemnie dziękują sobie oraz 
trenerowi. To są bezcenne chwile – przyznaje 
choreografka zespołu.
Zespół SPIN MOSiR Rumia obchodzi w tym roku 
25-lecie działalności. Na samym początku zawodniczki 
trenowała Renata Urbaniak-Siwiec. Od września 2023 r. 
wszystkie zespoły SPIN MOSiR Rumia trenują pod 
okiem Wiktorii Elgas. 
– Podglądając treningi tancerzy, jesteśmy pod 
wrażeniem nowych formacji i życzymy im równie 
owocnego sezonu, co poprzedni – podsumowuje 
Marta Czyż-Brunka.

W plebiscycie sportowym „Dziennika Bałtyckiego” tytuł „Drużyna roku powiatu wejherowskiego” powędrował 
do rumskiego zespołu Spinki Kids. Stowarzyszenie zostało docenione za sukcesy osiągnięte w 2022 roku. 

HISTORIA

Literka, Pewex, Delicje 
– janowskie „symbole” lat dziewięćdziesiątych

1. Oba cytaty za: „Nowy Pewex” Goniec Rumski, nr 4 (13), 
kwiecień-maj 1991 roku
2. „Okradziono Pewex”, Goniec Rumski, nr 5 (14), czerwiec-
lipiec 1991 roku
3. „Usypianie czujności?”, Goniec Rumski, nr 6 (15), sierpień 
1991 roku
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Autorem tekstu jest Dariusz Rybacki
– dyrektor Miejskiej Biblioteki Publicznej w Rumi

i społeczny pełnomocnik burmistrza Rumi ds. historii miasta

Kwadrat w Rumi-Janowie, w tle cukiernia Delicje, 1994-5 r., fot. M. Cieślak

W środku Marta Czyż-Brunka, trenerka i choreografka zespołu

Ewa Nastały z zespołem Płomień Milowice, 1979 r. Ewa Nastały podczas finału młodziczek (pierwsza od lewej w dolnym rzędzie)
Ewa Nastały podczas tegorocznej
Gali Sportu w Rumi



Rumskie Nowiny nr �/kwiecień/����

godz. 9:00-14:00 Miejskie Igrzyska Młodzieży 

Szkolnej w Piłce Nożnej Dziewcząt. Boisko 

wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 9:00-14:00 Miejskie Igrzyska Dzieci 

w Minipiłce Nożnej Dziewcząt. Boisko orlik 2012, 

ul. Świętopełka 24

godz. 18:00 . „Nastoletnia depresja” – prelekcja

Miejski Dom Kultury, ul. Mickiewicza 19.

Rumska Szafa Otwarta. Teren przy scenie letniej. 

Miejski Dom Kultury, ul. Mickiewicza 19. 

godz. 11:00-18:00 XVII Mistrzostwa Polski Księży 

w Halowej Piłce Nożnej. Hala MOSiR-u, ul. Mickiewicza 49

godz. 17:00 Spotkanie autorskie z Aleksandrą Jeryś 

wokół książki „Stasiu, miłości Ty nasza”. Stacja 

Kultura, biblioteka główna, ul. Starowiejska 2

godz. 9:00-15:00 XVII Mistrzostwa Polski Księży w 

Halowej Piłce Nożnej. Hala MOSiR-u, ul. Mickiewicza 49

godz. 10:00-13:00 . Parking Sadzonka za odpady

MOSiR-u, Mickiewicza 49

godz. 11:00-12:30 Mecz piłki nożnej: junior C1, SL 

Salos Rumia – Profan Gościcino. Boisko 

wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 13:00-14:30 Mecz piłki nożnej: junior D2, MKS 

Orkan Rumia – Profan Gościcino. Boisko 

wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 14:00-16:00 Mecz rugby: I liga, Rugby Club 

Arka Rumia – Hegemon Mysłowice. Stadion miejski, 

ul. Mickiewicza 43

godz. 15:00-16:30 Mecz piłki nożnej: junior D2, SL 

Salos Rumia – Gedania Gdańsk. Boisko 

wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 9:50-17:30 Lotto Mistrzostwa Polski 

w Duathlonie 2023. Wyścig na trasie Rumia – 

Kazimierz, obejmie ul. Debogórską, Starowiejską, 

I Dywizji Wojska Polskiego

godz. 11:30-13:30 Turniej piłki nożnej: junior G1, SL 

Salos Rumia. Boisko wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 14:00-16:00 Turniej piłki nożnej: junior, G1 

MKS Orkan Rumia. Boisko wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 9:00-14:00 Powiatowe Igrzyska Młodzieży 

Szkolnej w Piłce Nożnej Dziewcząt. Boisko 

wielofunkcyjne przy ul. Bukowej, boisko orlik 2012 przy 

ul. Świętopełka 24

godz. 18:00 Finisaż wystawy poezji graficznej Piotra 

Górskiego „Obrazy liryką malowane”. Filia nr 1 

Miejskiej Biblioteki Publicznej, ul. Pomorska 11

godz. 9:00-14:00 Powiatowe Igrzyska Dzieci 

w Minipiłce Nożnej Dziewcząt. Boisko wielofunkcyjne 

przy ul. Bukowej, boisko orlik 2012 przy ul. Świętopełka 24

godz. 16:00-20:00 Casting do projektu „Rumski 

Wokal 2023”. Dla wszystkich amatorów śpiewu 

w wieku powyżej 14 lat. Miejski Dom Kultury, 

ul. Mickiewicza 19

godz. 11:00-12:30 Mecz piłki nożnej: junior B1, MKS 

Orkan Rumia – Jaguar II Gdańsk. Stadion miejski, 

ul. Mickiewicza 43

godz. 11:00-12:30 Mecz piłki nożnej: junior D2, MKS 

Orkan Rumia – Błękitni Wejherowo. Boisko 

wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 13:00-14:30 Mecz piłki nożnej: junior D1, MKS 

Orkan Rumia – Jedynka Reda. Boisko wielofunkcyjne, 

ul. Bukowa

godz. 15:00-16:45 Mecz piłki nożnej: A klasa, OKS 

Janowo Rumia – Ogniwo Sopot. Boisko MOSiR-u, 

ul. Gdyńska

godz. 16:00-17:45 Mecz piłki nożnej: V liga, MKS 

Orkan Rumia – GKS Sierakowice. Stadion miejski, 

ul. Mickiewicza 43

godz. 12:00-13:30 Mecz piłki nożnej: junior C1, MKS 

Orkan Rumia – Dragon Pomorze. Boisko 

wielofunkcyjne, ul. Bukowa

19.04 (środa)

KWIECIEŃ 2023

Wydarzenia kilkudniowe:

„Obrazy liryką malowane” – wystawa poezji 

graficznej Piotra Górskiego. Filia nr 1 Miejskiej 

Biblioteki Publicznej, ul. Pomorska 11

 

. godz. 11:00 Sobotnie spacery socjalizacyjne

Prowadzenie: Karolina Orzeszke (Amber Dog – 

Centrum Twojego Psa). Błonia Janowskie. Wstęp 10 zł

„Bałtyckie historie” – wystawa malarstwa Ludmiły 

Lawrowej i Wiktora Levchenko. Stacja Kultura, 

biblioteka główna, ul. Starowiejska 2

 

. godz. 18:00 PSIEniedziałki – spacery socjalizacyjne

Prowadzenie: Karolina Orzeszke (Amber Dog – 

Centrum Twojego Psa). Miejski Dom Kultury, 

ul. Mickiewicza 19. Wstęp 10 zł

godz. 14:00 i 14:45 Śpiewanki – zajęcia 

umuzykalniające dla dzieci do 1. roku życia. 

Prowadzenie: Ania Kozub. Miejski Dom Kultury, 

ul. Mickiewicza 19. Wstęp 10 zł

Wydarzenia jednodniowe:

godz. 8:00-13:00 XIII Aquathlon Rumia 2023 – 

Grand Prix Polskiego Związku Triathlonu 

w Aquathlonie (pływanie). Pływalnia MOSiR-u, 

ul. Rodziewiczówny 8

godz. 11:00-12:30 Mecz piłki nożnej: junior C1, SL 

Salos Rumia – MKS Orkan Rumia. Boisko MOSiR-u, 

ul. Gdyńska

godz. 11:00-12:30 Mecz piłki nożnej: junior D2, MKS 

Orkan Rumia – AP Bałtyk Gdynia. Boisko 

wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 11:30-16:00 XIII Aquathlon Rumia 2023 – 

Grand Prix Polskiego Związku Triathlonu w 

Aquathlonie (bieg). Stadion miejski, ul. Mickiewicza 43

godz. 13:00-15:00 Mecz rugby: I liga, Rugby Club 

Arka Rumia – Budowlani Łódź. Stadion miejski, 

ul. Mickiewicza 43

godz. 9:00-14:00 Powiatowe Igrzyska Młodzieży 

Szkolnej w Piłce Siatkowej Dziewcząt. Hala MOSiR-u, 

ul. Mickiewicza 49

godz. 9:00-14:00 Powiatowe Igrzyska Młodzieży 

Szkolnej w Piłce Siatkowej Chłopców. Hala MOSiR-u, 

ul. Mickiewicza 49

godz. 17:00-18:45 Mecz piłki nożnej: V liga, MKS 

Orkan Rumia – Stoczniowiec Gdańsk. Stadion miejski, 

ul. Mickiewicza 43

godz. 17:00 Bajkospotkanie „Maks – chłopiec, który 

jest inny”. Gość: Izabela Minga. Miejski Dom Kultury, 

ul. Mickiewicza 19

godz. 17:00-18:45 Mecz piłki nożnej: V liga, MKS 

Orkan Rumia – Cartusia II Kartuzy. Stadion miejski, 

ul. Mickiewicza 43

godz. 18:00 . Wystawa fotografii Barbary Lewińskiej

W części muzycznej wystąpi Chór Kaszubski Rumianie. 

Miejski Dom Kultury, ul. Mickiewicza 19

godz. 14:00-18:30 Charytatywny Turniej OSP w 

Halowej Piłce Nożnej. Hala MOSiR-u, ul. Mickiewicza 49

godz. 9:30-18:00 Pomerania Cup w Karate WKF o 

Puchar Burmistrza Rumi. Hala MOSiR-u, ul. Mickiewicza 49

godz. 11:00-12:30 Mecz piłki nożnej: junior D1, MKS 

Orkan Rumia – Stolem Gniewino. Boisko 

wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 13:00-15:00 Turniej piłki nożnej: junior E1, SL 

Salos Rumia. Boisko wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 15:00-16:45 Mecz piłki nożnej: A klasa, OKS 

Janowo Rumia – Start Mrzezino. Boisko MOSiR-u, 

ul. Gdyńska

godz. 15:00-18:00 . Miejski Tańce Dworskie – kurs tańca

Dom Kultury, ul. Mickiewicza 19. Wstęp 10 zł

godz. 16:00-17:45 Mecz piłki nożnej: V liga, MKS 

Orkan Rumia – Sztorm Kosakowo. Stadion miejski, 

ul. Mickiewicza 43

godz. 10:00-12:30 Biegi Dzieci i Młodzieży „Dogoń 

Zająca”. Stadion miejski, ul. Mickiewicza 43

godz. 11:30-13:30 Turniej piłki nożnej: junior F2, MKS 

Orkan Rumia. Boisko wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 9:00-14:00 Miejskie Igrzyska Młodzieży Szkolnej 

w Piłce Nożnej Chłopców. Boisko wielofunkcyjne, 

ul. Bukowa

godz. 9:00-14:00 Miejskie Igrzyska Dzieci w Minipiłce 

Nożnej Chłopców. Boisko orlik 2012, ul. Świętopełka 24

1.04-30.04

1, 22, 29.04

(sobota)

1.04 (sobota)

6.04 (czwartek)

KALENDARZ KALENDARZ

21.04.2023 (piątek) 

5.04 (środa)

26.04. (środa)

12.04 (środa)

13.04 (czwartek)

16.04 (niedziela)

22.04 (sobota)

23.04 (niedziela)

30.04 (niedziela)

1.04-31.05 

3, 17, 24.04

(poniedziałek)

17, 24.04

(poniedziałek) 

2.04 (niedziela)

3.04 (poniedziałek)

14.04 (piątek)

15.04 (sobota)

18.04 (wtorek)

20.04 (czwartek)

24.04

(poniedziałek)

27.04 (czwartek)

29.04 (sobota)

OGŁOSZENIE

Zarząd Polskiego Związku Emerytów Rencistów i Inwalidów Oddział 
w Rumi zaprasza członków na walne zebranie sprawozdawczo-
wyborcze, które odbędzie się 11 maja 2023 r. o godz. 11:00 w restauracji 
Tequila Rumia (ul. Dąbrowskiego 107).

  Mieczysław Grzenia,              
  Przewodniczący Polskiego    

  Związku Emerytów Rencistów      
  i Inwalidów Oddział w Rumi     

  tel. 602 572 752               
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Rumskie Nowiny nr �/kwiecień/����

godz. 9:00-14:00 Miejskie Igrzyska Młodzieży 

Szkolnej w Piłce Nożnej Dziewcząt. Boisko 

wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 9:00-14:00 Miejskie Igrzyska Dzieci 

w Minipiłce Nożnej Dziewcząt. Boisko orlik 2012, 

ul. Świętopełka 24

godz. 18:00 . „Nastoletnia depresja” – prelekcja

Miejski Dom Kultury, ul. Mickiewicza 19.

Rumska Szafa Otwarta. Teren przy scenie letniej. 

Miejski Dom Kultury, ul. Mickiewicza 19. 

godz. 11:00-18:00 XVII Mistrzostwa Polski Księży 

w Halowej Piłce Nożnej. Hala MOSiR-u, ul. Mickiewicza 49

godz. 17:00 Spotkanie autorskie z Aleksandrą Jeryś 

wokół książki „Stasiu, miłości Ty nasza”. Stacja 

Kultura, biblioteka główna, ul. Starowiejska 2

godz. 9:00-15:00 XVII Mistrzostwa Polski Księży w 

Halowej Piłce Nożnej. Hala MOSiR-u, ul. Mickiewicza 49

godz. 10:00-13:00 . Parking Sadzonka za odpady

MOSiR-u, Mickiewicza 49

godz. 11:00-12:30 Mecz piłki nożnej: junior C1, SL 

Salos Rumia – Profan Gościcino. Boisko 

wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 13:00-14:30 Mecz piłki nożnej: junior D2, MKS 

Orkan Rumia – Profan Gościcino. Boisko 

wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 14:00-16:00 Mecz rugby: I liga, Rugby Club 

Arka Rumia – Hegemon Mysłowice. Stadion miejski, 

ul. Mickiewicza 43

godz. 15:00-16:30 Mecz piłki nożnej: junior D2, SL 

Salos Rumia – Gedania Gdańsk. Boisko 

wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 9:50-17:30 Lotto Mistrzostwa Polski 

w Duathlonie 2023. Wyścig na trasie Rumia – 

Kazimierz, obejmie ul. Debogórską, Starowiejską, 

I Dywizji Wojska Polskiego

godz. 11:30-13:30 Turniej piłki nożnej: junior G1, SL 

Salos Rumia. Boisko wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 14:00-16:00 Turniej piłki nożnej: junior, G1 

MKS Orkan Rumia. Boisko wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 9:00-14:00 Powiatowe Igrzyska Młodzieży 

Szkolnej w Piłce Nożnej Dziewcząt. Boisko 

wielofunkcyjne przy ul. Bukowej, boisko orlik 2012 przy 

ul. Świętopełka 24

godz. 18:00 Finisaż wystawy poezji graficznej Piotra 

Górskiego „Obrazy liryką malowane”. Filia nr 1 

Miejskiej Biblioteki Publicznej, ul. Pomorska 11

godz. 9:00-14:00 Powiatowe Igrzyska Dzieci 

w Minipiłce Nożnej Dziewcząt. Boisko wielofunkcyjne 

przy ul. Bukowej, boisko orlik 2012 przy ul. Świętopełka 24

godz. 16:00-20:00 Casting do projektu „Rumski 

Wokal 2023”. Dla wszystkich amatorów śpiewu 

w wieku powyżej 14 lat. Miejski Dom Kultury, 

ul. Mickiewicza 19

godz. 11:00-12:30 Mecz piłki nożnej: junior B1, MKS 

Orkan Rumia – Jaguar II Gdańsk. Stadion miejski, 

ul. Mickiewicza 43

godz. 11:00-12:30 Mecz piłki nożnej: junior D2, MKS 

Orkan Rumia – Błękitni Wejherowo. Boisko 

wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 13:00-14:30 Mecz piłki nożnej: junior D1, MKS 

Orkan Rumia – Jedynka Reda. Boisko wielofunkcyjne, 

ul. Bukowa

godz. 15:00-16:45 Mecz piłki nożnej: A klasa, OKS 

Janowo Rumia – Ogniwo Sopot. Boisko MOSiR-u, 

ul. Gdyńska

godz. 16:00-17:45 Mecz piłki nożnej: V liga, MKS 

Orkan Rumia – GKS Sierakowice. Stadion miejski, 

ul. Mickiewicza 43

godz. 12:00-13:30 Mecz piłki nożnej: junior C1, MKS 

Orkan Rumia – Dragon Pomorze. Boisko 

wielofunkcyjne, ul. Bukowa

19.04 (środa)

KWIECIEŃ 2023

Wydarzenia kilkudniowe:

„Obrazy liryką malowane” – wystawa poezji 

graficznej Piotra Górskiego. Filia nr 1 Miejskiej 

Biblioteki Publicznej, ul. Pomorska 11

 

. godz. 11:00 Sobotnie spacery socjalizacyjne

Prowadzenie: Karolina Orzeszke (Amber Dog – 

Centrum Twojego Psa). Błonia Janowskie. Wstęp 10 zł

„Bałtyckie historie” – wystawa malarstwa Ludmiły 

Lawrowej i Wiktora Levchenko. Stacja Kultura, 

biblioteka główna, ul. Starowiejska 2

 

. godz. 18:00 PSIEniedziałki – spacery socjalizacyjne

Prowadzenie: Karolina Orzeszke (Amber Dog – 

Centrum Twojego Psa). Miejski Dom Kultury, 

ul. Mickiewicza 19. Wstęp 10 zł

godz. 14:00 i 14:45 Śpiewanki – zajęcia 

umuzykalniające dla dzieci do 1. roku życia. 

Prowadzenie: Ania Kozub. Miejski Dom Kultury, 

ul. Mickiewicza 19. Wstęp 10 zł

Wydarzenia jednodniowe:

godz. 8:00-13:00 XIII Aquathlon Rumia 2023 – 

Grand Prix Polskiego Związku Triathlonu 

w Aquathlonie (pływanie). Pływalnia MOSiR-u, 

ul. Rodziewiczówny 8

godz. 11:00-12:30 Mecz piłki nożnej: junior C1, SL 

Salos Rumia – MKS Orkan Rumia. Boisko MOSiR-u, 

ul. Gdyńska

godz. 11:00-12:30 Mecz piłki nożnej: junior D2, MKS 

Orkan Rumia – AP Bałtyk Gdynia. Boisko 

wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 11:30-16:00 XIII Aquathlon Rumia 2023 – 

Grand Prix Polskiego Związku Triathlonu w 

Aquathlonie (bieg). Stadion miejski, ul. Mickiewicza 43

godz. 13:00-15:00 Mecz rugby: I liga, Rugby Club 

Arka Rumia – Budowlani Łódź. Stadion miejski, 

ul. Mickiewicza 43

godz. 9:00-14:00 Powiatowe Igrzyska Młodzieży 

Szkolnej w Piłce Siatkowej Dziewcząt. Hala MOSiR-u, 

ul. Mickiewicza 49

godz. 9:00-14:00 Powiatowe Igrzyska Młodzieży 

Szkolnej w Piłce Siatkowej Chłopców. Hala MOSiR-u, 

ul. Mickiewicza 49

godz. 17:00-18:45 Mecz piłki nożnej: V liga, MKS 

Orkan Rumia – Stoczniowiec Gdańsk. Stadion miejski, 

ul. Mickiewicza 43

godz. 17:00 Bajkospotkanie „Maks – chłopiec, który 

jest inny”. Gość: Izabela Minga. Miejski Dom Kultury, 

ul. Mickiewicza 19

godz. 17:00-18:45 Mecz piłki nożnej: V liga, MKS 

Orkan Rumia – Cartusia II Kartuzy. Stadion miejski, 

ul. Mickiewicza 43

godz. 18:00 . Wystawa fotografii Barbary Lewińskiej

W części muzycznej wystąpi Chór Kaszubski Rumianie. 

Miejski Dom Kultury, ul. Mickiewicza 19

godz. 14:00-18:30 Charytatywny Turniej OSP w 

Halowej Piłce Nożnej. Hala MOSiR-u, ul. Mickiewicza 49

godz. 9:30-18:00 Pomerania Cup w Karate WKF o 

Puchar Burmistrza Rumi. Hala MOSiR-u, ul. Mickiewicza 49

godz. 11:00-12:30 Mecz piłki nożnej: junior D1, MKS 

Orkan Rumia – Stolem Gniewino. Boisko 

wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 13:00-15:00 Turniej piłki nożnej: junior E1, SL 

Salos Rumia. Boisko wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 15:00-16:45 Mecz piłki nożnej: A klasa, OKS 

Janowo Rumia – Start Mrzezino. Boisko MOSiR-u, 

ul. Gdyńska

godz. 15:00-18:00 . Miejski Tańce Dworskie – kurs tańca

Dom Kultury, ul. Mickiewicza 19. Wstęp 10 zł

godz. 16:00-17:45 Mecz piłki nożnej: V liga, MKS 

Orkan Rumia – Sztorm Kosakowo. Stadion miejski, 

ul. Mickiewicza 43

godz. 10:00-12:30 Biegi Dzieci i Młodzieży „Dogoń 

Zająca”. Stadion miejski, ul. Mickiewicza 43

godz. 11:30-13:30 Turniej piłki nożnej: junior F2, MKS 

Orkan Rumia. Boisko wielofunkcyjne, ul. Bukowa

godz. 9:00-14:00 Miejskie Igrzyska Młodzieży Szkolnej 

w Piłce Nożnej Chłopców. Boisko wielofunkcyjne, 

ul. Bukowa

godz. 9:00-14:00 Miejskie Igrzyska Dzieci w Minipiłce 

Nożnej Chłopców. Boisko orlik 2012, ul. Świętopełka 24

1.04-30.04

1, 22, 29.04

(sobota)

1.04 (sobota)

6.04 (czwartek)

KALENDARZ KALENDARZ

21.04.2023 (piątek) 

5.04 (środa)

26.04. (środa)

12.04 (środa)

13.04 (czwartek)

16.04 (niedziela)

22.04 (sobota)

23.04 (niedziela)

30.04 (niedziela)

1.04-31.05 

3, 17, 24.04

(poniedziałek)

17, 24.04

(poniedziałek) 

2.04 (niedziela)

3.04 (poniedziałek)

14.04 (piątek)

15.04 (sobota)

18.04 (wtorek)

20.04 (czwartek)

24.04

(poniedziałek)

27.04 (czwartek)

29.04 (sobota)

OGŁOSZENIE

Zarząd Polskiego Związku Emerytów Rencistów i Inwalidów Oddział 
w Rumi zaprasza członków na walne zebranie sprawozdawczo-
wyborcze, które odbędzie się 11 maja 2023 r. o godz. 11:00 w restauracji 
Tequila Rumia (ul. Dąbrowskiego 107).

  Mieczysław Grzenia,              
  Przewodniczący Polskiego    

  Związku Emerytów Rencistów      
  i Inwalidów Oddział w Rumi     

  tel. 602 572 752               

26 27



Rumskie Nowiny nr �/kwiecień/����

Wojewódzkie Centrum Powiadamiania Ratunkowego

Pogotowie Ratunkowe

Straż Pożarna

Jednostka Ratowniczo-Gaśnicza nr 2 Państwowej Straży Pożarnej w Rumi

Policja

Komisariat Policji w Rumi

Straż Miejska w Rumi

Pogotowie Ciepłownicze

Pogotowie Gazowe

Pogotowie Wodno-Kanalizacyjne

Pogotowie Energetyczne

Referat Obrony Cywilnej i Zarządzania Kryzysowego UM Rumi

Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej

58 671-94-73

112

112

58 671-01-98

112

47 742-99-22

112

993

992 | 58 679-96-00

994 | 58 668-73-11
991 | 801-404-404

58 679-65-89

58 671-05-56

58 671-98-25

58 771-25-07

58 671-11-23

58 727-24-40

58 727-21-72

58 771-47-40

58 679-56-86

58 727-29-50

58 670-48-48

58 301-73-44 | 601-408-183

58 672-74-23

58 572-72-00

58 727-24-01 | 58 727-24-02

58 671-72-10

NZOZ ul. Derdowskiego 24, Rumia

NZOZ ul. Katowicka 15, Rumia

NZOZ ul. Piłsudskiego 48A, Rumia

NZOZ ul. Chełmońskiego 58, Rumia

Laboratorium „Medi-Lab” S.C. ul. Starowiejska 9/1, Rumia

NZOZ ul. Miłosza 3, Rumia

Centrum Medyczne IMED ul. Katowicka 14, Rumia

NZOZ Salubre ul. Gdańska 17A, Rumia

NZOP „DOM-MED” ul. Sobieskiego 10A, Rumia

Nocna i świąteczna opieka medyczna 

(pon.-pt.: 18:00-8:00, sob.-niedz.: 24 h)

NZOZ nr 1 ul. Derdowskiego 24, Rumia

Apteka Całodobowa Apteka EKOzdrowie ul. Dębogórska 132, Rumia

Koordynator Ratowniczych Działań Med.

Powiatowa Stacja Sanit.-Epid.

Szpital Specjalistyczny Wejherowo

TELEFONY

KONTAKTOWE

Telefon zaufania (Polskie Towarzystwo Pomocy Telefonicznej) 58 301-00-00
Przedsiębiorstwo Usług Komunalnych sp. z o.o. w Rumi 58 671-03-96

Uwaga! Zmieniły się numery telefonów do komend policji w całym kraju

Aby dodzwonić się do poszczególnej jednostki, należy wybrać wyróżnik MSWiA – 47

Dyżurny Komisariatu Policji w Rumi (stanowisko kierowania całą jednostką) – 47 742-99-22

Sekretariat komendanta (informacje dotyczące prowadzonych postępowań) – 47 742-99-03 

W przypadku pilnej potrzeby wezwania interwencji należy dzwonić na numer alarmowy – 112

Punkt Konsultacyjny ds. Uzależnień i Przemocy w Rodzinie

Dyżury specjalistów: terapeuty, psychologa, prawnika

58 736-10-93  , ul. Młyńska 8, Rumia 

poniedziałek-piątek od godz. 7:30 do godz. 14:30

Urząd Miasta Rumi 58 679-65-00

Wesolych (.
,Swiatnaturalnie świąteczna

Już niedługo spotkamy się w naszych domach z krewnymi i przyjaciółmi, by wspólnie 
celebrować Święta Wielkanocne. Z tej okazji życzymy wytchnienia od trosk dnia codziennego, 
a także miłości, zdrowia i sił umożliwiających przezwyciężenie nawet najtrudniejszych chwil. 

Niech wielkanocna atmosfera pozwoli Państwu z nadzieją 
i optymizmem spojrzeć  w przyszłość. Bądźcie dla siebie dobrzy i serdeczni. 

Życzą 

Przewodniczący Rady Miejskiej Rumi Krzysztof  Woźniak
 wraz z Radnymi

Burmistrz Rumi Michał Pasieczny
wraz z Zastępcami


